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v Rmrmt v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni «Doberdob»
J Goveu pri Gorenji Trebuši, od 18.' septembra 1944 do T. m^1945 VoS priTd^S, “maja 1945* pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

PO DOLGEM ZAVLAČEVANJU IN VZTRAJNIH PRIZADEVANJIH

POSLANSKA ZBORNICA IZGLASOVALA VSE ČLENE 
ZAKONA ŠKERK-BELCI ZA SLOVENSKO ŠOLSTVO

Za sprejem členov so glasovali poslanci vseh strank razen fašistov 
O zakonu kot celoti bodo glasovali na eni prihodnjih sej zbornice

(Od našega dopisnika)
zakoni’ — Poslanska zbornica je danes po obširni razpravi o 
Štev irn? osnutku Škerk - Belci za izpopolnitev osnovnega zakona 
lijj( 'j j od 19. julija 1969 in ureditve slovenskega šolstva v Ita
ka,' n9 ajiova,a vse posamezne člene predloženega zakonskega osnut- 

Zak Z™™ zakonu Pa bodo glasovali na eni prihodnjih sej.
ust=« °° Skerk " Belci se nanaša na -------------------
*ol,k°VlteV !rŽaške9a in goričkega 
0sn ga nadzomišfva za slovenske 
tih S.°'e 'n na ustanovitev pe-
žaškl dak-t,Čnih ravnateljstev na Tr- 
Ust " dveh na Goriškem, na
ST-V d6Želne komisiie za slo- 

e sole- na možnost ustanavlia-nia "a m°žnost ustanavlja-
PrisnaCa|eV Za ^°lske vrtnarice, na 
usta« V?)< ministrstva za šolstvo za
*tav,lTeV le,nega sk,ada za aa-
*3eniko le' preva,anie in tiskanje uč- 
srednieV inslovenske osnovne, 
Uredit n Vlsle srednje šole ter na 
kov 7V p°lozaja slovenskih šolni-
sovali vsi°d0b.ri,eX zakona so gla- 

Prvik P°slanci razen fašistov. 
izqlae« ,?sern členov so po'/ ici
la in pred!ak°i k°f ^ska komi Y agala zbornici poslan- 
na 9 £!'s'la za šolstvo. Glede čle- 
ielne' kL9°V.°ri 0 imenovanju de- 
s0 nnti .'Sl,e za slovensko šolo, 
'i dnd..CI' razen fašistov, odobri- 

°aa‘n' Popravek komunističnega p0 , « . K Komunistične- priporočilo.
nca Raicicha, tako da bodo I Pred glasovanjem je

"“Milil

v komisiji poleg prej predvidenih 
članov tudi en učitelj ter en pro
fesor nižje srednje šole in en pro
fesor višje srednje šole. Takoj za
tem je zbornica odobrila še člena 
10 in 11 brez popravkov.

Poslanska zbornica je zatem na 
kratko razpravljala o resoluciji' ko
munističnih poslancev, ki priporo
ča naj se dajejo pobude za usta
novitev v okviru tržaške univerze 
zavoda za proučevanje , slovanske 
zgodovine ■ im kulture ter tečajev 
na univerzitetni ravni za izpopol
njevanje in specializacijo študen
tov, ki so maturirali na slovenskih 
šolah v deželi, ter da se v ok
viru kulturnih odnosov z, Jugosla
vijo poskrbi za priznanje' univer
zitetnih diplom, doseženih na ljub
ljanski univerzi. Na predlog pod
tajnika za šolstvo Caiazze je bila 
ta resolucija sprejeta samo kot 
priporočilo.

na današnji
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PREDSEDNIK IS SFRJ V INDIJI

f^jedic in Gandijeva 
o vlogi neuvrščenih

razpravi prvi govoril demokristjan 
Belci, ki je poudaril ustavno važnost 
tega zakona, ki si ga je treba tol
mačiti kot doprinos politike proti asi' 
milaciji jezikovnih manjšin in proti 
«etničnim rezervatom*. Belci je po
udaril, da je obramba narodnih manj
šin osnovna skrb Krščanske demo
kracije, ki je skušala ustvariti mir
no ozračje sožitja v prizadetih de' 
želah. Poleg tega je demokristjanski 
poslanec podčrtal izključno pristojnost 
parlamenta, da lahko izdaja zakone o 
vprašanjih manjšine, čeprav so bila 
nekatera vprašanja, kot na primer 
toponomastika, prepuščena deželnim 
upravam. Ob zaključku je Belci iz
razil željo, da bi ta zakon pripomogel 
k vedno večjemu omikanemu in mir
nemu sožitju na prizadetih področjih 
v duhu bratstva med narodi, ki se 
vedno bolj utrjuje v Evropi.

Za njim je nastopil misovski po
slanec de Vidovich, ki je po fa- 
šistovsko polemiziral predvsem 
stališči slovenskega komunističnega 
poslanca škerka. Ni mogel seve
da pozabiti Dalmacije, Zadra, Re
ke in Istre, kot je to vedno v 
fašističnem običaju, da opravičijo 
svoje sovraštvo do slovenske na
rodnostne skupnosti v Italiji.

Po končani splošni razpravi je 
poročevalec, demokristjanski posla
nec Rausa, priporočil parlamentu 
odobritev zakona, ki bo ugodno 
vplival na pomirjenje in na boljše 
odnose med različnimi narodnost
mi. Pripomnil je, da celotna zgo
dovina, trpljenje in osamljenje slo
venskega prebivalstva zahtevajo, da 
se pozorno upoštevajo njegove po
trebe. Poročevalec Rausa je za
ključil, da bo ta ukrep veljal tu
di kot napotilo mladini, da nada
ljuje po poti za bolj omikane in 
sodobne odnose med narodi.

Za vlado je povzel besedo mini
strski podtajnik za šolstvo Caiazza, 
kj je ugotovil, da je sedanja vsebina 
zakona boljša, kot je bila vsebina 
združenja zakona iz prejšnje zako
nodajne dobe. Dejal je, da vsebuje 
med drugim tudi določene ugodnosti 
za šolnike italijanske šole s slo
venskim učnim jezikom, ki jih dolo
čajo tudi prejšnji zakoni. Poleg te
ga je poudaril, da se hoče s tem 
zakonom podčrtati tudi načela ustav
nega značaja, kot je na primer člen 
6 ustave o zaščiti jezikovnih manj
šin, kakor tudi potreba po vedno 
boljših sosedskih odnosih z Jugosla
vijo. Kljub vsemu temu pa je mini
strski podtajnik izrazil razumeva
nje za de Vidovicheve skrbi gle
de beguncev iz ozemelj, ki so se
daj pod jugoslovansko suverenost, 
hkrati pa željo, da je treba vsako 
nevoljo podrediti višjim ciljem in 
potrebam mednarodne pomiritve.

Glasovalno izjavo za komuniste je 
dal poslanec Raicich, ki je dejal, da 
bodo glasovali za zakon, da jih k 
temu ne sili nobena predvolilna 
kampanja, ker je bil zakonski o- 
snutek predložen že ob začetku 
prejšnje zakonodajne dobe. Pripom
nil je, da se ne more pozabiti da 
je bila slovenska manjšina za časa 
fašizma najbolj prizadeta in da i- 
ma italijanska republika dolžnost 
popraviti vse krivice, ki so ji bile 
storjene.

Poleg tega pa so se Slovenci od
ločno bojevali proti fašizmu in so v 
osvobodilni borbi doprinesli velik de
lež in plačali visok krvni davek. Za 
demokristjane pa je izjavil, da bodo 
glasovali za zakon, poslanec Meucci,

ki je hkrati poudaril, naj ta ukrep 
predstavlja primemo priznanje pra
vic šolnikom slovenske šole v deželi 
Furlaniji - Julijski krajini.

MARIO DEZMANN

Nfl POVABILO DEŽELNEGA ODBORNIKA ZA SOLSTVO IN KULTURO

Delegacija Izvršnega sveta SRS 
na pogovorih o šolstvu in kulturi
Delegacijo vodi sekretar za kulturo in prosveto Tomaž Bizajl - Sprejem pri županu 
in predsedniku deželnega sveta - Razgovori na deželi, v Kulturnem domu in na univerzi

Minister Matteotti 
obiskal Kragujevac

BEOGRAD, 6. — Italijanski mi
nister za zunanjo trgovino Matteo 
Matteotti, vodja italijanske dele
gacije na 7. rednem zasedanju me
šanega jugoslovansko - italijanskega 
odbora za gospodarsko, industrij
sko in znanstveno sodelovanje, je 
danes obiskal Kragujevac. Minister 
Matteotti si je ogledal spominski 
park v šumaricah in položil ve
nec na grobove dijakov, ki so jih 
nemški fašisti skupno s tisoči kra- 
gujevškimi rodoljubi postrelili 21. 
oktobra 1941. Žetem je Matteotti 
obiskal zavod Crvena zastava, se 
razgovarjal z zastopniki zavoda in 
si ogledal nekatere obrate. Crve
na zastava že dvajset let uspešno 
sodeluje v okviru industrijske koo
peracije z italijanskim Fiatom. član IS Slovenije Bizajl (levo) pri tržaškem županu Spacciniju. Na desni je deželni odbornik Giust
.......................................................................................... ........................................... ..................... ......

VLADNA KOALICIJA SE JE OKREPILA TAKO V POSLANSKI ZBORNICI KOT V SENATU

Dokončni izidi volitev v Čilu 
potrjujejo veliko zmago levice
Zavezništvo med KD in nacionalistično desnico doživelo pravi polom

SANTIAGO, 6. — Dokončni re
zultati nedeljskih parlamentarnih 
volitev v Čilu potrjujejo veliko 
zmago Allendejeve ljudske fronte, 
ki je znatno okrepila svoje parla
mentarno zastopstvo, in pekoč po
raz koalicije med demokristjani in 
nacionalistično desnico, ki je zgu
bila sedeže v senatu in v poslanski 
zbornici.

hes nadi?-ELY1, 6’ — Tu s0 se ““gov0r; a Jevali včeraj začeti raz- 
dir0 Predsednikom vlade In
šnega andi predsednikom izvr- 
niunim-SVeta SFRJ Bijedičem in 
P°teknr sodelavci. Razgovori, ki so 
Prisrč«1 v zel° prijateljskem in 
lik0 n®m ozračju, so pokazali ve- 
Sledn,d, nost oziroma enakost po- 
Darnri -l držav o mnogih med
nje 011111 vprašanjih in o vpraša- 
Hos0vS Podr°eja dvostranskih od- 
je j f današnjim sestankom, ki 
čali a-Jal dve uri in pol, so se kon- 
Poseh -uarni sestanki delegacij. Na
rji

Volilni izidi so naslednji:
CODE (demokristjani in desni

ca) 2.003.047 glasov ali 54,7 odst.
Ljudska fronta 1.589.025 glasov 

ali 43,39 odst.
Glasovanja se ni udeležilo 18,3 

odst. volilnih upravičencev, belih 
ali neveljavnih glasovnic pa je bi
lo 1,63 odst.

V poslanski zbornici bo sedaj 
združena levica imela 63 poslan
cev (v prejšnjem parlamentu 57), 
opozicija pa 87 (prej 93). V sena
tu, kjer so obnovili samo polovico 
senatorjev, bo imela ljudska fron
ta 20 mest (prej 18), CODE pa 30 
(prej 32). Posebno pekoč za opo
zicijo je poraz v senatu, kjer so 
demokristjani in njihovi zavezniki 
računali na 34 sedežev, kar bi jim 
omogočilo, da praktično blokirajo 
delovanje Allendejeve vlade ter ce
lo povzročijo odstop predsednika 
Allendeja in sklicanje novih pred
sedniških volitev.

Glede posameznih strank so vo
litve v Čilu pokazale težnjo po u- 
trditvi večjih strank na račun 
manjših. Največjo afirmacijo je

doživela socialistična stranka, ka
teri pripada predsednik Aliende, ki 
si je pridobila kar 13 novih sede
žev v poslanski zbornici in dva v 
senatu.. Komunisti so pridobili šti
ri sedeže v spodnjem domu, in tri 
v senatu, demokristjani so prido
bili tri sedeže med poslanci, zgu
bili pa so enega senatorja, nacio
nalna desnica pa je pridobila eno 
mesto več v poslanski zbornici m 
tri več v senatu.

Močne zgube so zabeležile vse 
tri radikalne stranke, od katerih 
ena podpira Allendejevo vlado, o- 

" *

čilski predsednik Salvador Aliende

„..s6bnih sestankih bodo funkciona-
č'ilj°bel1 delegacij podrobneje prou- 
Vii; p?samezna vprašanja in pripra- 

2 ^Pno poročilo o razgovorih.

Posvečen
dič°YYu’ ,?la Mira Gandi in Bje-

2 ri—Poročilo o razgovorih. 
poSvr?našnjim sestankom, ki je bil 
- - ,en predvsem mednarodnemu

liti^j30svetila posebno pozornost po- 
b,^ ..neuvrščenih in pripravam za 
k., oi sestanek neuvrščenih na vr- 

kl bo v Alžiru in ki mora, pohu,

dahv^11! Mišljenju, napraviti na- 
- lni korak k enotnosti, večji vlo-
f. in _...... ... .................. ...
še!,YV-1 Povečani udeležbi pri

aktivizaciji neuvrščenih in 
re-

š aM perečih mednarodnih vpra- 
n^.Med razgovori se je Indira 
^nch zahvalila Jugoslaviji za nje- 
pg/azomevanje položaja na Indijski 
v; j.lni in posebno za podporo no- 
n; državi Bangla deš. Zunanji mi- 
K n,r Sing, ki se je udeležil raz- 
I arov, je med drugim dejal, da 
^oija visoko ceni predsednika Ti- 
lta’ ne le zaradi njegovega prispev- 
. ju Vsestranskemu razvoju Indijsko 
raj?os\ovanskih odnosov, temveč za- 
tpj1 njegovega velikega prispevka 
^ in sodelovanja na svetu.

j^^iki; predsednik ZIS Bijedic 
v 'T0 Gandi na letališču v No- 

Delhiju.
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Avstrijski minister v Jugoslaviji
Od lanske jeseni, se pravi od 

začetka protislovenske gonje na 
Koroškem, je v odnosih med Ju
goslavijo in Avstrijo zamrla vsa
kršna diplomatska dejavnost, ki 
bi se kazala v obliki meddržavnih 
obiskov. Zdaj je tu led prebit. 
V Jugoslavijo je prispel na več
dnevni obisk avstrijski minister 
za prosveto in kulturo dr. Fred 
Sinovatz. Ta obisk sam po sebi 
izraža težnjo obeh dežel, da bi 
kljub zastoju, ki so ga povzročili 
koroški dogodki, oživeli sodelova
nje na tistih področjih, kjer je 
mogoče kaj koristnega ukreniti 
za obe strani. Kazno je, da je 
prav področje prosvete in kul
ture tisto, kjer je mogoče z do
bro voljo marsikaj premakniti z 
mrtve točke.

Slovenski in tudi vsej jugoslo
vanski javnosti je že leta in le
ta znano, kako so ostala odprta 
zlasti vprašanja, ki zadevajo po
sebej Slovenijo. Gre po eni stra
ni za vrnitev arhivov iz časa biv
še Avstro-Ogrske za tiste dele nek
danje habsburške monarhije, ki 
so po prvi svetovni vojni prišli 
v sestavo Jugoslavije. To pomeni, 
da gre v prvi vrsti za slovensko 
ozemlje, le kmalu po prvi vojni, 
že leta 1923, sta tedanja Jugosla
vija in Avstrija sklenili sporazum 
o vračanju teh arhivov. Predvoj
na Avstrija ni kazala kaj prida 
volje, da bi izpolnila svoje ob
veznosti. še tisto malo arhivske
ga gradiva, ki je priteklo z Du

naja do druge svetovne vojne, so i hrvaške narodnostne skupnosti v 
med vojno vnovič odnesli hitler- Avstriji. Tu je obilo odprtega, od
jevci. Po vojni je Jugoslavija zo
pet postavila vprašanje vrnitve 
arhivov, toda avstrijske oblasti so 
ostale gluhe. Tako je prišlo, da 
je Jugoslavija ostala kot edina 
dežela, ki ji Avstrija ni vrnila 
tega gradiva, vsem drugim je to 
že zdavnaj storila. Zato bi bilo 
pričakovati, da to pot jugoslovan
ske zahteve ne bodo zadele v 
prazno.

Druga jugoslovanska zahteva za
deva vrnitev kulturnih dobrin, raz
nih umetnin in drugega, ki so jih 
nacisti med vojno oropali po Ju
goslaviji, in so ostale v Avstriji. 
Tudi o tem vprašanju sta državi 
že leta 1968 sklenili sporazum, 
ki pa je vse do današnjega dne 
ostal neizpolnjen.

Prav zato je sedanji obisk av
strijskega ministra za prosveto in 
kulturo ugodna priložnost, da Av
strija pokaže in dokaže priprav
ljenost izpolniti tudi te svoje ob
veznosti.

Sicer pa je dokaj obširno po
dročje za pogovore o splošnem 
prosvetnem in kulturnem sodelo
vanju med državama, Sem vse
kakor sodi dogovor o vzajemnem 
priznavanju oziroma nostrifikaciji 
šolskih diplom in pregled izvaja
nja dogovora o kulturnem sode- 
lovmju med Jugoslavijo in Av
strijo.

Nikakor ne bo moglo izostati 
vprašanje položaja slovenske in

šolstva, prosvetne dejavnosti ko
roških Slovencev in gradiščanskih 
Hrvatov in podobno. Gre tudi za 
vsa ta osrednja vprašanja polo
žaja koroških Slovencev in njiho
vih pravic do enakopravnosti.

Da bo vprašanje pravic manjšin 
nedvomno dobilo važno mesto na 
pogovorih priča že dejstvo, da bo 
avstrijski minister obiskal tudi 
Vojvodino, kjer živi največ manj
šin in da si bo ogledal kako 
poteka dvojezični pouk v eni iz
med manjšinskih šol v Novem 
Sadu.

Končno avstrijski minister bo

med bivanjem v Jugoslaviji obi
skal tudi Zagreb in Ljubljano in 
se pogovarjal s predstavniki iz
vršnih svetov obeh republik.

Želja je vsekakor, da bi oživi
tev stikov med Jugoslavijo in Av
strijo prinesla na eni strani ure
ditev vseh tistih vprašanj, ki že 
vse predolgo čakajo na to reši
tev, hkrati pa naj bi obisk tudi 
pomagal pospešiti urejanje pogla
vitnih odprtih problemov. To pa 
so vsekakor neizpolnjene obvez
nosti, ki jih ima Avstrija po dr
žavni pogodbi do Slovencev na 
Koroškem in Hrvatov na Gradi
ščanskem.

DRAGO KOŠMRLJ

stali dve pa sta vključeni v CODE. 
Tudi krščanska levica, ki je nasta
la iz demokrščanskega razkola in 
ki je član ljudske fronte, je zabe
ležila močno nazadovanje, poseb
no v poslanski zbornici, kjer je 
izgubila osem sedežev.

Rezultat nedeljskih volitev bo 
imel za Čile važne posledice. Pred
vsem bo AUendejeva vlada lahko 
z večjo učinkovitostjo delovala, 
saj bo opozicija še manj kot prej 
lahko ovirala njeno delo in bojko
tirala njene ukrepe. Določene po
sledice bo imel verjetno tudi pre
mik v odnosu sil med strankami, 
ki sestavljajo ljudsko fronto, vsaj 
v smislu povečane moči predsed
nika Allendeja v odnosu do ostalih 
strank koalicije in predvsem ko
munistov.

Toda Se najbolj važne posledice 
bo imel volilni izid v nasprotnem 
taboru. Povezava med demokristja
ni in nacionalistično desnico, ki je 
že od samega začetka povzročala 
nemalo dvomov v čilski KD, je o- 
čitno doživela poraz, kar bo okre
pilo tiste sile v demokrščanski 
stranki, ki se zavzemajo za bolj 
konstruktiven odnos do Allendeje
ve vlade. Sam Aliende je po objavi 
volilnih izidov ponudil roko demo
kristjanom ter obstaja veliko mož
nosti, da bo njegova ponudba spre
jeta.

160 milijard lir 
za pomorska pristanišča

RIM, 6. — Ministrstvo za javna 
dela je sestavilo zakonski osnutek, 
ki določa 160 milijard lir za okre
pitev pomorskih pristanišč. V tej 
zvezi bo medministrski odbor za 
gospodarsko načrtovanje kmalu o- 
dob-ril splošni načrt del, ki jih 
bodo s tem nakazilom opravili, 
izvršilni načrt del pa bo pripra
vilo ministrstvo za javna dela spo
razumno z ministrstvom za trgo
vinsko mornarico.

Na dvodnevni uradni obisk je 
prišla včeraj v Trst, na povabilo 
deželnega odbornika za šolstvo in 
kulturne dejavnosti Bruna Giusta, 
delegacija Izvršnega sveta SR 
Slovenije, ki jo' vodi sekretar za 
kulturo in prosveto Tomaž Bizajl 
in jo sestavljajo še namestnik se
kretarja Andrej Ujčič, svetnik 
Lojzka Vrtič ter članica protokola, 
prevajalka Lojzka Kolenc. Pred
stavniki slovenske vlade, ki jih 
spremlja generalni konzul Boris 
Trampuž, so imeli včeraj razgovo
re s člani deželne uprave, z u- 
pravnim svetom Slovenskega stal
nega gledališča in predsednik«« 
odbora za upravo Kulturnega do
ma ter z rektorjem tržrške uni
verze. Sinoči so kot gostje upra
ve gledališča Verdi prisostvovali 
predstavi Catalanijeve opere «La 
Wally». Danes bo delegacija obi
skala znanstveni in klasični licej 
«France Prešeren*, trgovski te
hnični zavod «žiga Zois» in indu
strijski tehnični zavod «A. Volta*. 
Zaradi nujnih obveznosti sekretar
ja Tomaža Bizajla in namestmka 
Andreja Ujčiča bo odpadel popol
danski del predvidenega programa, 
in sicer ogled Gradeža in Ogleja.

Iz same sestave delegacije in 
njenih obiskov ter srečanj je raz
vidno, da so na dnevnem redu 
zlasti vprašanja, ki se tičejo šol
stva in kulturne dejavnosti sloven
ske narodnostne skupnosti ter po
glabljanja kulturnih stikov in iz
menja/ ter znanstvenega in tehnič
nega sodelovanja med Slovenijo in 
Furlanijo - Julijsko krajino. Obisk 
delegacije, srečanja in razgovori 
na najvišji ravni bodo verjetno 
pospešili stike in sodelovanje na 
kulturnem in umetniškem področ
ju ter rešitev vsaj nekaterih pro
blemov.

Ob prihodu v Trst je delegacijo 
pozdravi] odbornik Giust, nato je 
bil . sprejem na županstvu, po 
sprejemu in uradnih razgovorih na 
sedežu deželne uprave je goste 
sprejel predsednik deželnega sveta 
Ribezzi.

Župan Marcello Spaccini je iz-

PISMO IZ RIMA

KRANJ, 6. — Predsednik repub
like Josip Broz Tito je z ženo Jo- 
vanko dopoldne po krajšem obisku 
v Sloveniji odpotoval z Brda pri 
Kranju. Na pot so ga pospremili 
Edvard Kardelj, Sergej Kraigher, 
Franc Popit, Mitja Ribičič, Franc 
Šetinc, general podpolkovnik Franc 
Tavčar in Slavko Zalokar.
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Poslanska zbornica je včeraj o- 
dobrila vse člene zakonskega o-
snutka Škerk - Belci za slovenske 
šole. Za posamezne člene so gla
sovali poslanci vseh strank ra
zen fašistov, ki so tudi to pri
ložnost izkoristili za šovinistične 
in žaljive izbruhe proti osnov
nim pravicam slovenske narod
nostne manjšine v Italiji. Za za
kon kot celoto bodo poslanci 
glasovali na eni prihodnjih sej, 
veljati pa bo začel, ko bo objav
ljen v Uradnem listu.

V Čilu so objavili dokončne re
zultate nedeljskih parlamentarnih 
volitev, ki potrjujejo veliko zma
go Allendejeve vladne koalicije. 
Demokristjani in desničarji, ki so 
upali, da bodo dosegli dvotretjin

sko večino v senatu in s tem 
prisilili Allendeja k odstopu, so 
doživeli pravi polom, saj so zgu
bili sedeže tako v senatu kot v 
poslanski zbornici.

Včeraj je prišla na dvodnev
ni obisk v našo deželo uradna 
delegacija Izvršnega sveta SR Slo
venije, ki jo vodi sekretar za 
prosveto in kulturo Tomaž Bi
zajl. Delegacija se je srečala z 
županom, imela razgovorj na de
želi z odbornikom Giustom in, 
njegovimi sodelavci, dalje v Kul

turnem domu s predstavniki SSG 
in upravniki doma ter z rektor
jem tržaške univerze. Danes bo 
delegacija obiskala slovenski li
cej «F. Prešeren* in trgovski za
vod «ž. Zois» ter italijansko šo
lo «Volta».

Danes odpotuje v Rim tržaš
ka delegacija, ki jo vodi pred
sednik pokrajine dr. Zanetti in 
v kateri so poleg župana inž. 
Spaccinija tudi sindikalni pred
stavniki. V glavnem mestu bo 
delegacija imela razgovore z mi
nistrom za trgovinsko mornarico 
Lupisom in drugimi.

Včeraj so številni deželni sve
tovalci posegli v razpravo o gor
skih skupnostih, ki jo bodo ver
jetno zaključili že danes.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Kovinarji napovedali 
nadaljnjih 30 ur 
stavke v marcu

RIM, 6. — izvršni odbor enotne 
federacije kovinarskih delavcev je 
na današnji seji proglasil nadaljnjih 
trideset ur razčlenjene stavke ko
vinarskih delavcev, ki naj bi jih o- 
pravili od 10. do 31. marca v ok
viru boja za obnovitev delovne po
godbe. Izvršni odbor je ob zaključ
ku svoje seje objavil sporočilo, v 
katerem potrjuje, da je na osnovi 
dosedanjih stališč delodajalcev jas
no, da ni mogoče pričakovati v krat
kem zaključka pogajanj za novo 
pogodbo.

Na ministrstvu za delo pa so se 
danes srečali predstavniki kovi
narjev in kovinarskih podjetij z 
državno udeležbo, ki so navezali 
stike s posredovanjem ministra za 
delo Coppa. Sestanek se je zaklju
čil malo pred 21. uro. Sindikalisti 
so izjavili časnikarjem, da med po
govori ni prišlo do nobene spre
membe stališč ,da pa so govorili 
o vseh točkah osnutka delovne po
godbe, ki so ga pripravili sindi
kati. Minister je za jutri določil 
dva ločena sestanka s sindikati in 
s predstavniki Intersinda na kate
rih bo z njimi skušal pojasniti do
ločena vprašanja. Jutri popoldne 
na bo na ministrstvu za delo napo
vedano srečanje med predstavniki 
zasebnih delodajalcev kovinarske 
industrije in sindikalisti, prav tako 
v zvezi z morebitno obnovitvijo poga
janj za novo delovno pogodbo.

Sol in svoboda
Ljudje moje generacije se 

prav gotovo dobro spominjajo, 
kako so nam v času abesin
ske vojne razlagali, da Italija 
potrebuje prvine in si jih mo
ra zato preskrbeti tam, kjer 
so. Poleg prvin pa je bila važ
na predvsem kava, to je rastli
na, kot so razlagale okrožni
ce Minculpopa, ki rase prav v 
Etiopiji in točneje v pokrajini 
Kaffa, po kateri je okusno se
me dobilo ime. No, potem smo 
dobili «imperij», kave pa je 
kar naenkrat zmanjkalo, Ita
lijane pa so pozivali, naj jo 
zamenjajo z nekim čudnim se
menom, imenovanim astragal, 
ali pa z rdečkastim in neokus
nim karkadejem Racionalne 
razlage tega nerazumljiv-ga 
pojava nismo nikdar dobili: to 
je bua in ostane skrivnost.

Prav gotovo so boste spraše
vali, zakaj sem se spomnil te 
zgodbe. Nanjo sc me spomnili 
dogi d ki, katerim prisostvuje
mo v zadnjih tednih v Rimu 
v zvezi s soljo. Seveda ne gre 
za to, da bi iahko v Italiji, 
se pravi državi, ki je obdana 
od. morja, lahko zmanjkalo so
li, tako da bi bilo treba za
vojevati nove «imperije», 4a bi 
si jo priskrbeli. O soli so v 
začetku januarja govorili na 
neki vladni seji, ko so bom
bastično razglasili vožen u- 
krep: z uvedbo davka na do
datno vrednost in z odpravo 
ostalih davkov se bo cena soli 
znižala kar za polovico: 30 
lir kilogram namesto prejšnjih 
60. Sedaj pa, nekaj tednov 
pozneje, soli enostavno ni več. 
Kako je to mogoče? Ministrski 
komunike nas obvešča, da so 
za pomanjkanje soli krive stav
ke delavcev solin. Tale stavka 
se je zaključila pred tremi te
dni, soli pa še vedno ni. Mi
nistrstvo nam zagotavlja, da 
vrste ladij, polnih soli, se bli
žajo pristaniščem Lacija in da 
so kolone tovornjakov z dra
goceno- začimbo že krenile pro
ti prestolnici, če pa greš v 
trafiko in se postaviš v dol
go vrsto, boš ugotovil, da o 
soli ni ne duha ne sluha. Mo
goče ga še lahko najdeš po 
skrivnih kanalih, na črni bor
zi in s ceno, ki ni niti 30, niti 
60 lir kilo. Tudi zadeva s soljo, 
kot se je v preteklosti zgodilo 
za abesinsko kavo, ostane po
polna skrivnost.

Kaj pa se dogaja z drugi
mi cenami živil po uvedbi 
IVA? Vlada je svoj čas zago
tovila, da bo zaostrila nadzor
stvo in da bodo prodajalce, ki 
bodo po krivem zvišali cene, 
strogo kaznovali. Dejansko so 
ustanovili cele čete nadzorni
kov, ki baje brezhibno delu
jejo, saj jih je prefekt javno 
pohvalil zaradi njihove «vneme 
in požrtvovalnosti pri oprav
ljanju svoje funkcije». Je pa 
tudi neka malenkost, ki je ne 
smemo zamolčati: nadzorniki 
delujejo «vneto in požrtvoval- 
no», obiskujejo trgovine, ugo
tavljajo povišanje cen in na
to... ne storijo ničesar. In 
dejansko ne morejo ničesar 
storiti, ker ni nobenega zakona, 
ki bi jim omogočal, da bi 
udarili po špekularf ih.

Nadzorstvo poteka nekako 
takole. Nadzornik: «Zakaj sta
ne sir 1700 lir kilo»? Proda
jalec: «Ker sem ga plačal po 
1500.» Naslednjega dne pripra
vi nadzornik svoje skrbno po
ročilo za prefekturo, ki ga lepo 
arhivira.

Saj tako je tudi prav! Smo 
ali nismo svobodna država? In 
šlo bi za grobo kršitev oseb
ne svobode, ko bi nekoga pri
silili, da prodaja sol ali da ne 
spreminja cene sira!

MARIO DEZMANN

Kongres KD 
odložen na 6. junij

RIM, 6. — Tiskovni urad krščan
ske demokracije je sporočil, da je 
bil kongres stranke, ki je bil dolo
čen za 18. maj, odložen na 6. ju
nij. «ker kongresna palača v Ri
mu ni bila na razpolago za dne
ve, ki so bili poprej določeni.*

Novi ameriški 
veleposlanik izročil 
poverilnice Leoneju

ItIM, 6. — Predsednik republike 
Leone je danes na Kvirinalu spre
jel novega veleposlanika ZDA 
Johna A. Volpeja, ki mu je izro
čil poverilnice. Leone je ameri
škega veleposlanika, ki je prispel 
v Rim pred tremi dnevi, zadržal 
na prisrčnem pogovoru.
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Obisk delegacije Izvršnega sveta SR Slovenije
(Nadaljevanje s 1. strani)

rekel članom delegacije dobrodoš
lico v našem mestu ter podčrtal 
pomen obiska ter dejstvo, da se 
v Trstu srečujejo tri kulture, kul
turne izmenjave med Slovenijo in 
Furlanijo - Julijsko krajino pa po
menijo obojestransko kulturno obo
gatitev. Zato je izrazil željo, da 
bi se kulturne izmenjave na vseh 
področjih še bolj poglobile in raz
širile. Župan, katerega je sprem
ljal podžupan Lonza, je nato iz
ročil delegaciji simbolično darilo 
tržaškega mesta.

Po obisku na županstvu so se 
začeli uradni razgovori na sede
žu deželne uprave. Poleg odborni
ka Giusta so se razgovora udele
žili tudi rektor tržaške univerze 
prof. De Ferra, deželni višji šol
ski skrbnik prof. Angioletti ter 
funkcionarji odbomištva za šolstvo 
in kulturne dejavnosti. Delegacijo 
je v imenu deželne uprave po
zdravil predsednik Berzanti, ki je 
poudaril, da je obisk sad dobrih 
odnosov, ki so se začeli že pred 
leti med Slovenijo in Furlanijo - 
Julijsko krajino. Prijateljski odno
si omogočajo danes obravnavo spe
cifičnih problemov in je treba na
daljevati po tej poti. Sekretar To
maž Bizajl se je zahvalil Berzan- 
tiju za njegov prispevek pri raz
vijanju dobrih odnosov, sporočil mu 
je pozdrave predsednika izvršnega 
sveta. SRS inž. Marinca ter izra
zil prepričanje, da bodo nadaljnji 
stiki omogočili rešitev raznih vpra
šanj.

Tudi odbornik Giust je nato pri
pomnil, da je to srečanje nadalje
vanje medsebojnih stikov in iz
raz dobrih odnosov. Kot predmet 
razgovorov je predlagal vprašanje 
šolstva, oceno dosedanjih kultur
nih stikov ter izmenjavo misli o 
vprašanjih mladine. Glede šolstva 
je Giust opozoril na različnost ju- 
ridične ureditve in zakonodajnih 
pristojnosti. Sekretar Tomaž Bizajl 
je poudaril nujnost nadaljnjih sti
kov in poglabljanja pri proučeva
nju raznih problemov, zaradi če
sar bi bili zlasti koristni stiki in 
sodelovanje strokovnjakov'.

Tako naj bi predvsem posebna 
delovna komisija podrobno proučila j 
šolsko zakonodajo in napovedani | 
šolski reformi v Italiji in v Slove-

Napovedane stavke 
proti zaprtju ENCO

dališču njegovo pomembno vlogo in . dmpegno democratico» 3 odst., «ini- 
status stalnega gledališča, da bi mu j ziativa popolare» 17 odst. razni 3 
bila zagotovljena zadostna sredstva, i odst.
Zahvalili so se deželni upravi; zlasti j---------------
odborniku Giustu, za dosedanjo pod-' 
poro in razumevanje, ter ga zapro
sili, naj dežela še posreduje pri os
rednji vladi. Odbornik Giust je de
jal, da se zaveda težkega položaja 
in je obljubil nadaljnjo pomoč de- j že na zadnji občinski seji je od- 
žele ter njeno posredovanje v Ri- bornik Ennio Abate v imenu od- 
mu. Sekretar Bizajl je izrekel kolek- bora priznal, da nameravajo za- 
tivu Slovenskega stalnega gledališča preti občinsko ustanovo za potroš- 
vse priznanje ter poudaril, da je njo (ENCO). Slednja vzdržuje ne

kaj trgovin, dve menzi in vse šol
ske refekeije. Kot taka bi — po 
mnenju sindikatov — lahko oprav
ljala pomembno vlogo v okviru 
splošnih naporov za boj proti dra
ginji.

Sklep, da se ENCO zapre, njeni 
uslužbenci pa preidejo v upravo 
Delavskih zadrug, je naletel na 
neodobravanje med uslužbenci. Ti 
so te dnj proglasili stavkovno gi
banje. V prihodnjih dneh bodo 
sporočili točne datume stavk.

Zaprtju ENCO so se uprle tudi 
sindikalne organizacije CGIL, CISL 
in UIL, ki so izrecno sporočile, 
da ne soglašajo s kakršnimkoli 
«prehodom» pristojnosti ENCO, ozi
roma osebja, k zadrugam ali dru
gim ustanovam.

ta ustanova pomemben dejavnik ne 
samo v okviru slovenske narodnost
ne skupnosti v Italiji, ampak v 
širšem kulturnem prostoru. Dr. Dol
har je predlagal, naj bi sestavil pro 
memorio za Izvršni svet Slovenije 
in deželno upravo, namestnik sekre
tarja Ujčič pa je še pripomnil, da 
tako maloštevilen gledališki ansambel 
v takih pogojih dela prave čudeže, 
dr. Tončič pa je še prikazal potre
bo po gostovanju slovenske Opere v 
Trstu.

Po srečanju v Kulturnem domu je 
imela delegacija razgovor z rekto
rjem tržaške univerze in so poglo
bili vprašanja, ki se tičejo sodelo
vanja in poglabljanja odnosov med 
tržaško in ljubljansko univerzo.

V GROPADI

V soboto razprava 
o kraških rezervatih

Gozdna zadruga Padriče vabi na 
razpravo o kraških rezervatih in 
o ustanovi, bi morala upravljati 
kraške rezervate.

Vabljeni so vsi predstavniki po
litičnih strank, ki se zavzemajo 
za pravice Slovencev, predstavniki 
kulturnih, gospodarskih in sindikal
nih organizacij, predvsem prebi
valstvo vse kraške pokrajine, ob
čin in vasi, ki so prizadeti z no
vim zakonom. Razprava bo v šoli 
«Karel Destovnik - Kajuh» v Gro- 
padi, v soboto 10. t. m. ob 15. uri.

Zaradi pomanjkanja časa ne mo
remo poslati posameznih vabil.

Slovenska skupnost 
o kraških rezervatih

V ŠTIRIH DNEH OBISKALI ŠTIRINAJST SOL

IGRALCI SSG OBDARILI UDELEŽENCE 
NAGRADNEGA RISARSKEGA NATEČAJA

Izvajali so tudi zabavno igrico «Papagajček Koko» - Zahvala otrok

DRUGE VESTI 
NA ŠESTI STRANI Jožko Lukeš nagrajuje učenca pri Sv. Jakobu
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VČERAJ V DEŽELNEM SVETU

Zadnji posegi o zakonu 
ki uvaja gorske skupnosti
Danes bosta spregovorila poročevalca za večino in opozicijo - Odbornik Comelli bo ob
jasnil stališče deželnega odbora - Zakon o kraških rezervatih pred pristojno komisijo

Deželni svet je včeraj nadaljeval 
razpravo o zakonu, ki uvaja na 
naše področje državne določbe o 
ustanavljanju in vodenju gorskih 
skupnosti. S posegi svetovalcev

ruji. Opozoril je na nujnost prizna- ! Svet Slovenske skupnosti je svojo 
nia univerzitetnega študija in di- ponedeljkovo sejo posvetil predvsem 
plom na jugoslovanskih univerzah, , vprašanju kraških rezervatov. V ob- : Baracettija (KPI), Pittonija (PSI) 
-- kar je odbornik Giust zagotovil Slrne.m .uradnem sporočilu je to j Dal Masa (PSDI), Bosarija (KPI)

- vprašanje osvetljeno zelo na krat-Mn Dej Gobba (KD) se je zaklju- 
ko in na splošno. Rečeno je sa- j čila serija nad 20 govornikov, kiposredovanje dežele pr i osrednji 

vladi. Omenil je potrebo po usta
novitvi slovenskega tehničnega in
dustrijskega zavoda, nujnost ure
ditve vprašanja Glasbene matice in 
podpore Študijski knjižnici. Tako Bi
zajl kot Giust sta podčrtala korist
nost neposrednih stikov in sodelova
nja med šolami in šolniki ter iz
menjave izkušenj in dosežkov na 
pedagoškem področju. Ko so go-

mo, da je o kraških rezervatih | s0 se v zadnjem tednu v imenu 
uvodoma poročal dr. Vremec in! posameznih svetovalskih skupin iz
da so na osnovi «temeljite disku- j rekli 0 novi normj. Danes bodo na 
sijG, v katero so posegli skoto vsi ; odgovori obeh poročevalcev
olom ct ri-ii r% m »-vrv n r.bviUl i/vn! nnn ° ... . » v« •člani sveta in po zaskrbljeni ana
lizi sklenili sklicati sestanke med 
zainteresiranimi kraškimi prebival
ci.)) Uradno poročilo nadaljuje, da 
bo na podlagi sklepov teh sestan
kov Slovenska skupnost izdelala' svo-

vorili o sodelovanju med tržaško in j je dokončno stališče, ki ga bo za- 
inihimnckn univerzo ie Rizail me- govarjala pred odgovornimi oblast-ijubljansko univerzo, je Bizajl ome
nil nujnost ustanovitve stolice za 
slovenski jezik in literaturo ter na
daljevanje in poglabljanje sodelova
nja na znanstvenem področju. Pri 
tem je rektor tržaške univerze prof. 
De Ferra sporočil, da se bo v bliž
nji prihodnosti srečal in imel raz
govore z rektorjem ljubljanske u- 
ni verze.

Predsednik deželnega sveta Ri- 
bezzi je v svojem pozdravnem na
govoru podčrtal pozitivne plati do
sedanjih stikov ter izrazil željo, da 
bi se v prihodnosti razširili ter za
jeli tudi zakonodajne organe za 
plodno izmenjavo mnenj in izku
šenj. Sekretar Bizajl se je zahva
lil za prisrčen sprejem ter je izra
zil prepričanje, da se bodo medse
bojni stiki poglobili v obojestran
sko korist.

Popoldne si je delegacija skupno 
z odbornikom Giustom in dr. Ve- 
nierom ogledala Kulturni dom in 
se razgovarjala z zastopniki uprav
nega sveta Slovenskega stalnega 
gledališča in predsednikom odbora 
za upravo Kulturnega doma. Goste 
je pozdravil predsednik odbora za 
upravo kulturnega doma dr. Frane 
Tončič, ki je izrazil upanje, da bo 
ob tem obisku prišlo do novih po
bud pri razgovorih o vzajemnih 
kulturnih problemih na splošno in 
še posebno o kulturnih problemih 
naše narodnostne skupnosti ter je 
poudaril posebno vlogo, ki pripada 
Kulturnemu domu.

Predsednik upravnega sveta prof. 
Josip Tavčar in ravnatelj FMibert 
Benedetič sta prikazala bogato tra- 
dioijo, delovanje in uspehe Slovenske
ga stalnega gledališča in požrtvo
valnost vsega kolektiva. Poudarila 
sta pomembno in plemenito vlogo 
te naše osrednje kulturne ustanove, 
obenem pa resno opozorila na hu
de težave, ki so predvsem finančne
ga značaja. Filibert Benedetič je 
še posebej poudaril, da M morala 
osrednja vlada čimprej priznati gle-

mi v korist kraškega prebivalstva.
Obsežni del uradnega poročila na

vaja dva zakonska predloga, ki se 
nanašata na tečaje za zemljiške 
knjige in na deželne prispevke za 
popravljanja starih hiš na pode
želju.

(Martinisa za večino in Moschioni- 
ja za opozicijo) ter predstavnika 
deželnega odbora, to je odbornika 
za kmetijstvo Comellija. Jutri bo 
svet začel obravnavati posamezne
člene, spomenice in popravke k za- j za ovračanje politično - program- 
konu, ki so jih svetovalske skupi- iških smernic deželnega odbora. Po

jeti Toda s tem še ne pomeni, da gajo z ustreznim patentom za iz
bi bila večina pripravljena sprejeti vrševanje poklica kopališkega mej- 
v celoti komunistični protipredlog k 
izvirnemu besedilu zakona. Deželni 
zakon ni tako protireformističen in 
protiavtonomdstičen, kakor bi hote
la prikazati KPI. PSI je za to, 
da se zakon kolikor mogoče izbolj
ša, vendar pod pogojem, da se 
upoštevajo smernice gospodarskega 
in urbanističnega načrtovanja v de
želnem merilu. PSI se strinja z de
želnim zakonom, ki sprejema du
ha državne norme štev. 1102. Stran
ka sprejema predloge, ki prihajajo 
s strani prizadetih občin, ne more 
pa1 nuditi zaslombe silam, ki sku
šajo izkoriščati tudi to priložnost

ne napovedale V večjem številu. 
Svetovalec Baracetti je izrekel vr

sto kritičnih pripomb na račun za- i
. , • • ___•____ m _i ^

mnenju PSI deželni zakon v niče
mer ne omejuje pristojnosti, ki jih 
gorskim skupnostim priznava dr-

kona, ki ga je pripravil deželni od- žavm ^ zakon-^So v ^deželnem

• Zaradi stavke osebja italijanske 
carine niso mogli včeraj privoziti 
v Italijo tovornjaki iz Jugoslavije 
z izjemo tistih, ki so prevažali ži
vila.

Predkongresna 
zborovanja RD

Pokrajinsko vodstvo Krščanke de
mokracije nam je sporočilo izide 
zadnjih predkongresnih zborovanj, 
ki so bili v Sesljanu, Rojanu in pri 
Sv. Vidu. kjer je bil izvoljen za 
delegata med drugimi tudi župan 
Spaccini. Do sedaj je glasovalo 70 
odstotkov članov KD, izidi pa so 
naslednji: struja «proposta unitaria» 
47 odst., «nuove cronache» 21 odst., 
«base» in «forze nuove» 9 odst..

bor ter zahteval, naj bi ga spre
menili v smislu, da bi bil povsem 
v skladu z državnim zakonom 1102. 
Govornik je nadalje zahteval, naj 
bi dežela zagotovila gorskim skup
nostim večja finančna sredstva, ki 
so ji na razpolago iz prejšnjih po
slovnih let.

Predstavnik PSI Pittoni je uvo
doma naglasil, da je zakon o gor
skih skupnostih zbudil v naši deželi 
veliko razprav, pri katerih so ak
tivno sodelovale razne ustanove, 
med temi tudi organizacije sloven
ske manjšine. Številni posegi so bi
li kritični do deželnega zakona, in 
sicer predvsem iz vrst opozicije. 
Toda tudi večinske organizacije so 
izrekle negativna mnenja o zako
nu. Tako tudi videmski odsek so
cialistične stranke ter številni so
cialistični upravitelj iz Kamije, Ka
nalske doline in iz trbiškega okolja. 
Nekateri izmed njihovih predlogov, 
je nadaljeval Pittoni, so prišli že 
pred komisijo in so bili tudi spre-

Tradic ionalni

KNJIŽNI TEDEN
od 5. do 10. marca

Jutri, 8. marca ob 17. uri se bo v naših prostorih pisatelj

BORIS PAHOR
pogovarjal o svoji knjigi Grmada v pristanu, ki je prav te dni izšla.

______A_

Ob 8. marcu vsem ženam naše čestitke, našim obiskovalkam pa 
pripravljamo še majhno presenečenje!

TRST - Ul. sv. Frančiška 20 
Telefon 61-792ttiadka Imiigabna

lahko izboljšali v interesu prizade
tih področij in o tem vprašanju 
nameravajo predstavniki PSI spre
govoriti med razpravo o posamez
nih členih deželnega zakona.

Predstavnik KPI Bettoli je nato 
sprožil zahtevo, naj bi deželni svet 
črtal z dnevnega reda nekatere za
kone, o katerih bo stekla razprava 
v prihodnjih tednih, češ da se ne 
ujemajo z določbami, ki bodo spre
jete z zakonom o gorskih skupno
stih. To zahtevo je večina sveto
valcev s posebnim poimenskim gla
sovanjem zavrnila. V nadaljevanju 
razprave je predstavnik PSDI Dal 
Mas izrazil pristanek svoje skupi
ne na deželni zakon ter obžaloval 
le, da daje državni zakon štev. 
1102 premalo denarja na razpolago 
gorskim skupnostim (174 milijard 
lir). Bosari (KPI) je v svojem po
segu živahno polemiziral s pred
stavniki večine, Del Gobbo (KD) 
pa je zaključil razpravo prav ta
ko polemično do opozicije.

V začetku seje so odborniki Dul
ci, Romano in Stopper odgovorili 
na vrsto vprašanj posameznih sve
tovalcev. Stopper je v odgovoru 
na ustrezno vprašanje svetovalca 
Cuffara (KPI) dejal, da se deželni 
odbor moralno pridružuje splošni 
stavki, ki so jo v obrambo tržaš
kega gospodarstva organizirale 28. 
februarja letos sindikalne organi
zacije CGIL, CISL in UIL, vendar 
le, kolikor ie stavka predstavljala 
protestno gibanje proti zavlačeva
nju reševanj naših gospodarskih 
vprašanj. Ne pridružuje pa se pri
kazovanju tržaškega gospodarstva v 
luči nekakšne katastrofe, ki je po 
mnenju deželnega odbora povsem 
izmišljena.

Danes popoldne se bo sestala dru
ga stalna posvetovalna komisija de
želnega sveta, ki ji načeluje sveto
valec Dal Mas. Komisija bo vzela 
v pretres zakonski osnutek o kraš
kih rezervatih.

Nalezljive bolezni 
v tržaški občini

Občinski zdravstveni funkcionar je 
sporočil, da so v tednu od 26. fe
bruarja do 4. marca zabeležili na
slednje primere nalezljivih bolezni: 
6 primerov škrlatinke, 1 primer ti- 
fusne mrzlice, 7 primerov ošpic (od 

! katerih 3 izven tržaške občine), 5 
j primerov noric, 1 primer oslovske- 
! ga kašlja, 20 primerov vnetja pri- 
ušesne slinavke, 156 primerov rdečk 

i (od katerih 6 izven tržaške občine), 
15 primerov srbečice (od katerih 12 
izven tržaške občine).

stra. lahko ;• 'prosijo za službo na 
oddelku za osebje tržaške občine 
(Trg Unita 4. drugo nadstropje, 
soba št. 93). Prošnjo je treba iz
polniti na navadnem papirju. Kdor 
še nima patenta za kopališkega 
mojstra in bi se rad zaposlil v 
poletni sezoni, se lahko zglasi na 
pristaniškem poveljstvu.

Včeraj je skupina igralcev Stal
nega slovenskega gledališča zaklju
čila obiske po slovenskih osnovnih 
šolah na Tržaškem. V štirih dne
vih je obiskala 14 šol in obdarila 
s knjižnimi nagradami učence, ki 
so se izkazali na nagradnem ri
sarskem natečaju, ki ga je organi
ziral skupni odbor šole in gledali- 
šča.

Vse slikarske upodobitve šolskih 
otrok so bile razstavljene v Kultur
nem domu, nekatere pa so bile 
tudi natisnjene v gledališkem li
stu Janka in Metke.

Ob teh svojih obiskih so igralci 
izvajali otrokom zabavno igrico «Pa- 
pagajček Koko» Jožka Lukeša. Na
stopili so Livij Bogateč, Miranda 
Caharija, Andrijan Rustja, Mira 
Sardočeva, Stane Raztresen, Leli 
Nakrstova, Zlata Rodoškova in Jož
ko Lukeš.

Živo spremljanje in srečen na
smeh šolskih otrok iz Ul. Donado- 
ni, Sv. Jakoba, Skednja, Rojana, 
Barkovelj, Doline, Boršta. Boljunca, 
Gropade, Repentabra, Sesljana, Na
brežine in Šempolaja je bila naj
lepša zahvala našim igralcem za 
njihovo nesebično in požrtvovalno 
delo.

V vseh krajih so otroci igralce 
prisrčno sprejeli in jim zapeli pe
smi ter se jim zahvalili za obisk. 
Citiramo zq£ivaloi, učenke Morene 
Sedmak iz V. razreda osnovne šole 
v Barkovljah:. «Zelo smo veseli, da 
ste prišli k nam' na. obisk. Zahva
ljujemo se Vam za darila, s kate
rimi ste nagradili naše sošolce. Naj
bolj pa smo veseli Vašega nastopa. 
Upamo, da niste zadnjič pri nas 
in da Vas bomo še kdaj srečali. 
V gledališču Vas večkrat občudu
jemo, vendar je vse nekaj druge
ga, če Vas vidimo tako od blizu, 
še enkrat hvala in na svidenje!»

To uspelo in prisrčno kulturno 
manifestacijo je treba pripisati plo
dnemu sodelovanju med našo šolo 
in gledališčem.
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DANES SESTANEK Z MINISTROM Zfl TRGOVINSKO MORNARICO

Tržaški predstavniki 
o pomorskih vprašanjih
Tržaško delegacijo bo vodil predsednik pokrajine Zanetti

Kmečka zveza 
in Patronat INAC

sta se preselila 
v nove prostore

v Ul. Cicerone 
št. 8-B pritličje.

Telefonska številka 
Kmečke zveze (35458) 
ostane nespremenjena, 
patronat pa ima 
novo številko — 62(785.

Danes se bo v Rimu sestala s 
podpredsednikom vlade Tanassijem 
in z ministrom za trgovinsko mor
narico Lupisem tržaška delegaci
ja, ki jo bo vodil predsednik po
krajine Zanetti in v kateri bodo 
župan Spaccini, podžupan Lonza, 
predsednik avtonomne ustanove tr
žaškega pristanišča Franzih pred
sednik trgovinske zbornice Caidassi, 
sindikalisti Gerli, Fabricci in Gos- 
dan, ki zastopajo pokrajinsko fe
deracijo CGIL, CISL in UIL. Tr
žaška delegacija bo razpravljala 
predvsem o pomorskih progah in 
o obvezah, ki jih je vlada spreje
la 1971. leta glede tržaškega po
morstva.

V tej zvezi je bil včeraj na po
krajini daljši sestanek, na katerem 
so bili poleg članov delegacije pri
sotni tudi predstavniki in Kjer so 
podčrtali, da gre za pričetek šir
še in odločnejše akcije, da se na e- 
noten način razpravlja z vladnimi 
organi o obrambi tržaških gospo
darskih interesov in torej tudi gle
de ostalih perečih vprašanj, kot 
so dok, železniški predor, avtocesta 
Videm - Trbiž itd. Na sestanku so 
se tudi dogovorili, da je treba glo
balno razpravljati o vseh vpraša
njih s predsednikom vlade Andreot
tijem, katerega so obvestili o na
vedeni zahtevi.

Shod odbornikov 
za zadružništvo

V Vidmu bo v dnem 3. in 4. apri
la vsedržavno srečanje deželnih od
bornikov za zadružništvo. Glavno 
poročilo o problemih zadružništva 
v naši deželi bo podal pristojni od
bornik Varisco. Na sporedu je sku
pen obisk nekaterih zadružnih or
ganizacij v Furlaniji - Julijski kra
jini.

Jutri proslav« 
dneva žena

T . • o , - , dni je namreč izšel njegov PESN1-jutn, 8. marca na dan zena bo SRI LIST v ofcusnj opremi znane- 
pokrajmski odbor Zveze italijanskih - - ■- —«»—
žena priredil ob 20. uri zborovanja

Knjižni teden 
v Tržaški knjigarni

V Tržaški knjigarni bo 10. marca 
KNJIŽNI TEDEN, akcija, ki naj 
še bolj razširi in približa dobro 
slovensko knjigo ljudem. Veliki po
pusti, pa tudi srečanja z literarni
mi ustvarjalci privabljajo ljudi _ v 
kulturno okolje, ki želi, da bi bila 
knjiga vsakdanji gost in prijatelj 
sodobnega človeka.

V četrtek, 8. marca ob 17. uri 
bo tako razgovor s pisateljem Bo
risom Pahorjem ob izidu njegove 
najnovejše knjige GRMADA V PRI
STANU. Knjigi je obsežno in te
meljito uvodno razmišljanje napi
sal dr. Lavo Čermelj, študijoo pi
satelju in opombe pa dr. Jože Po
gačnik.

V soboto, 10. marca ob 17. uri 
bo srečanje ob izidu pesniškega pr
venca mladega ustvarjalca iz Do
line pri Trstu — Marija čuka. Te

.........-j: .--s-t PirVMr.

Miljah pri Čamporah in na Gre APolloniia Zvesta-
koprskega slikarja in grafika

Med včerajšnjimi razgovori na deželi

Tržaška občina 
išče kopališke mojstre

i Tržaška občina bo za poletno se- 
Izono namestila določeno število ko
paliških mojstrov. Vsi, ki razpola-

I

ti. Prisotne bodo zastopnice zdru
ženja, ki bodo govorile o pomenu 
mednarodnega dneva žena.

Fabbrijev »Dogodek« na 
radiu Trst A

V četrtek, 8. marca ob 20.35 in 
v nedeljo, 11. marca ob 15.15 bo 
radio Trst A oddajal zanimivo dra
mo Diega Fabbrija «Dogodek». Av
tor je v tem delu na svojevrsten 
način povezal motiv tatov z evan- 

športnih podvigov. Poleti leta 1945 gelsko zgodbo zadnjih dni Kristu- 
je pri Kopru dosegel svetovni re- sovega življenja. Pesniški prevod je 
kord plavanja pod vodo, ko je ] oskrbel Vinko Beličič, dramo iz- 
vzdržal pod morsko gladino 4 minu- j vaja radijski oder pod vodstom 
te in 57 sekund. I Jožeta Peterlina.

Včeraj je umrl v 60. letu staro
sti Piero Zamarin, ki je zaslovel 
v letih med drugo svetovno vojno, 
ko je opravil vrsto pomembnih

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE - Trst 

TED VVHITEHEAD

ALFA BETA
Prevod

DUŠAN TOMŠE 
Scena in kostumi

EDVARD ZAJC
Režija

MARIO URŠIČ 
Gospod Elliot

SILVIJ KOBAL
Gospa EUiotova

LIDIJA KOZLOVIČEVA
V petek, 9. t. m. ob 21. uri 
ABONMA RED A — premierski
Razpored predstav pod rubriko 

«Gledališča»

GLASBENA MATICA - Trst
Sezona 1972-1973 

Sedmi abonmajski koncert
V soboto, 10. marca 1973 ob 21. 
uri v cerkvi sv. Vincenca, Ul. 
Petronio

ORKESTER
GLASBENE

MATICE
Dirigent:

OSKAR KJUDER 
Solist:

HUBERT BERGANT, orgle 
Spored:

T. Albinoni: Adagio
N. de Grigny: Dialogue sur
les grands jeux
J. Haydn: Koncert v C-duru
D. Buxtehude: Preludij in fuga
v g-molu
F. Haendel: Koncert v g-molu 
P. Sivic: Prelude — fantaisie.
Vstop prost

KMEČKA ZVEZA v Trstu
vabi na

redni občni zbor
v nedeljo, 11. marca ob 9. uri 
v Kulturnem domu v Trstu, UI. 
Petronio 4.

Dnevni red:
Izvolitev predsednika 
občnega zbora 
Predsedniško poročilo 
Poročilo tajništva 
Poročilo nadzornega odbora 
Pozdravi in diskusija 
Volitve

V drugem sklicanju, pol ure po 
prvem, je občni zbor sklepčen 
ob . vsaki udeležbi.

Gledališča
KULTURNI DOM
V petek, 9. t. m. ob 21. uri za 

abonma red A — premierski T. Whi- 
tehead «Alfa Beta». Ponovitve: v so
boto, 10. t. m. ob 20.30 za abonma 
red B — prva sobota po premieri," 
v ponedeljek, 12. t. m. ob 16. uri 
abonma red G; v sredo, 14. t. m- 
ob 20.30 abonma red D — mladinski 
v sredo: v četrtek, 15. t. m. ob 20.30 
abonma red E — mladinski v četrtek: 
v petek, 16. t. m. ob 16. uri abonma 
red H; v soboto, 17. t. m. ob 20.30 
izven abonmaja in v nedeljo, 18. t. m- 
ob 16. uri za abonma red C — prva 
nedelja po premieri.

V torek, 13. t. m. ob 15.30 Saša 
Škufca «Janko in Metka».

Prodaja vstopnic vsak delavnik od 
12. do 14. ure ter eno uro pred pri
četkom predstav; ob nedeljah in praz
nikih eno uro pred pričetkom predstav 
pri blagajni Kulturnega doma. tel- 
štev. 734265.

V nedeljo, 11. t. m. ob 17. uri «Pe' 
sem mladih 1973» prireja Zveza cer
kvenih pevskih zborov.

VERDI
Tretja ponovitev opere «La Wally> 

za red B bo v petek, 9. t. m., zadnja 
pa (za red D) v nedeljo, 11. t. m.

POLITEAMA ROSSETTI
Od jutri dalje «8. september* dri0 

Bemarta, Squarzine in Zangrandija; 
Rezervacija in prodaja vstopnic ph 
osrednji blagajni v Pasaži Protti-

AVDITORIJ
Od petka dalje v okviru «Teat® 

oggi 73» Cristiano Censi: «Forza P1’. 
do». Vstopnice so na razpolago P11 
osrednji blagajni v Pasaži Protti.

Kino

SPDT priredi v četrtek, 8. marca 
ob 20.30 v Gregorčičevi dvorani 
v Ul. Geppa

PRVI JAMARSKI VEČER
Počkaj Alojz, predsednik ja

marskega društva na Kozini, bo 
predaval ob spremljavi diapoziti
vov O LEPOTAH KRAŠKIH JAM 
IN O JAMARSKI TEHNIKI.

Vabljeni vsi jamarji, planinci 
in ljubitelji narave.

Cappella Underground ob 19. in "j 
«Erotika underground ZDA». S0®1 
filmov.

Nazionale 16.00 «Fratello homo, s®" 
rella bona». Barvni film. PrepoV0, 
dano mladini pod 18. letom- 

Fenice 16.00 «AIla fine lo chia*a‘ 
rono Jerusalem l’implacabile». Filo' 
v barvah.

Eden 16.00 «Rubare alla mafia e 
suicidio», Anthony Quinn, JaP*1 
Kotto. Prepovedano mladini pod 1 • 
letom. ..

Grattacielo 16.00 «Anche gli ang0* 
mangiano fagioli». Barvni film 10 
žiserja Clucherja. Giuliano Gem®3 
in Bud Spencer. ..

Excelsior 15.00 «Film d’amore c 
anarchia». Barvni film. Giancar 
Giannini in Mariangela Mrial°’ 
Prepovedano mladini pod 18. lri° 

Ritz 16.00 «Dalla Cina con furorc*. 
Barvni film. Bruce Lee. Mladini P°° 
14. letom prepovedano.

Aurora 16.30 «Professione assass®0 • 
Barvni film. ^

Impero 16.30 «La prima notte 
quiete». Barvni film. Prepovedan" 
mladini pod 14. letom. ^

Capitol 16.00 «Biancaneve e i 
nani». Barvni film.

Cristallo 16.00 «Piu forte, ragaz _ 
Barvni film. Bud Spencer in 
renče Hill. , j

Filodrammatico 16.30 «Alle da®0 
castello piace molto fare Qu%jL 
Barvni film. Edwige Fenech. v 
povedano mladim pod 18. ieiotoL, 

Moderno 16.30 «La fuga di Tarz^j.

Vabimo vse veseljake

na žalni sprevod našega 
dragega rojaka Blaža V.

žalni sprevod bo krenil danes, 
7. marca ob 15. uri izpred hiše 
žalosti na Kontovelu po konto- 
velskih in proseških ulicah do po
slednjega bivališča Žabje mlake.

Žalujoči pustni odbor 
Prosek - Kontovel

Razna obvestila
Konzorcij pridelovalcev vin tržaške 

občine vabi vse vinogradnike tržaške 
občine, da pismeno prijavijo svojo 
udeležbo na 7. razstavi domačih vin 
na sedežu konzorcija, Sv. Križ št. 61 
ali pri Kmečki zvezi Trst, Ul. Cice
rone 8 do vključno 15. t. m. Odbor.

Včeraj-danes
Danes, SREDA, 7. marca 

PEPELNICA, TOMAŽ 
Sonce vzide ob 6.33 in zatone ob 
17.59 — Dolžina dneva 11.26 — Lu
na vzide ob 7.11 in zatone ob 21.21 

Jutri, ČETRTEK, 8. marca 
JANEZ

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
10,8, najnižja 4,8, ob 19. uri 9,4 sto
pinje, zračni tlak 1019,1, stanoviten, 
veter 3 km na uro, zahodnik, vlaga 
72 - odstotna, nebo 7/10 pooblačeno, 
morje mimo, temperatura morja 8,5 

stopinje 
ROJSTVA IN SMRTI 
Dne 6. marca 1973 se je v Trstu ro

dilo 12 otrok, umrlo je 10 oseb.
UMRLI SO: 64-letna Stefania Ma

ria Canali, 78-letni Giuseppe Luzzatti, 
77-letna Maria Morosini vd. de Gri- 
sogono, 70-letna Mafalda Tofanin vd. 
Marše, 73-letni Luigi Bacci, 75-letna 
Luigia Šorli, 70-letni Antonio Benussi, 
75-letna Vittorio Panigali vd. Vermo- 
glia, 71-letni Giovanni Emili, 75-letna 
Lucia Rottaris.

John Weissmuller in Maureen 
livan. čmobeli film.

Razstave

Prosveta

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. are) 

AlTAlabarda, Istrska ulica 7; Al 
Galeno, UL S. Cilino 36 (Sv. Ivan); 
de Leitenburg, Trg S. Giovanni 5; 
Mizzan, Trg Venezia 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

A. Barbo, Trg Garibaldi 4; Di Gret- 
ta, Ul. Bonomea 93; Godina AHTgea, 
Ul. Ginnastica 6; S. Luigi, Ul. Felluga 
46 (Sv. Alojzij).

SPDT priredi v nedeljo, 11 t-I1, rt

petVittorio Veneto 16.15 «Champagne v 
due dopo il funerale*. Krirrin^ 
Barvni film. jjjjj

Abbazia 16.00 «Andromeda», A.
in D. Wayne. Barvni film.

Astra 16.30 «Uno sparo nel buio*.
ke Sommer in Peter Sellers. .. c 

Ideale 16.00 «1 frateUi Kelly»-J® j 
Jagger in George Gilmoore. 
film.

V galeriji Cartesius bodo od ‘ ^
23. t. m. razstavljah trije iu“.ori' 
vanski likovniki in sicer Zvest ^ 
lonio, Branko Miljuš in Andrej ™ ^

V Kulturnem domu bo od 9- 
do 1. aprila 1973 slikarska rl 
Jožeta Šajna. Odprtje bo 
9. t. m. ob 20. uri.

v P0t*

Prosvetno društvo «SIavko 3 ca 
perle» priredi v soboto, 16- nLev 
ob 20.30 «Dan žena» z nastopo® ^fe. 
skega zbora «1. Gruden» iz 
žine in zabavnim program0®- pti
čarjem bomo podelili priznanja- Jgyj 
no vabljeni vsi člani in PrlJ
društva.

ob priliki smučarskih tekem za ^ 
fejo Tommasini» avtobusni izlet ^ 
pado. Vpisovanje v Ul. Gepp®
Norci Zavadlal do 8. marca. ga- 

SPDT priredi dvodnevni izlet ^3. 
savju dne 18. in 19. marca 

Prvi dan: Trst — Ljubu jgpče
Obisk Sv. Urha, vzpon 
(794 m), po dolini Besnice v s pv*' 
— Ogled gradu Bogenšperk 1 tu 
sor), čez Podkum v Trbovlj® 
prenočitev. s

Drugi dan: Ob lepem vre®011 ^ 
sedežnico na Partizanski .'T ’ 
Trojane, Vransko, po Tuhinjs oko- 
v Kamnik. Ogled zanimivosti va- 
lici Kamnika in Mengeša. Qgpp* 
nje pri Norci Zavadlal v ul.
9. Prostih je še nekaj mes ’ 0&fc* 

SPDT priredi 17., 18. in ^ ob J5- 
zimovanje na Krvavcu. Odbo ve 1 
uri v soboto, 17. marca. P 
Ul. Geppa 9.

.slceri
Prispevki

Za prijetno zabavo na nov , .jri® 
plesu v Kulturnem domu 
Ludvik in Gabrijela Grgič A fr od 
Padriče 36 10.000 lir za Duas^jO;

Za Kettejev doprsni kip 
Impexport 10.000 lir, hotel 
tisoč lir.

SOŽALJE ^ 11
Ob izgubi dragega brata

raža Slovensko gospodarsko z
svojemu predsedniku Stanku 
globoko sožalje.
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PO PETMESEČNEM MOLKU

Nezadovoljiv ministrov odgovor 
o staiežih na slovenskih šolah
Poslanec Albin Škerk je na vprašanje združenih razredov opozoril že 4. oktobra lani - Mini. 
sh'r krivi slovenske starše v Gorici, češ da so krivi za obstoj združenega razreda 
v Uk Randaccio - Minister odkrito priznava, da se v našem primeru krši zakon št. 820

Ministrstvo za šolstvo, se pravi 
“Umster Oscar Luigi Scalfaro, je 
P° petih mesecih odgovoril na par- 
X,K-entar"° vprašanje poslanca KPI 
d,-, lna. *kerka o «združenih razre- 

» in pomanjkanju učnih mest 
staležu slovenskih šol na Trža- 

; ®ra ln Goriškem, škerk je vpra- 
„ sprožil ob začetku šolske- 
Wu-i a’. ko l"e bilo vsem jasno, 
n- !ko ucrab moči manjka in je mi- 
— r.a pozval, naj popravi prejšnja 
g esena stališča. Po petih mese- 

eovJaka«Ja J'« jasno, da je od- 
s?mo zagovarjanje prejšnje

ga <Jgrv??nega in diskriminacijske- 
stahsča do slovenske šole. 

n« Posebej se nam zdi neuteme- 
Miniot trtlI,:ev- ki zadeva Gorico. 
Vpr,„ ter namreč očita goriškim Slo
jem, da

v' Ul. Randaccio tako, da so
'"»■■Hill,,

Mp ’ tta so sami ustvarili pro- 
li Pomanjkanja učne moči v šo-

svoje otroke vpisovali v to šolo in 
ne v diugo, v Ul. Croce. Tu mini
ster omenja možnost, da bi za pri
hodnje leto premestili učitelja iz 
neke druge šole, češ da sta tam 
samo dva dijaka. Naj to pomeni 
ukinitev šole

Vsekakor objavljamo ministrov 
odgovor v celoti. Poslancu Albinu 
Škerku je bil odposlan 22. februar
ja 1973 in se glasi:

Najprej vas opozarjam na dejstvo, 
da so zahteve po novih učnih me
stih (skladno z zakonom št. 820 z 
24. septembra 1971) presegle pro
računske razpoložljivosti. Zato smo 
lahko te zahteve sprejeli le posto
poma in omejeno na najbolj pereče 
primere.

Opozarjamo tudi, da tri učna me
sta za slovenske osnovne šole v 
Trstu res niso zadovoljila vseh po
treb in zahtev teh šol, da pa pre

ostali združeni razredi le za malo 
presegajo minimalno število mest, 
ki ga zakon predvideva za ločitev 
razredov. (Torej minister vendarle 
priznava, da se v teh primerih 
krši zakon!, op. uredin.)

Kar pa zadeva goriško pokrajino 
vas opozarjam, da sta tu samo 
dva združena razreda, ki imata več 
kot 10 učencev, kar je najvišje 
število, ki ga dopušča zakon št. 820 
z dne 24. septembra 1971. Ne gle
de na to, da se ta zakon izvaja 
po načelu postopnosti, proračun
skih razpoložljivosti in razpolaga
nju z razredi, naj omenim, da je 
eden izmed omenjenih združenih ra
zredov presegel število desetih učen
cev samo zato, ker v tem primeru 
niso spoštovali načela vpisovanja 
po področjih. Nekateri starši so 
namreč vztrajali v zahtevi in vpi
sali svoje otroke v rajonu Ul. Ran
daccio in ne v rajon Ul. Croce.

To bomo odpravili prihodnje leto, 
ker je pristojni šolski skrbnik po
vabil didaktičnega ravnatelja, naj 
pri vpisih spoštuje norme o smotrni 
porazdelitvi šoloobveznih otrok po 
rajonih.

V goriški pokrajini obstaja torej 
en sam združen razred, ki presega,

vrre y.. | i kot rečeno, število desetih učencev,
Dol' • nekatere Pre<iele mestnega centra, kjer ureja ■ ki ga ooloča zakon št. 820; tudi to
1 aJetje «Siemens» nove elektronske semafore - Od 9. bomo lahko odPravili 2 novim šo1'Blarca br» ,■ i , „ ., skim letom s premestitvijo v ome-

o imelo županstvo novo telefonsko stevalko: 73-68 njeni razred učitelja, ki je v sta-
Tr* . ležu v bližnjem rajonu, kjer sta

se v so gotovo opazili, da Drugo fazo del predstavlja pod- samo dva učenca
^a: razrite ceste0*^ nekal d°ša' r°čje pri Stari mitnici, kjer je! tsjaj vas je opozorim na to, da 
Preusmerjen promet PreP°vedano Parkiranje med hišni- smn goriški pokrajini s p oktobrom
cah —Jen Promet v mnog,h uh- ma številkama 11 m IB. ; ]971 duelih (za osnovne šole) na

daljnjih 5 mest v staležu. od ka 
terih enega v rajon Ulice Ra.ndaccio

dela so namreč posledi- kjer so liha števila, od obokov 
da z Chiozza do Ul. Gatteri, v Ul. Xidias, 

na strani lihih številk in na obeh 
straneh Ul. Polonio.

|,"iiiiii,i,,ll,,,,IIII1IIIIIIIni||l|i(lll||l|||l|l(nll|l|lll|(IH(||||(||ll(1(||(|||||(|()|1|1||||1|11|(||l|l|l||Il||lll||

^EMAFORIZACIjA» V TEKU

ZARADI JA VNIH DEL 
PREPOVED PARKIRANJA

RAZŠIRJENA SEJA IZVRŠNEGA ODBORA SKGZ V GORICI

Poglobljena razprava o slovenskem šolstvu 
nudila kopico koristnih napotkov za akcijo

Ustanavljanje šolskega odbora - Vplivati na določitev lokacij slovenskih šol 
Živahna dejavnost med mladino in otroki - Težave Glasbene šole

VESELI PUST NAŠIH OTROK

SiSiTSlffK
ma številkama 11 in 16.

Tretje področje je v Ulici Batti- 
sti in v bližini. Tu je parkiranje[0J*0 L Ud oU UC"

ne. .i, vendarle neupraviče- prepovedano na strani Ul. Battisti,..vna dela so namr-o,- 
ePa (

lajšani(TmLdenarja oskrbi za °- 
semafnvimeSJr!eSa Pr°meta več sto 
kktronsb^V’ ki.bodo Povezani z e- 
ski nala™ računalnikom v občin-
PravfinaC1' Ta' kot i1 na ob«"i la ed°A ♦semaforizacija* naj bi bi- 
reformo lzmed glavnih elementov 
bonsko , Mestnega prometa. Elek- 
reč «i,.~ .'H semaforji bodo nam- 
Ulicah i?erjall>> Promet po praznih 
b°do n JI <<0virali» dohod v ulice, ki 
občinirpane 2 vozili- Zaradi tega 
b°sta taknUPraVu ■ Pričakuje, da 
'Pet v 77° zasebm kot javni pro- 
iti hitramestu znatno bolj elastična

rizactief1^ za *zvedbo te «semafo- 
jetje J,,o- ie sprejelo milansko pod- 
5 Prvim le,mens», k' 3e že začelo 

Zato • de!om načrta, 
začasno06 zuPan Spaccini odredil 
katerih ,?.reP°ved parkiranja v ne- 
kiranio ubcab- Prepovedano bo par- 
Ulice J aa obeb straneh Mazzinijeve 
Teatrn a strani sodih števil Ul. 
bandf>nor°man0 med ulicama Tor- 
Prep0vpr|-lri Malcanton. V celoti je 
Canton aano Parkiranje v Ul. Mal- 
vilk. Rrana+ s<:rapi lihih hišnih šte- 
kiranip , tako ie prepovedano par- 
San Sni-ur’ na obeh straneh Ul.
^onchiin--1 one med Mazzinijevo in

R melhjevo ulico.
veda2vi?1-'-vo ie> da velja prepo-

in 4 šolskemu središču v Števerja- 
nu ki delujejo s polnim delovnim 
časom.

Do tod ministrov odgovor. Zani- 
Na področju Trga Sansovino in mivo je, da na več mestih odkrito

Trga Gian Battista Vico, je par
kiranje prepovedano na Trgu San 
sovino med ulicama Bernini in Vit- 
toria ter na Trgu G. B. Vico med 
hišnima številkama 6 in 8.

Pri postaji je prepovedano par
kiranje na Trgu Liberta med uli
cama Ghega in Cellini ter med u- 
licama SanfAnastasio in Tivernella.

V samem mestnem centru je na
dalje prepovedano parkiranje na o- 
beh straneh Ulice Filzi in v Car- 
duccijevi ulici, na strani lihih 'šte
vilk, med Oberdankovim trgom in 
Ul. Milano. —

Končno je prepovedano parkira
nje tudi v Ul. Pascoli/ in sicer na 
strani sodih številk med Ulico Pa
rmi in Garibaldijevim trgom.

# * *

Občinska uprava je sporočila tu
di, da je zamenjala telefonske šte
vilke osrednje centrale na Trgu U- 
nita 4. Od 9. marca dalje bo šte
vilke 311-21, 312-21 in 350-53 zame
njala številka 73-68.

• V petek, 9. marca ob 20. uri bo 
v krožku «Che Guevara* v Ul. Ma- 
donnina 19 predavanje umetnostnega 
kritika prof. Maria De Michelija na 
temo: «Umetnost med naravo in teh
nologijo*. Sledila bo debata.

"U Vpc “ VG1JO.
ha teh „jCf' dokler bodo trajala 

n odsek* omenjena dela.
""""■■iiuuunu!.... .......... MiiimiiinuniiiiiiiiiMnmimmiinmimmmntmnnuminilunnuunmununniMiniiiimiumiinmniiiMiniiiiiinuiiiu

(skoraj brezskrbno) priznava, da se 
v primeru slovenskih šol krši zakon 
št. 820. a se pri tem izgovarja s 
«proračunskimi razpoložljivostmi*, 
»pomanjkanjem učilnic* in tako 
dalje. Za uveljavljanje omenjene
ga zakona se celo sklicuje na neko 
načelo «postopnosti» in smotrno
sti*, ki ga zakon sam ne omenja... 
Pač pa zahteva strogo izpolnjeva
nje «normative», ko gre za vpiso
vanje otrok v to ali drugo šolo. Pri 
tem pa ni obrazložil, kaj pojmuje 
z izrazom «smotma porazdelitev šo
loobveznih otrok po rajonih*.

V svojem parlamentarnem vpraša, 
liju je poslanec Škerk opozoril mi
nistra na nevzdržno stanje, ki je 
nastalo na slovenskih šolah zaradi 
pomanjkanja učnega osebja. V tem 
primeru je manjkalo 16 učnih mo
či, zahteve pa so ugodili le v treh 
primerih, škerk je (že oktobra) o- 
pozarjal ministra na to, da je tre
ba spoštovati zakon št. 820. Pri 
tem je škerk ministra opozoril, da 
je delo učiteljev v združenih raz
redih znatno otežkočeno, ker mora
jo v naših šolah poučevati tako v 
slovenskem, kakor v italijanskem 
jeziku.

tVA - KAKO IN KAJ

Nov dekret za trgovce na drobno
,či,ar,ek’w ^ 

ČLEN 4 nedeljski številki.
Se ustr*w ■ • Vdanih fakturah 
jo vrviJTl- lzvfšeni iztržki morar 
daje Aa^n i°čen° v knjigi pro-
razcigUp bk 2- Obveznost njihovega
n° določenaa p° abikvotan i® toč- 
brišteje u PnPadajoči davek se
fkuPnem ,,VSb,emu’ ki ie nastal ob 
^Ure. nn „ rzk,a Prodaje brez fak

te skunn-3^!1 • prei®niih členov. 
1)0 iakturfh1 - m01 . znesek prodaje 
aanašaio ’ lzkilučeno tiste, ki se 
'b st-i- r" ' ' 
ga r°Jev'
ln stroiev 3 pi’°dajo nepremičnin 
ga zneska’ Pre,seže 20% skupne- 
?bdavho„„_ Podaje, ne more več

pomb^St^ka..PO čl. 2 in 3. Pri- 
i srno ea nlen ,P°triuie nasvet, 

k 2. členn navedb v pripombah 
J6, Za nas^aPrV° sedanje obdob-
^ treba °bdobia pa seffena, to . ?aV. v. Predpisov tega 

Po faki6 ^njlžiti ločeno iztrž-
S beležk ^3h.„in beležiti v ko- 
thr jn k stevilke saldiranih fak-
SkpPno auevfda te. fakture tako
f^PadaiSih razdeliti"“po
kvot v k*. ?tolPcih ustreznih ali-
P^avnega :'fkk,Pu?daie' 0b koncu
^ prerit °bdobja se v zadnjo
^kePCej°.&ti zneski 8°to-
rt3.P° navzdol -1” astreznega dav- 
dajoče .. . °lnji alikvoti v pripa- 
dflitvi, k?lpce.P° Mikvotah p? raz- 
, u št 4 6 obračunala p0 na- 

5 člena 3. Seštevek

bil I ČLEN 5 — Če imajo trgovci na- 
i vedeni v čl. 1 pooblastilo prodaje 
tudi blaga, ki ni navedeno v tem 
členu, se določila tega dekreta 
aplicirajo pod pogojem, da skupni 
letni znesek nabav in uvoza ta
kega blaga ne preseže petdeset 
od sto skupnega letnega zneska 
nabav in uvoza vsega blaga.

Če se ta meja prekorači, ob- 
davčenec ne more več v prihod
njem letu izkoristiti postopka po 
čl. 2 in 3. Tu zopet dekret niče
sar ne omenja kako naj postopa 
obdavčenec v takem primeru ter 
daje slutiti, da bodb za to izšla 
nadaljnja navodila..

ČLEN 6 — Ta dekret stopi v ve
ljavo 1. jan. 1973 in bo v kratkem 
objavljen v Gazzetta Uffidale.

To je tudi vse, obenem mnogo 
zapletenih pravil ali zelo malo ra
čunov, kajti ob zaključku obdob
ja, ko bo imel obdavčenec pri ro
kah skupne kosmate zneske nabav 
po točki 3 člena 3 in skupni kos-

I. račun

>ek^reV ,mora dati skupni 
smo a pr°da!le obdobja. Mne- 

, M jen ia se- bo zaradi poeno- 
LVečjim štia-i Izplačal° trgovcem 
>ti L i -l0™ izdanih faktur 
Sansko ’0Cf ■ knpgi’ za
0^^° POPfatfJ° u1" drUg0 za 
k,,, koncu nri- kturah m Prenesti 

LiS^ga obdobja, za- 
K d Mednje v prvo.

dekmTe °dstayku tega čle’
^ baj obrlaf- omenJa ničesar ka- 
^k nrorf^eneC Potopa, če bi 

nn o/ f e f^urah pre- 
da 0bJdrfk.upnaga Pometa. Ka-

°Ve odločbe1Z<3al1 V tem Pugiodu

mati znesek gotovinske prodaje po 
naslednji točki 4, bo moral na
praviti eno deljenje, da najde 
koeficient za obračun odstotkov in 
dvakrat toliko množenj kolikor je 
alikvot. Če ima torej štiri alikvo- 
te vsega skupaj devet računov, 
sicer nekoliko kompliciranih samo 
zaradi sitnih dtecimalk.

Kratek številčni primer bo po
nazoril našo trditev.

Recimo, da znašajo po točki 3 
člena 3 skupne kosmate nabave po 
alikvotah

1% 545.040
3% 1,230.000
6% 2,773.534

12% 350.500

Skupaj 4,899.074

Ker želimo sorazmerje teh znes
kov v odstotkih nasproti skupnemu 
znesku, bomo 100 razdelili s 
4,899.074, da najdemo kolikšen del 
pride na 1 liro, če skupni znesek 
skrčimo na 100.

0,000020412, to je koeficient100 : 4,899.074

Za obračun odstotnih sorazmerij, ki ga takoj povečamo milijon- 
krat, da ne bo toliko decimalk, torej 20,412, pri čemer ne smemo 
pozabiti pri zmnožku vzeti 9 decimalk, kolikor jih ima stvarni 
koeficient.

II. račun
III. račun
IV. račun
V. račun

545.040 x 20,412 
1,230.000 x 20,412 
2,773.534 x 20,412 

350.500 x 20,412

4,899.074

ll,1254»/o
25,1068%
56,61340/c

7,1544o/o

100.------------

(zaokroženo)

Apliciramo tako dobljene odstotke na skupni gotovinski promet 
prodaje po točki 4 člena 3, ki znaša recimo 6.123.842.

VI. račun 
VIL račun 

VUI. račun 
IX. račun

6.123.842x 11,1254 
6.123.842 x 25.1068 
6.123.842 x 56,6134 
6.123.842 x 7,1544

Skupaj

681.302 (zaokroženo) 
1.537.501 
3.466.915 

438.124

6.123.842

Tako razdeljene zneske kosmate 
prodaje razdvojimo v čisti znesek 
in ustrezni davek IVA po navzdol- 
nji alikvoti in vpišemo v odgovar

jajoče stolpce knjige 
zadnjo vrsto obdobja.

prodaje

R. Jagodic

Razprava o slovenskem šolstvu 
na Goriškem je predstavljala 0- 
srednjo točko dnevnega reda iz
vršnega odbora Slovenske kultur
no gospodarske zveze v Gorici, ki 
so mu prisostvovali goriški člani 
glavnega odoora in nekateri trža
ški. Poročilo o stanju slovenskega 
šolstva je podal načelnik šolske 
komisije Eumund Košuta, ki je 
uvodoma dejal, da je pred leti 
uspešno delovala šolska komisija 
SKGZ in dosegla odprtje sloven
ske trgovske šole. V ostalem pa 
je bila skrb za šole in vrtce pre
puščena, organizacijam in staršem. 
Opozoril je na nekatera odprta 

j vprašanja, zlasti kar zadeva iz
gradnjo slovenskih šol, ter opisal 
delovanje sedanje šolske komisije, 
ki se je sestala prejšnji mesec in 
razpravljala o šolskem zakonu 
Belci - Škerk ter o ustanovitvi šol
skega odbora. Poročal je o po
teku sestanka predstavnikov strank, 
v katerih se Slovenci udejstvuje
mo, ter slovenskih organizacij, da 
bj se sporazumeli o ustanovitvi 
šolskega odbora, ki naj koordini
ra akcije v prid slovenske šole 
ter daje pobude za njen razvoj. 
Na prvi sestanek, ki je bil v po
nedeljek, so vabili predstavnike 
PSI h. KPI, SDZ, šolskega sin
dikata, treh slovenskih občin, ka
toliške prosvete, SPZ, oziroma 
SKGZ. Ponovni sestanek bo čez 
devet dni in do takrat bodo raz
čistili vprašanje zastopstva orga
nizacij v odboru.

Govoril je tudi o Prešernovih 
proslavah, ki jih je na šolah od
ločno premalo ter je proslavlja
nje slovenskega kulturnega praz
nika prepuščeno redkim posamez
nikom na šolah ali zgolj nak
ljučju.

Predsetmik Race je ob sklenitvi 
razprave, v katero so posegli ne
kateri odborniki ter osvetlili še 
vprašanje dvojezičnega vrtca v 
Pevmi, pomanjkanje prostorov v 
vrtcih za otroke v Štandrežu in 
drugje, dejal, da je na tem pod
ročju potrebno organizirano in si
stematično delo in da mora naša 
organizacija in zlasti komisija za 
šolstvo nadoknaditi zamujeno. «Z 
našo pomočjo in dobro voljo mo
ra priti do ustanovitve skupnega 
šolskega odbora. Pri teh naporih 
moramo imeti stalno pred očmi 
zlasti skrb za šolo. Potrebno je 
nadalje združiti napore vseh pri
stojnih forumov, da bomo vršili 
pritisk, ki naj dovede do bolj or
ganiziranega proslavljanja Prešer
novega dne», je dejal.

V drugem delu razprave je bil 
govor o lokaciji za slovenske šole 
v Gorici. Gorazd Vesel je pove
dal , da je občinska uprava osvo
jila stališče, da morajo biti mest
ne šole razdeljene na severni in 
srednji del. Za severni del mesta 
bo šolski center, tako kaže. v Ul. 
Čampi. Inž. Močnik že izdeluje 
idejni osnutek za otroški vrtec in 
osnovno šolo. Občinska uprava bo 
na tem mestu zgradila telovadni
co, obstaja pa težnja, da se s 
spremembo regulacijskega načrta 
pridobi še zemljišče za slovensko 
trgovsko šolo.

Odvetnik Peter Sanzin je pose
gel v začetno snovanje okoli iz
bire lokacije za slovenske šole ter 
omenil usmeritve arhitekta Picci- 
naita, ki je šolske zgradbe želel 
locirati v predmestju. Takrat je 
občinski svet določil lokacijo za 
slovenske šole v Ul. Čampi, in 
sicer samo zato, da je lahko za
čel postopek za finansiranje in 
j,e torej dokončna izbira lokacije 
odprto vprašanje. Odv. Sanzin je 
dejal, da je mogoče šolski objekt 
zgraditi na prostoru sedanje glu
honemnice. Svoja izvajanja je zak
ljučil s pozivom na SKGZ, naj 
izdela svoje stališče glede loka
cije.

Marko Waltritsch se je vprašal, 
kje bo občinska uprava gjradila 
ostale višje šole in je s tem v 
zvezi navedel možnost izgradnje 
šol na prostoru sedanje gluhone
mnice. Arhitekt Cej je opozoril na 
smer razvoja Gorice proti jugu ter 
gradnjo slovenskih šol na perife
riji. Dr. Oblak je dejal, da je 
važna pravilno zvrščena mreža 
osnovnih šol.

Predsednik Race je v sklepnih 
besedah predlagal ustanovitev po
sebne komisije, ki naj spremlja 
reševanje vprašanja slovenskih šol 
in vpliva na izbiro pravične loka
cije, člane šolske komisije in še 
zlasti načelnika pa je pozval, naj 
se zaradi obilice odprtih šolskih 
vprašanj za daljše razdobje anga
žira okoli njih.

Profesor Škerlj je nato poročal 
o poteku razprave o zakonskem 
osnutku Belci - Škerk v parlamen
tu, ki naj popravi zakon o sloven
skih šolah iz leta 1961. Največja 
pomanjkljivost zakonskega osnutka 
je v tem, da ne daje avtonomije 
slovenskim šolam, da točno ne do
loča pristojnosti komisije in ne 
upošteva zahteve po višjem šol
skem skrbniku za vse slovenske 
šole.

V nadaljevanju seje so sestavili 
delegacijo SKGZ, ki se bo sestala 
z obalnimi forumi. Prof. Aldo Ru
pel je poročal o mladinski dejav
nosti ter navedel pobude v Dija
škem domu, uspešno zimsko dejav
nost otrok v okviru planinskega 
društva, omenil je uvedbo trimčka 
in pripravo trimove steze za re
kreacijo odraslih, podal je informa
cijo o taborniški dejavnosti na Go
riškem in zlasti o delovanju šport
nega društva Dom, ki se reorga
nizira na boljših osnovah, s či
mer bo dosegal tudi boljše tehnič
ne rezultate. Opisal je delovanje

Mladinskega krožka, razmere na 
šolah in povezovanje mladine z 
obeh strani meje. Njegova izva
janja je dopolnil Križnič, ki je 
navedel pobudo Mladinskega krož
ka za natečaj med šolarji o kmeč
kih puntih.

Bogo Samsa je govoril o kraš- 
kih rezervatih ter navedel ugodne 
posledice akcije SKGZ, naglasil pa 
je še potrebo po usklajevanju sta
lišč med slovenskimi skupinami ter 
še zlasti vključevanje v akcijo ob
čine Doberdob, ki ima en del svo
jega ozemlja v kraških rezervatih.

Prof. Silvan Križmančič je po
ročal o razvoju Glasbene šole in 
o potrebi okrepitve učnega kadra, 
da bi mogel nuditi glasbeno vzgo
jo naraščajočemu številu gojencev. 
Dogovorili so se za sestanek Glas
benih šol in SKGZ, kjer bodo po
iskali najbolj koristno rešitev.

Danes in jutri 
stavka zdravnikov 
v splošnih bolnišnicah

Danes in jutri bodo zdravniki v 
splošnih bolnicah stavkali. Stavko 
je v vsej državi proglasil sindi
kat ANAAO. Stavko utemeljujejo 
zdravniki z dejstvom, da se no
če združenje bolnišnic FLARO res
no pogajati za obnovo delovne po
godbe, ki je zapadla že lanskega 
31. decembra. Po mnenju sindikata 
zdravnikov FIARO svojevoljno tol
mači delovne pogodbe. Isti sindi
kat tudi trdi v tiskovnem poročilu, 
da nočejo zdravniki višjih plač, 
marveč le moderno bolnišnico. Da
nes in jutri bodo zdravniki zagoto
vili najnujnejšo zdravniško oskrbo. 
Ambulante bodo zaprte.
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KONGRES SEKCIJE KPI V GORICI

Slovenski skupnosti priznati 
pravico do svobodnega razvoja
Narodnostna vprašanja sodijo v pristojnost dežele - Dokončna raz
mejitev z Jugoslavijo bi odpravila nestabilnost in možnosti provokacij

Dokončna ureditev meje med I- 
talijo in Jugoslavijo, priznanje pra
vice slovenski narodnostni skupno
sti v Italiji do svobodnega razvoja 
vloga Gorice v mednarodnem ok
viru, vojaške služnosti, gospodarski 
razvoj, reforme, urbanistični razvoj, 
boj delavcev in dijakov, proces 
sindikalne enotnosti, protifašizem in 
razvoj demokracije, to so bila po
glavitna vprašanja, s katerimi so 
se soočili na XI. kongresu sekcije 
KPI v Gorici, ki je trajal tri dni 
in se je zaključil v nedeljo.

Kar zadeva odnose z Jugoslavi
jo, ostaja odprto važno vprašanje 
dokončne razmejitve. Gre za zad
nji primer v Evropi ter je lahko 
vzrok nestabilnosti in provokacije. 
Dokončna razmejitev bi pospešila 
proces mirnega sodelovanja v Ev
ropi in zlasti v Sredozemlju ter

so jih predlagali odborniki Rovis, 
Agati, Fantini, Moise in Paulin. 
Najeli bodo šest vrtnarjev, ki bo
do skrbeli, da bodo mestni nasa
di bolje urejeni. Odbornik Ciuffarin 
je predlagal najem posojila v viši
ni 263 milijonov lir za gradnjo dveh 
kopališč na Rojcah.

PUSTNI SPREVOD V TRŽIČU

«Kraški modras» 
s Proseka 
na drugem mestu

Kot smo že prejšnji dan poročali 
so včeraj v Tržiču imeli velik 
pustni sprevod s številnimi alego
ričnimi vozovi iz raznih vasi na
še dežele, med katerimi so bili

omogočila naši deželi izvajanje ! tudi slovenske vasi s Tržaškega.
---- Sledilo je nagrajevanje najlepših

voz. Prvo mesto je pripadlo vozu 
iz Buie pri Vidmu «Columbus dei», ! 
na drugo mesto se je uvrstil slo-! 
venski voz s Proseka z naslovom 
«Kraški modras*, tretji je bil spet 
voz iz Buia z naslovom «Gli aristo- 
gatti». Na četrtem mestu je bil voz 
iz Saleža na šestem voz od Banov, 
na sedmem pa s Kontovela.

mednarodne vloge mostu.
Kongres je zavrnil doslej uporab

ljen termin o manjšinski zaščiti, ter 
zahteva za Slovence pravico do svo
bodnega razvoja. Tudi goriški ko
munisti pričakujejo od dežele, da 
bo urejevala narodnostna vpraša
nja v skladu s členom 3 deželne
ga statuta. O slovenskih narodnost
nih vprašanjih je bil govor v u- 
vodnem poročilu, v komisijah in v 
diskusiji, problematika pa je obde
lana tudi v sklepnem dokumentu.

Poročilo na kongresu je imel taj
nik Italo Chiarion, ki je zastopstvo 
16 celic iz mesta, okolice in tovarn 
seznanil s poglavitnimi mednarod
nimi in zlasti domačimi vprašanji. 
Na kongresu so bili tudi predstav
niki strank in organizacij: PST ie 
zastopal Juran, PSDI Bianconi. SK 
GZ pa Košuta:

Pokrajinska sindikalna federacija 
je poslala telegram.

Kongres je sprejel vse predloge 
štandrežke in pevmske celice o na
rodnostnih vprašanjih. Stranko je 
obvezal, da se bori za dvojezične 
napise vsaj v vaseh goriške obči
ne, kjer je treba ulice in trge 
poimenovati po zaslužnih slovenskih 
kulturnih možeh. Zahteval je spre
membo regulacijskega načrta, tako 
da se bosta zakona 167 in 865 iz
vajala v severnem in osrednjem 
delu mesta, kar naj prepreči špe
kulacije, zagotovi obstoj narodnost
no strnjenega naselja v Štandre
žu in nadaljevanje specializirane 
kmetijske proizvodnje. Z ljudskimi 
gradnjami v severnem deiu mesta 
se bosta Gorica in Nova Gorica 
neposredno povezali.

Sklepne besede so pripadale de
želnemu svetovalcu Bergomasu. ki 
je predstavljal pokrajinsko vodstvo 
federacije. Izvolili so novi odbor, 
ki ga sestavlja 27 članov, ter 15 
člansko razsodišče. V vodstvu sek
cije je večje število Slovencev Na 
peti deželni konferenci bodo sek
cijo zastopali Bucovini. Chiarion, 
Coceani, Ožbat in Pirella, peterica 
pa bo prisotna na konferenci v 
svojstvu deželnih odbornikov, in si
cer Battello, Menichino, Poletto, 
Selič in Zalateu. Na prihodnjih se
stankih bodo izvolili tajništvo sekci
je in predsedstvo razsodišča.

• V letošnjem februarju je goriš- 
ka prefektura odvzela 12 vozniš
kih dovoljenj, od teh 5, ker se ni
so zainteresirani javili na revizij
skem izpitu, eno, ker ni voznik spoš
toval prometnih znakov, štiri, ker 
so avtomobilisti povzročili hude pro
metne nesreče, dve ker sta zain
teresirana padla na revizijskem iz
pitu.

Seja občinskega 
odbora v Gorici

Na ponedeljkovi seji občinskega 
odbora v Gorici je odbornik za 
zdravstvo dr. Tomassich poročal o 
novem deželnem zakonu štev. 58 
- 1972, ki predvideva ustanovitev 
zdravstvenih konzorcijev. Odbornik 
za zdravstvo je predlagal, da bi 
čimprej stopil v stik z okoliškimi 
občinami na področju Gorice, Kr-* 
mina in Gradišča. Tu je 16 občin, 
zainteresirani sta tudi bolnišnici v 
Gorici in Krminu ter pokrajinska 
uprava.

Na isti seji občinskega odbora 
so tudi sprejeli vrsto sklepov, ki 1

V prosvetni dvorani v Gorici, se je, kot vsako leto, zbralo veliko c.
............................................... ............................................... .

Z GLASOVI VSEH STRANK, RAZEN FAŠISTOV

Pokrajinski svet v Gorici nasprotuje 
vladnemu predlogu o policijskem priporu
Nadaljevanje razprave o zdravstveni reformi - Obširna debata o izvajanju zakona 865

Pokrajinski svet v Gorici naspro
tuje predlogu Andreottijeve vlade o 
policijskem priporu. Tak sklep so 
sprejeli svetovalci v ponedeljek zve
čer skoro soglasno. Manjkal je le 
glas fašističnega svetovalca, ki se 
očividno zavzema za policijski pri
por, kot ga priporoča Andreottije- 
va vlada.

Do debate o tem vprašanju je 
prišlo na predlog liberalca Lugna- 
nija. Ta je pokrajinski tajnik svoje 
stranke, pripada tako imenovani ii- 
beralni levici in je v očitnem na
sprotju s svojim vodjem Malagodi- 
jem, ki se za policijski pripor za
vzema. Lugnani je obrazložil svojo 
resolucijo. Dejal je, da je Andreot
tijev predlog protiustaven, protide
mokratičen, represiven. Za takega 
se lahko ogrevajo le v diktatorskih 
državah. Policiji hoče dati veliko 
večje pristojnosti kot jih ima se
daj, istočasno pa hoče razvredno
titi vlogo, ki jo imajo sodniki.

V prid liberalnemu predlogu so 
govorili številni svetovalci. Z le
vice je prišlo do izraza dejstvo, 
da hoče vlada s policijskim pripo
rom dati večje pristojnosti policiji 
in udariti predvsem po sindikatih 
in po levičarskih predstavnikih. Kot 
smo dejali, je pokrajinski svet 
sprejel, z majhnimi popravki, pred- 
dloženo resolucijo. V njej je med 
drugim rečeno, da vladni zakonski 
osnutek ogroža osebno svobodo in 
nasprotuje ustavnim normam, da 
je vladni zakonski osnutek nevaren 
poskus odprave vrednosti obrambe, 
ki jo ustava zagotavlja.

Na isti seji so tudi nadaljevali z 
razpravo o zdravstveni reformi, ki 
jo je sprožil komunistični svetova
lec Sabbadini. čudno uvodno stali
šče je zavzel socialdemokrat Zor- 
zenon, ki je dejal, da ni prav 
razpravljati o nekem zakonskem 
predlogu preden tega ne sprejme 
parlament. Demokristjan Desseni- 
bus je v svojem posegu dejal, da 
je treba zdravstveno reformo pove
zati tudi z drugimi reformami in 
da delovni ljudje vse to nestrpno 
pričakujejo. Komunist Poletto je de
jal. da so v osnutku predlagane 
resolucije zapopadene vse zadeve, 
ki so v zvezi z zdravstvom. Demo- 
kristian Cian je še dodal, da je 
treba o vsem tem podrobneje raz- 
nravliati: debato bodo zaključili na 
prihodnji seji, ki bo v ponedeljek.

Sledila je debata o predlogu sve
tovalke Ferletičeve o izvajanju za
kona štev. 865. Komunist Poletto

nih konzorcijev na Goriškem v ok
viru male deželne zdravstvene re
forme. Predavanje prireja pokrajin-
clro imno tro X____ Z
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je nasprotoval, ker pomeni vsako 1 ska uprava, vabljeni so vsi župani 
odstopanje od zakona korak nazaj naše pokrajine. Uvodoma bosta
v zvezi z reformami. Grajal je 
dejstvo, da se ni deželni odbornik 
Masutto udeležil lani napovedane 
konference, dejal je, da je dežela 
šele sedaj pričela delno izvajati o- 
roenjeni zakon, da pa je denarja 
na razpolago premalo in ugotovil 
je pozitivno dejstvo, da bo pokra
jinski svet izvolil tri predstavnike 
upravnega odbora TACP. Demokri
stjan Cian je ugotovil, da so pri 
nas razlastitve prizadele predvsem 
slovenske male posestnike. Menil je. 
da bi bilo prav ustanoviti deželno 
integracijsko blagajno, ki bi kme
tom povrnila odškodnino za odvzeto 
zemljo. Treba bi bilo tudi poiskati 
druge rešitve za prizadete kmete. 
Liberalec Lugnani je bil za enako 
vrednotenje odškodnin na vsem de
želnem ozemlju, dejal pa je. da 
veliko ljudi obdeluje zemljo po de
lu v tovarni ali na drugem delov
nem mestu. Komunist Jarc je de
jal. da so bili ljudje v Štandrežu 
in Sovodnjah oškodovani zaradi 
zgrešenih načrtov. O stvari bodo 
še razpravljali načelniki skupin, od
bor pa se bo zavzel da bi dežel
ni uradi čimprej uredili vprašanje 
oškodnine za zemljo, ki jo odkupu
jejo za gradnjo šolskih zgradb.

Prepovedan promet 
tovornjakov na Štradalti

Sovodenjski župan češčut je iz
dal odločbo, s katero prepovedu
je vožnjo tovornjakov z nad deset 
tonami nosilnosti na štradralti. Po 
tej cesti lahko vozijo poleg tovor
njakov z manjšo tonažo tudi avto
mobili in avtobusi.

V soboto na pokrajini 
sestanek županov
za zdravstvene konzorcije

V dvorani pokrajinskega sveta 
bo v soboto, 10. marca ob 16.30 
konferenca o ustanovitvi zdravstve-

spregovorila dr. Bruno Gregorig, 
podpredsednik deželnega zdravstve
nega sveta in arhitekt Luisa Co- 
delia. Deželni zakon bo orisal de
želni odbornik za zdravstvo odv.. 
Cesare Devetag.

Kino
Gorica

VERDI 17.00—22.00 «Cinque dita di 
violenza*. L. Lieh in W. Ping. 
Barvni film. Mladini pod 14. letom 
prepovedano.

CORSO 16.30—22.00 «Biancaneve e i 
sette nani*. Barvna risarka. 

CENTRALE 17.00—21.30 «1 bandoleros 
della dodicesima ora*. M. Forest 
m F. Harison. Barvni film. 

MODERNISSIMO 17.00—22.00 «Luca, 
bambino mio!*. P. Stevvens in P. 
Velasquez. Barvni film.

VITTORIA 17.00—22.00 «Macbeth». J. 
Silich in F. Annis. Barvni film. 
Mladini pod 14. letom prepovedano.

Tržič
AZZURRO 16.00 «Trinita e Sartana, 

figli di...*. Barvni film.
EXCELSIOR 15.00 «1 figli di Trinita*. 

Barvni film.
PRINCIPE 17.00 — 20.30 «L’udienza». 

Barvni film.

I\ova Gorica
SOČA »Sestanek i nečastnim*, ame

riški barvni film — ob 18. in 20. 
SVOBODA «Volk samotar*, jugoslo

vanski barvni film — ob 18. in 20. 
DESKLE »Mehika v plamenih*, me

hiški barvni film — ob 19.30. 
RENČE Prosto.
PRVAČINA Prosto.
ŠEMPAS Prosto.
KANAL Prosto.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan tn ponoči ie dežum 

lekarna Villa S. Giusto, Korzo It* 
lija 244. tel. 83538.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Danes ves dan in ponoči je dežum 

lekarna Centrale, Trg Republike 
tel. 72341.
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OSTRE IN UTEMELJENE KRITIKE OSNUTKA DEŽELNEGA ZAKONA O KRAŠKIH REZERVATIH

«ČE BI NE IZVAJALI RAZNARODOVALNE POLITIKE 
BI ZAKON O ZAŠČITI KRASA NE BIL POTREBEN*

Ustrezna resolucija Kmečke zveze - Vprašanje jusarskih zemljišč - Gozdna zadruga Padriče je začela 
načrtno varovati Kras že pred 70 leti in ga je obvarovala celo pred Nemci v času nacistične zasedbe 
Slabe izkušnje z «začasno razlastitvijo» - Dr. Zanetti je povzel zaključke, dr. Severi se je «veliko naučih

Stališče 
Kmečkle zveze

Nadaljujemo s poročilom o so
botni razpravi o zaščiti Krasa, o 
čemer smo pisali že v nedeljo in 
včeraj. Za posegom, ki ga je 
v imenu zadruge Naš Kras imel 
Egon Kravs, je v imenu Kmečke 
zveze spregovoril inž. Miloš Ko
drič, ki je rekel:

Kakor je podčrtal pokrajinski 
odbornik Lucijan Volk, je sloven
ski kmet s svojim visokim čutom 
potrebe po zaščiti in ohranitvi na
rave izročil nam, današnji potroš
niški družbi kraško pokrajino v 
najboljšem stanju, nepokvarjeno, 
neizprijeno. neonesnaženo. V mi
slih imam takšno kraško pokraji
no, kakršno smo imeli v vsestran
sko korist celotne tu živeče druž
be, preden so nanjo položili svoje 
roke določeni krogi s svojo raz
narodovalno in potujčevalno poli
tiko, s svojo potrošniško politiko. 
Ker govorim v imenu ogromne 
večine tržaških kmetov, bi hotel 
poudariti še to dejstvo: Če bi 
se pri nas izvajala pravilna in 
pravična politika do našega kmeta 
ter v odnosu do njegovih potreb, 
če bi ga podpirali, če bi ne bilo 
raznarodovalne politike, bi ta
kega zakonskega osnutka sploh 
ne bilo trejja. Za zaščito Krasa 
bi znal mnogo bolje poskrbeti naš 
kmet s »vejo dejavnostjo. Sploh 
bi ne bila potrebnih tolikerih po
svetovanj, okroglih miz in podob
nega.

Po tem uvodu je inž. Miloš Ko
drič prebral resolucijo, ki jo je 
izvršni odbor Kmečke zveze so
glasno sprejel na svoji seji dne 
13. januarja letos in ki se glasi:

Izvršni odbor Kmečke zveze, 
zbran 13.1.1973 v Trstu, ob tem 
ko izraža obžalovanje in najo
streje zavrača protidemokratič
no metodo, da o za vso krajevno 
skupnost tako važnem, za prizade
to prebivalstvo pa življenjskem 
vprašanju ureditve in zaščite kra- 
škega naravnega okolja, razprav
ljajo in odločajo od zgoraj imeno
vani birokratski organi in so jav
nost in najbolj neposredno zain
teresirani Kraševci prisiljeni dvo
miti, da se za takim skrivnim 
postopkom prikrivajo interesi, ki 
nimajo nič skupnega z dejansko 
skrbjo za zaščito in ovrednotenje 
Krasa,

SE SKLICUJE
na vlogo Kmečke zveze, izraže

no v pismu z dne 27.6.1970 po
slancu Belciju, načelnikom parla
mentarnih skupin, parlamentar
cem, izvoljenim v deželi Furla
niji - Julijski krajini in vsem čla
nom komisije za kmetijstvo po
slanske zbornice, ki je takrat raz
pravljala s pooblastilom sklepa
nja o zakonskem predlogu za za
ščito kraških naravnih rezerva
tov, v kateri je naša organizaci
ja izrazila predvsem razočaranje 
tržaških kmetov nad dejstvom, da 
je državni parlament dokazal več
jo občutljivost za zaščito rastlin
stva in živalstva na Krasu kot za 
zaščito narodnostne skupnosti, ki 
na njem živi, in je predlagala, 
naj bo ustanova, ki bo upravljala 
kraške naravne rezervate nepo
sreden demokratični izraz zainte
resiranih skupnosti ter naj se 
odpravijo vojaške služnosti in uve
dejo odškodnine za omejitve, ki bi 
jih ustanavljanje naravnih rezer
vatov postavljalo prebivalstvu 
kraških vasi.

ZAHTEVA
da se osnutek predloga dežel

nega zakona, ki je javnosti in pri
zadetim jpopolncrma neznan, razen 
pa meglenih poročilih v tisku o 
njegovem pripravljanju, predloži 
v razpravo demokratično izvolje
nim predstavnikom krajevnih 
skupnosti ob sodelovanju sindikal
nih predstavnikov, pred njegovo 
odobritvijo v deželnem odboru in 
deželnem svetu,

POTRJUJE
svoje stališče, da mora kakrš

nokoli ustanovo za zaščito Krasa 
upravljati ob sodelovanju strokov
njakov, le neposredno predstav
ništvo krajevnih javnih ustanov, 
ki edine izražajo po demokratič
nem pooblastilu potrebe in voljo 
prebivalstva in edine morejo v 
skladu s smernicami deželnega ur
banističnega načrta in s pristoj
nostmi, ki jim jih priznava držav
ni zakon o goratih področjih, torej 
v okviru konzorcijev med občina
mi in gorskimi skupnostmi, skrbeti 
za ureditev ozemlja in zaščito na
ravnega okolja glede na dejan
ske interese prizadetih skupnosti

POOBLAŠČA
predsedstvo in tajništvo Kmečke 

zveze, da spodbujata pristojne 
ustanove in organe, da se vendar 
izda deželni zakon o ustanovitvi 
gorskih skupnosti, ki bi že meral 
biti v veljavi in da se sliče 
posvetovanje javnih uprav o o- 
snutku deželnega izvršilnega zako
na za zaščito Krasa, s sodelo
vanjem sindikalnih in strokovnih 
organizacij

SKLENE
da se ta resolucija predloži pred - 

sečnik deželnega odbora, dežel
nemu odborniku za kmetijstvo, 
gozdarstvo in gorsko gospodar
stvo, deželnemu odborniku za ur
banistiko, deželnemu odborniku za 
turizem, predsedniku deželnega 
sveta, načelnikom svetovalskih 
skupin v deželnem svetu, predsed
nikoma tržaške in goriške pokraji
ne, županom občin Trst, Dolina, 
Repentabor, Zgonik, Nabrežina in 
Doberdob.

Pokr. odbornik 
inž. Sosič

Sledil je poseg pokrajinskega 
svetovalca in odbornika ing. Mi
lana Sosiča. V svojem daljšem 
govoru je dejal, da po njegovem 
mnenju mora «Kras ostati Kras, 
t. j. njiva — njiva, pašnik — pa
šnik itd.» Odločno se je izrazil 
proti vsem omejitvam posesti. Ko 
je govoril o tem, kakšen bi moral 
biti Kras, je dejal, da ne bi smel 
biti več «umeten» ter pri tem o- 
menil, da so zlasti borovi nasadi 
umetni, medtem ko so bili nekoč 
hrastovi gozdovi «neumetni». Po 
njegovem mnenju «bi moral za
kon poskrbeti za to, da bi Kras 
sčasoma postal takšen, kakršen 
je bil pred tisoč leti in pri tem 
omenil Lipico in druge kraške 
predele. Inž. Sosič se je zelo za
vzel za to, da bi zakon ne pre
prečil dela v kamnolomih, še bolj 
pa je podčrtal vprašanje lastni
ne in prebral zadevno pojasnilo 
določbe in se nadvse odločno iz
jasnil proti možnosti razlastitev 
brez odškodnine ter ugotovil, da 
Belcijev zakon odškodnine sploh 
ne predvideva.

Govornik je nato načel zelo 
važno vprašanje jusarskih zem
ljišč ter pri tem podal krajši zgo-

Del občinstva, ki je prišlo na sobotno razpravo o zaščiti Kras«

dovinski opis ter navedel primer 
iz leta 1848, ko so Openci kupili 
od devinskega grofa gozd, ki je 
postal jusarski. Inž. Sosič je de
jal, da zamotanega vprašanja ju- 
sarske lastnine predlog deželnega 
zakona sploh ne upošteva in se 
vprašal:

«Kako bo odslej s pravicami ju- 
sarjev? Jim bodo te pravice od
vzete? Zahtevam, da se jusarjem 
te pravice ne vzamejo!»

Dr. Vremec
Po dr. Sosiču je govoril dr. Vre

mec. Dejal je:
K vsemu tistemu, kar smo da

nes že slišali in kar so nekateri 
predgovorniki, vsak s svojega zor
nega kota, vendar v skupnem ho
tenju, da bi bil izvršilni zakon o 
kraških rezervatih čim boljši, že 
povedali, bom dodal s svoje stra
ni le to, da stremi sodobni način 
reševanja in urejanja problemati
ke varstva okolja in narave, in 
ki izhaja iz resničnih dejstev v 
tem primeru kot tudi drugod v 
Evropi, gre skoraj izključno za 
kulturno krajino, torej za krajino, 
ki jo je oblikoval in jo še obliku
je oziroma sooblikuje človek, po 
tem, da poudari prav to človeško 
izhodišče. Gre zlasti za kmetoval
ca, ki je v odločilni meri obli
koval tudi tržaški Kras in se mi 
zato zdi več kot primerno, da se 
v okviru predstavniških teles pa 
tudi bodočih stremljenj nove usta
nove odredi predstavnikom kme
tom — šlo bi za predstavnike ob
stoječih kmečkih sindikalnih orga
nizacij — mesto, ki bi ustrezalo 
njihovi vlogi pri negi kulturne 
krajine, ki je vloga soustvarjal
cev. V tem smislu bi bilo logič
no in dosledno, da bi tak sodo
ben duh preveval novi zakon v 
vseh njegovih delih, posebno, če 
se omejim na najbistvenejše čle
ne, člen 28, ki govori o prepove
dih, da bi bil usmerjevalen in ko
maj v temu primarnemu hotenju 
podrejenem smislu, omejevalen, da 
bi torej tak zakon spodbujal pre
bivalstvo k spoštovanju in negi do
ločenih vrednot in tako bi bil a- 
nalogno člen št. 37, ki govori o 
odkupih in razlaščanjih, povsem 
drugačen. V duhu povedanega, bi 
potemtakem to bil člen, ki bi kon
kretno izpričeval voljo zakonoda
jalca po povsem novem načinu 
urejanja poslovnih problemov, ki 
bi torej dal sooblikovanju avto
htonega slovenskega prebivalstva, 
zlasti kmetovalcev pri negi kra
jine poseben poudarek. Tak člen 
bi moral predvidevati razne obli-
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Za dosego visoke starosti 
važna pravilna prehrana
V ekvadorski gorski vasici Vicabambi živi več stoletnikov ■ Vsi uživajo zelo 
malo mesa in se hranijo pretežno z zelenjavo, sadjem in mlečnimi izdelki
Ko steče govor o tem, kako 

dolgo lahko človek živi, kakšno 
starost so ljudje dosegali in še 
dosegajo, kakšni so vzroki ozi
roma pogoji, ki omogočajo posa
meznikom dosego nadpovprečne 
in celo neverjetno visoke starosti, 
običajno skoraj obvezno omenja
mo razne primere s Kavkaza 
in nekaterih drugih njemu bliž
njih pokrajin. Večkrat pa je v 
tem pogledu bila omenjena tudi 
Latinska Amerika. Navzlic pre
govornemu pomanjkanju in kro
nični revščini, v kateri žive o- 
gromne množice ljudi tako ime
novanega zelenega kontinenta, ni 
redko med njimi najti starce ne 
samo z izredno starostjo, ampak 
tudi presenetljivo vitalnostjo. Med 
te sodi n. pr. Jose David, ki je 
dosegel starost 142 let, kar lahko 
dokaže z dokumenti. Rojen je bil 
1. 1830, torej nekako 11 let po
tem, ko je kraljica Viktorija za
sedla angleški prestol. Konec 19. 
stoletja, ko se je vladanje stare 
kraljice že bližalo koncu, je Jose 
David imel 70 let. Ko so se 1. 
1918 vojaki — udeleženci prve 
svetovne vojne vračali s front 
na svoje domove, je ((mladeniško* 
svež dosegel svoje 88. leto sta
rosti, svojo zrelo dobo pa, ko se

je končala druga svetovna vojna 
in mu je bilo 115 let.

Jose je gotovo eden najstarej
ših ljudi na svetu. Čemur se 
mora človek res čuditi, je nje
govo izjemno trdno zdravje. O 
njem se sploh ne bi moglo reči, 
da je betežen in brez moči, a 
na posteljo, kot se pravi, sploh 
ni privezan. Kdor bi imel mož
nost in bi obiskal vas Vicaba- 
ma, ki se nahaja v eni od števil
nih zelenih dolin Ekvadorja, o- 
krog 1500 metrov visoko, bi ga 
gotovo našel pri delu na mali 
njivici, ki je njegova last.

V isti vasi iste doline pa je še 
devet ljudi, ki so prekoračili 100 
let. Vsi so še dobrega zdravja 
in aktivni.

«Skupno tem ljudem pa je to, 
da uživajo hrano z zelo majhno 
kalorično vrednostjo*, pojasnjuje 
dr. David Davis z zoološkega od 
delka londonskega vseučilišča, ki 
je več časa preučeval življenje te 
visokostarostne skupine v Ekva 
dorju.

Drugi po vrsti je Miguel Carpo, 
star 123 let. Ohranil je še vse la 
se, sploh ni siv, je zelo visok 
in je podoben bradatemu Kirku 
Douglasu. Dr. Davis je na tem 
področju odkril še kakih 20 mo

ških in žena, starih nad 80 let, ki 
kažejo izredno živahnost ter ima
jo še vsi popolnoma zdrave zobe.

Kot smo omenili takoj na za
četku, so na svetu še drugi pre
deli, Kavkaz na primer, kjer ljud
je dosegajo visoke starosti; 130, 
140 in celo nad 160 let, toda to 
ni lahko dokazati, ker ni doku
mentov z zanesljivimi podatki in 
datumi.

Poljedelci iz vasice Vicabam- 
ba pa so potomci španskih pri
seljencev, ki so v Južno Ameri
ko prišli pred 400 leti. Kot pri
padniki katoliške vere imajo vsi 
krstne liste, na osnovi katerih je 
moč zanesljivo dokazati, da so 
podatki oziroma letnice rojstva po
vsem verodostojni.

Pred časom so časopisi poro 
čali o stoletniku - rekorderju 
Charlesu Šmitu iz ZDA, nekdanje
mu sužnju, ki je dosegel starost 
130 let, kot je razvidno iz njego
vega rojstnega lista. Poudariti je 
treba, da stoletnikov v raznih 
predelih sveta — dasiravno ne 
sodijo med vsakdanje pojave — 
ni tako malo. Britanski rekord 
znaša 111 let Toda niso vsi med 
njimi še aktivni, mnoge ohranjajo

(Nadaljevanje na 6. strani)

ke odškodnine bodisi najemnine, 
ko gre za področja, kjer bi bila 
človekova dejavnost v korist skup
nosti močno ali povsem omejena, 
bodisi prispevkov za vse tiste, ki 
negujejo travnike, pašnike, čistijo 
in negujejo gozdne površine, za
kaj tu gre v resnici za neko de
javnost, ki ima že širši značaj, 
značaj namreč javne usluge, ki 
kot taka mora dobiti neko svojo 
vrednost in sicer v nakazani ali 
podobni obliki. Mislim pa, da bi 
taka usmeritev in tak duh bil 
res sodoben, v skladu z urejeva
njem tovrstne problematike po 
svetu — pomislimo na posebne 
prispevke, ki jih dajejo na Juž
nem Tirolskem in na Bavarskem 
za negovanje zelenih površin — in 
da bi torej bil tudi v skladu z 
željo, da bi zaščitena področja ne 
postala neke vrste muzej, v ti
stem smislu, da bi bila odrezana 
od žive resničnosti.

Za Gozdno 
zadrugo Padriče
Nato se je prijavil k besedi Kar

lo Grgič v imenu Gozdne zadruge 
iz Padrič (edine gozdne zadruge 
v deželi), ki je predvsem poudaril, 
da ta zadruga ki je stara že 
70 let in ki ima največ zaslug, 
da je vzgajala in ohranila svoj 
gozd, sploh ni bila povabljena na 
to posvetovanje. Grgič je prišel, 
ker je prebral obvestilo v Primor
skem dnevniku. Najprej je pove
dal, kako je zadruga leta 1907 na
stala, nato pa je naštel nekaj nad
vse umestnih pripomb, in sicer:

Poslanec Belci je po mnenju 
Grgiča imel morda dober namen, 
toda način njegovega ravnanja ni 
bil pravilen. Začeti bi moral tako, 
kot se začne graditi hiša: od 
spodaj navzgor. Belci pa je začel 
od zgoraj navzdol, namesto da bi 
začel od spodaj, t.j. pri kraških 
kmetih in torej tudi pri padriški 
Gozdni zadrugi.

«Saj skrbimo za naš kraški 
gozd, za naše travnike in vse osta
le ■ naravne posebnosti in lepo
te že 70 let. Že pred 70 leti smo 
torej začeli skrbeti za tisto, za 
kar bi hotel poskrbeti Belcijev 
zakon!»

«Naš gozd na Razklanem hribu 
bi torej sedaj hotela prevzeti v 
upravo ustanova za rezervate, saj 
spada Razklani hrib pod rezervat 
štev. 3. Gozd na tem hribu pa 
smo mi in naši očetje branili pred 
vsemi škodljivci in ne samo proti 
gosenicam borovega prelca, am
pak tudi pred Nemci. Če ne bi 
naši očetje tega gozda branili pred 
Nemci, bi ga posekali in uničili 
tako kot so posekali tržaški Bo- 
šket*.

K. Grgič je nato nadaljeval:
((Strinjam se z Dušanom Lovri- 

ho, z ing. Costo, z Lucijanom 
Volkom in drugimi in tudi z Bus- 
sanijem in tudi jaz trdim, da re
zervatov na Krasu brez Kraševca 
ne more biti in bojim se, da bi 
ga razni eksperti lahko celo uni
čili. Mi imamo v teh 25 letih po 
voini zelo slabe izkušnje, in sicer:

Takoj po vojni so nam «začasno 
razlastili* (espropriazione tempo- 
ranea) našo zemljo za poboliše- 
valnico. Toda prišli so Američa
ni in so to «začasno razlaščanje* 
podaljšali. Ko so Američani odšli, 
je prišla italijanska uprava in tudi 
ona je to «začasno razlastitev» 
podaljšala in je na to «začasno» 
razlaščeno zemljo naselila begun
ce in zanje zgradila taborišče, 
ki ga vsi poznamo. Gre za več 
deset tisoč kv. metrov po 40 lir...*

Drugih tisoč kvadratnih metrov 
je šlo za ENEL, s katerim smo 
se morah' sporazumeti za ceno 
350 lir. Če ne bi tako ravnali, hi 
nam zemljo verjetno kar vzeli, 
kot so storili za poboljševalnico, 
Američane in begunce*.

«Šlo je za omejitev posesti na
ših lepih ograjenih pašnikov, s 
katerimi je ENEL enostavno špe
kuliral. Po mojem mnenju bi nam 
morali to vrniti vsaj to, česar 
niso še uporabili in to več kot 
polovico.*

Nato je govornik omeni] vpraša
nje naftovoda, za katerega so 
lastnikom ustreznih zemljišč oblju
bili odškodnino. «Toda niti do da
nes nismo še dobilj denarja*, je 
poudaril Grgič.

«Kot sem omeni), imamo sedaj 
Padričani blizu naše vasi begun
sko taborišče- Vsi veste kaj vse 
nočeniejo hegunci in kakšno nad
lego predstavljajo za našo vas. 
In kakšno škodo delajo! To vedo

zlasti karabinjerji, Id imajo s 
temi begunci opravka, še bolj pa 
vemo mi, domačini, kakšno škodo 
nam povzročajo. In te škode nam 
nihče ne povrne*.

«No, in sedaj je na vrsti re
zervat*, je nadaljeval Grgič. <?Kaj 
bo z našo zadrugo? Govori se o 
600 lirah za kvadratni meter, go
vori se, da bi bilo škode za 600 
milijonov lir.»

Karlo Grgič je nato poudaril: 
((Predlagam uzakonitev možnosti, 

da naš rezervat upravlja naša 70 
let stara Gozdna zadruga.

Nato je govornik povedal, da je 
bila odškodnina za vojno škodo, 
ki jo je pretrpela padriška za
druga, ocenjena na 41 milijonov 
lir. Zadruga je zahtevala, naj ji 
država to odškodnino izplača, in 
prejela ponudbo samo enega mili
jona lir, namesto 41 milijonov. 
Škodo pa so povzročili Nemci, ki 
so italijanski državi že izplača
li odškodnino. Zato mi na en mi
lijon ne moremo pristati.

Končno je govornik še povedal, 
«da je hotela pred enim letom 
kupiti ves «Razklani hrib* ali 
«Drašco», italijanska vojska, in 
sicer vse področje, ki je pred
videno za rezervat št. 3. «Kako 
to, da je ravno to področje pred
videno za rezervat? Imamo vtis, 
da nam hočejo ta naš hrib na 
vsak način izmakniti, če upošte
vamo vse, kar sem povedal »

Svoj govor je Karlo Grgič za- , 
ključi! s sledečimi zahtevami:

1. «Pri izdelavi deželnega zako
na se ne sme delati račun brez 
krčmarja, se pravi brez Kra
ševcev.

2. Gozdna zadruga Padriče bo 
sodelovala in bo poslala svoj o- 
snutek deželnega zakona, kajti pri 
nas se bo Belcijev zakon lahko 
uspešno izvajal, če se bomo z na
činom izvajanja mi strinjali.*

Primorski
dnevnik
Temu zanimivemu in tehtnemu 

posegu je sledil dr. Montenero, 
njemu pa dr. Stanislav Oblak, ki 
je govoril predvsem o prepove
dih, ki jih zakonski osnutek pred
videva, polemiziral je z inž. So
sičem, omenjal škodo, ki so jo 
povzročili vojaški tanki v rezer
vatu štev. 3 itd. Nato se je do
taknil še vprašanja višine kazni 
in odškodnine za naftovod, za 
vprašanje razlaščanja pa je de
jal, da je izmed vseh najbolj pe
reče ter povedal, kaj določa za
kon iz leta 1923 za podobne pri
mere. Pred dr. Montenerom in 
dr. Oblakom pa je na kratko go
voril naš glavni urednik Stanislav 
Renko v imenu Primorskega dnev
nika. Dejal je:

Mislim, da je prav, da se ogla
sim — čeprav zelo na kratko — 
v imenu Primorskega dnevnika, 
ki je bil prvi tržaški dnevnik, ki 
je začel seznanjati s tem proble
mom najbolj zainteresirano pre
bivalstvo našega Krasa in ki je 
doslej o teh rezervatih že toliko 
pisal v zadnjih 7 ali 8 letih, da 
bi vsi članki, zbrani skupaj pred
stavljali kar precej debelo knji
go. Poleg tega je naš dnevnik že 
v aprilu 1966 organiziral v Trstu 
javno konferenco, na kateri sta 
(v dvorani v Ulici Geppa 9) u- 
gledna profesorja Mezzena in Pol- 
dini obrazložila svoj predlog, ki 
je v juniju 1971 postal zakon. 
Zato je prav, da je vsaj sedaj 
tudi predsednik tržaške pokrajine 
omogočil javno diskusijo o izvaja
nju tega zakona.

Seveda se strinjam s tistimi, ki 
so pravilno ugotovili, da se je to 
zgodilo nekoliko pozno, še bolj pa 
se strinjam s tistimi, ki so še 
bolj pravilno ugotovili, da pred
log deželnega zakona o izvaja
nju «zakona Belci* ni dober in 
da je bil tako pozno razdeljen 
med vse zainteresirane, da je za 
poglobljeno proučitev in za ustre
zne predloge za izboljšanje zakon
skega osnutka absolutno premalo 
časa. Tega dejstva se zaveda tu
di predsednik in zahvaljujem se 
mu za izjavo, da bo sprejemal tu
di po tem sestanku bistvene pri
pombe in predloge.

Te možnosti se nameravam po- 
služiti tudi v svojem in v imenu 
Primorskega dnevnika. Prosim le, 
da bi za izročitev teh naknadnih 
predlogov določil rok najmanj e- i 
nega meseca, t. j. do 4. aprila 
1973.

Posvetovanje sta zaključila pred
sednik dr. Zanetti in prof. Seve

ri. Slednji je izjavil predvsem, 
da se je iz posegov prisotnih 
«precej naučil*, nato pa je go
voril predvsem o vprašanjih, ki 
jih je sprožil ing. Costa. Nato 
je odgovoril ing. Sosiču glede 
lastništva. Končno je izjavil, da 
bo v zvezi z možnostjo, da pri
de do «protislovij med pravniki 
in naturalisti* sestavili ustrezne 
predloge za deželni svet.

Zadnjo besedo je imel predsed
nik dr. Zanetti, ki je predvsem 
poudaril, da s tem posvetova
njem ne gre «za zadnjo bitko*, 
ker da pomeni to posvetovanje še
le začetek in da bo razprava v 
ustrezni deželni komisiji o zakon
skem osnutku deželnega odbora 
poglobljena. Nato se je dotaknil 
še vprašanja razmejitve rezerva
tov, vprašanja enega ali več 
pravilnikov, govoril je o razlogih, 
zaradi katerih je do zakona pri
šlo ter o «abstraktnih izbirah v 
te.i zvezi*.

Izjavil je, da se strinja s ti
stimi, ki so ugotovili, da se mo
ramo za vse tisto, kar se je na 
Krasu ohranilo, zahvaliti Krašev
cem. Govoril je o upoštevanju 
slovenskega prebivalstva ter de
jal, da po njegovem mnenju «ob- 
staja zavest, da je zakon potre
ben* ter da je nerešeno le vpra
šanje, kakšna naj bo ustanova 
za upravljanje rezervata, češ da 
«nihče ni izjavil, da je Belcijev 
zakon slab.*

«Prof. Mezzena in Poldini sta iz
hajala iz nujnosti varstva narave*, 
je nadaljeval govornik, «toda na
letela sta na težave in ovire in 
na pomanjkljivo zakonodajo. Na 
vrsto je prišlo tudi vprašanje za
ščite človeka, vprašanje etnične 
zaščite, hkrati pa se ugotavlja, 
da se kompetence križajo*.

Predsednik je nato poudaril, da 
je pri vsem tem vendarle osnov
no varstvo Krasa in da ne bi 
smeli smatrati, da je «ustanova 
za upravo* nekaj drugega kot sta 
pokrajina in občina. Skratka, bi 
se po mnenju predsednika dr. M. 
Zanettija morali ravnati po 
geslu: »Ustanova smo mi», zato 
se ne smemo bati vprašanja kom
petenc, kajti to bi bilo isto kot 
bojazen pred tistim, kar je novo.

«Seveda — je dejal predsednik 
— zakonski predlog je treba pro
učiti tako s stališča 'splošnih kori
sti, kakor s stališča posebnih ko
risti. Toda pri tem mora prevla
dati splošna korist*, je med dru
gim izjavil predsednik, in zaklju
čil; da bodo morala biti vpra
šanja prepovedi in razlaščanja 
ter druga vprašanja «temeljito 
preučena in rešena.*

Predsednik je končno govoril 
tudi o tem — kar je omenil že 
dopoldne, — da bo sprejemal tu
di po tem posvetovanju predlo
ge za izboljšanje predloženega o- 
snutka in sploh predloge za izva
janje Belcijevega zakona. Glede 
predloženega roka — enega me
seca — t. j. do 4. aprila, pa je 
dejal, da tega roka ne more jam
čiti. «Vsekakor pa je posvetova
nje še nadalje odprto. Predloge 
pa naj bi vsi poslali v čim kraj
šem času. Razprava naj bi se 
nadaljevala, kajti postopek ne bo 
tako kmalu zaključen*, je konč
no dejal predsednik pokrajine dr. 
M. Zanetti in s tem to zanimivo 
in koristno, čeprav zapoznelo po
svetovanje zaključil.

Nfl DANAŠNJI DAN PRED 30 LETI

Junaška smrt 
narodnega heroja 
Ivana Kosovela

Na današnji dem pred 30 leti je 
okoli domačije «Pri Šestinovih» 
v Podgori nad Vrtovinom ropota
lo orožje. Eden izmed prvih orga
nizatorjev partizanstva na Vipav
skem in na Krasu — Ivan Kosovel 
— se je bil pod noč tega dne 
vrnil domov, pravzaprav v svoje 
varno zavetje, v bunker, ki ga je 
imel na tej domačiji. Preveč 
zavarovan v zvestobo in poštenost 
ljudi ni računal, da bi se mogel 
na vsem tem področju najti iz
dajalec. In vendar je nekdo pri
peljal sem karabinjerje iz Črnič 
ter fašiste iz Gorice, ki so ob
kolili domačijo in čakali, kdaj se 
bo Kosovel vrnil. Po navadi je 
Ivan imel s seboj stražo. Tokrat 
pa se je vrnil sam. In ko se je 
začel boj, se ga je moral lotiti 
sam. Na streljanje iz številnih 
fašističnih pušk in brzostrelk je 
torej odgovarjal le njegov samo
kres in ko nista zalegli niti dve
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Narodni heroj' Ivan Kosovel

ročni bombi, da bi se rešil iz 
obroča, se je povzpel na streho 
hiše in od tam najprej svojim so
vražnikom spregovoril nekaj be
sed in fašistom zagotovil, da bodo 
njegovo smrt maščevali drugi, 
nato pa z zadnjim nabojem iz 
samokresa napravil samomor, da 
bi ne padel živ fašistom v roke.

Ivan Kosovel, ki se je rodil 
1912. leta v vipavski vasi Selu, 
je izhajal iz številne družine šti
rih bratov in štirih sestra. Do
ma; je končal osnovno šolo in 
obrt. Postal je zidar. Toda pri 17 
letih ni več vzdržal doma, ni 
prenesel več fašizma in se je 
izselil v Jugoslavijo. V Ljubljani 
je kmalu prišel v napredne de
lavske kroge in že 1936. leta je 
postal član komunistične partije. 
Udejstvoval se je v delavskih 
vrstah, organiziral stavke in de
monstracije in zaradi tega ostajal 
često brez dela. Iz Ljubljane se 
je preselil v Zagreb, iz Zagreba 
je prišel v Dalmacijo in končal 
celo na Cetinju v Črni gori. kjer 
je bil tudi zelo aktiven v delav
skem gibanju. Toda bili smo tedaj 
v dobi, ko so v Jugoslaviji bur
žoazne sile najbolj brutalno reše
vale svoj položaj, ko so bili zapo
ri polni političnih jetnikov, ko 
so prišla na vrsto koncentracijska 
taborišča. In to^o' m Jvann Ko
sovela, ki so ga prej že večkrat 
priprli in zaprli, ponovno priieli 
in izgnali. Niso ga izgnali nepo
sredno v Italijo, pač pa v Al
banijo. Bilo je to 1939. leta. Po 
sklepu partije se je Kosovel vrnil 
v svoie rodne kraje, od koder so 
ga fašistične oblasti takoj poslale

na služenje vojaškega roka, v 
Cuneo. Tu se je Kosovel s svojo 
prakso političnega delavca kmalu 
znašel in se seznanil z raznimi 
somišljeniki, med drugim tudi z 
rojakom Julijem Beltramom.

V italijanski vojski je ostal do 
konca leta 1941, medtem pa je 
bil ves čas v stikih s partijsko 
organizacijo v Sloveniji. Pravza
prav se je nameraval «poslo jili* 
od italijanske vojske že spomladi 
1941. leta, ko je prišel na dopust, 
toda po dogovoru s partijskimi 
tovariši je počakal jesen, na kar 
je odšel v ilegalo, pa čeprav je 
kar v italijanski podoficirski uni
formi — znan kot «sergente» — 
krožil po Vipavski dolini in orga
niziral odpor. V prvih mesecih 
leta 1942 je organiziral terenske 
odbore Osvobodilne fronte v Što- 
mažu, v Vrtovini, Selu, Vogrskem. 
Prvačini in po številnih drugih va
seh in naseljih spodnje in sred
nje Vipavske doline. V svojstvU 
pokrajinskega sekretarja KP Slo
venije za spodnjo Vipavsko doli
no je skupno z Alešem Beblerjem■ 
Martinom Grafom in drugimi or
ganiziral prve partizanske skupine 
in v prvih dveh mesecih leta 
1943 izvedel celo mobilizacijo. Br
je to odgovor na zadnjo mobiliza
cijo, ki jo je tod izvedla italijan
ska vojska. Tedaj je odšlo v par" 
tizane veliko fantov iz teh. vasi■ 
To mobilizacijo je Ivan Kosovel 
skupno z ostalimi organizator)1 
partizanstva na Vipavskem in na 
Krasu, organiziral tako, da sp. 
družine fantov in mož, ki so odšh 
v partizane, dobile potrdilo, ki naj 
bi služilo kot opravičilo pred ita
lijanskimi vojaškimi oblastmi.

In ko se je partizanstvo na 
tem področju že tako razvilo, da 
so italijanske oblasti opazile, da 
se jim majejo tla pod nogam* 
in so razpisale nagrado 30.000 l’f 
na glavo Ivana Kosovela, je Pfl' 
šlo do tragedije, ki smo jo opisal1 
v začetku. Vipavska dolina, ki s.e 
še vedno spominja svojega heroja 
Ivana Kosovela, katerega ime 
nosi sedanja vojašnica v Ajdov
ščini, se mu je deloma oddolina 
s spominsko ploščo na bivši o- 
snovni šoli v Selu, na kateri med 
drugim piše, da je 7.3.1943 va
roval svoje mlado življenje za 
osvoboditev zasužnjene Primorske
izpod krvavega fašizma in njenp 
priključitev k matični JugoslaV}" 
ju, domovina pa je počastila 
spomin tega svojega junaka . 
tem, da ga je 1953. leta progiOr 
sila za narodnega heroja.

NA FILMSKIH PLATNIH
Carmelo Bene:

«SALOME»
Ta teden se moramo spopriiej*, 

s «tavtološkimi» filmi. Tako • 
lahko definirali poleg Chabrolo- 
vega tudi italijanski film Farm 
la Beneja «Salome», o kateren 
smo že pisali z zadnjega ben 
škega festivala.

Zakaj «tavtološkh /ibn? ^ 
ker v njem imamo le poda'jšeV. 
nja motivov nekega režiser, > 
brez vsake ustvarjalnosti. V PT^' 
njih delih je bil Bene «individfn 
lističnh režiser, ki je dejan* ^ 
težil le za (rafinirano) godalce 
zabavo preko prostega filmske-' 
jezika. Kljub temu je nekaj p 2 
menil, je vzpostavljal odnosetaio 
realnostjo. V «Salome» je °s: s 
le včasih simpatično igračkanj 
sižejem Oscarja Wildea. 
Veruschka, Dongale Luna. Lj,, 
meh Bene, Lydia Mancinelli. * 
vanni Davoli. Ornella Ferrari

TRST A
7.15. 8.15. 13.15, 14.15. 20.15 Po

ročila; 7.05 Jutranja glasba; 11.40 
šola; 12.00 Opoldne z vami; 13.30 
Glasba po željah; 17.00 Program 
za mladino; 18.15 Umetnost in 
prireditve; 18.30 Šola; 18.50 
Koncert; 19.20 Zbori in folklora;
20.00 Šport; 20.35 Simf. koncert;
23.00 Melodije.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran;

15.10 Umetnost in prireditve; 16.00 
Smareglia: ((Istrska svatba*.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30, 

17.30; 18.30; 20.30 Poročila; 6.15 
Jutranja glasba; 8.00 Glasba za 
dobro jutro; 9.00 Otroški kotiček;
9.15 Orkester in pevci; 10.00 Melo
dije; 11.15 Ansambel Crusaders;
11.30 Orkester Casadei; 11.45 Pol
ke in valčki; 12.00 Glasba po že
ljah; 14.00 E. Sequi: Pisma; 14.15 
Plošče; 14.35 Juke box; 15.00 Simf. 
glasba; 15.30 Poje Claudio Villa; 
16.40 Orkestri; 17.00 Naša pesem 
1972; 17.45 Gojenci tržaške GM;
18.00 Popevke: 19.00 Iz priljublje
nih oper; 19.30 Prenos RL; 20.00 
Glasba v večeru; 20.40 Ritmi za 
godala; 21.15 Glasbeni spored;
22.10 Jazz; 22.35 Glasba za lahko 
noč.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15 00, 20.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba, 8.30 
Popevke; 9.15 Vi in jaz: 10.00 Po
sebna reportaža; 11.30 Kratki te
den: iz Firenc: 13.15 Kulturni 
pregled; 15.10 Program za mladi-
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no; 16.40 Spored za najmlajše; 
17.05 «Sončnica»; 19.10 Kronike 
Juga; 19.25 Franck: Simfonija;
20.20 «Andata e ritorno*; 21.15 R. 
Sanders: «Mancato arrivo ad A- 
tene»; 22.10 Enrico Caruso.

II. PROGRAM
7.30. 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročilo; 7.40 Cigliano in Nomadi; 
8.40 Operna glasba; 9.15 Orke
ster; 9.50 Nadaljevanka; 10.00 
Pesem za vsakogar; 12.40 Oprav
ljivci; 13.50 Kako in zakaj?; 14.00 
Plošče; 15.40 Glasbeno . govorni 
spored; 17.30 Posebna reportaža; 
17.45 Telefonski pogovori; 20.10 
Sestanek petih; 21.00 Nogometna 
tekma Juventus — Ujpest, (prenos 
iz Budimpešte); 23.05 B. Proietti 
in D. Crispo: «Tua per sempre, 
Claudia*.

III PRf'rRAM
10.00 Koncert; 11.40 Sodobna ital. 

glasba; 14.30 Portret avtorja: Car
los Chavez; 15.30 Schumannova 
komorna glasba; 16.15 Nadalje
vanka: Aleksander Veliki; 17.20 
Enotni razred; 18.15 Gospodarska 
rubrika: 18.45 Kulturni pregled; 
1915 Koncert; 21.00 Simf. kon
cert.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00,

19.30 Poročila; 6.50 Rekreacija;
8.10 Glasbena matineja: 9.05 Za 
mlade radovedneže: 9.25 Iz glas
benih šol: 9.45 Glasbeni spomini;
10.20 Pri vas doma: 12.10 Iz Ko
gojevih ((Črnih mask*: 12.30 Kme
tijski nasveti: 12 40 Od vasi do 
vasi: 13.30 Priporočajo vam...;
14.10 Komorni zbor; 15.30 Glasbe

zna-

ni intermezza; 15.40 Oboist Bož 
Rogelja; 16.00 «Vrtiljak»; 1D- 
Iz albuma orkestra Kostelane '
17.10 Glasbena galerija: Ob . 
marcu; 17.45 Jezikovni P°£°ypne
18.00 Aktualnosti; 18.15 Glasov 
vinjete; 18.30 Naš razgovor; ' 
Lahko noč, otroci!; 19 15 Gla . 
razglednice; 20.00 Simf- orke .

22.15 S festivalov jazza: 23. 
terami nokturno — Ela “e 
Pesmi; 23.15 Jug. zabavne &

ITAL. TELEVIZIJA
9.30 Šola; 12.30 Poljudna ,,

nost; 13.00 Ob 13. uri: 13-30 IX* 
nik; 15.15 Šola; 17.00 Spore« 
otroke; 17.30 Dnevnik: 17 ‘g-ret 
gram za mladino: 18.45 r ^
avtorja: Luigi Bortolini: ‘9-1 jn
kod seže kemija; 19.45 Spo 
ital. kronike: 20.30 Dnevnik:J1' 
človek in morje: 22.00 
sreda: 23.00 Dnevnik.

II kanal
21.00 Dnevnik: 21.20 Film ^ qq 

maro sapore del potere*: 
Sodobna medicina.JUG televizija

8.20 TV v šoli: 11.00 Jezik 
književnost; 17.45 Mačkon m ^ 
gov trop; 18.10 Obzornik. . . 
Na sedmi stezi: 19.10 Mo 
19.45 Risanka: 20.00 TV dnevni
20.15 Nogomet: Ajax - »a.ve .
22.00 M. Tvvain: Mož. ki je J* 
dil Hadlevburg: 22.50 Poročila.

KOPRSKA BARVNA
15.00 Nogometna tekma, 

grad - Tvvende; 20.00 Risa>*
20.15 Poročila; 22.00 
glasbena oddaja z Lucianom 
ghettijem.
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nogomet EVROPSKI POKALI

Ajax v Amsterdamu 
proti ekipi Bayerna

Od italijanskih ekip bosta nastopila Juventus in 
Milan, od jugoslovanskih pa Hajduk in Beograd

stonn dal-’šem Premoru bodo spet 
noprZ .na mednarodno prizorišče 
jeio 6tna moštva- ki se potegu- 
ših „Za osv°jiiev treh najvažnej
ši: ^opskih pokalov. Tekme so 
ve f • rnani izenačene in zanimi- 
kolu •J Smo ze P™ četrtfinalnem
v oi^ln so drugorazredna moštva 

glavnem že izpadla.
r°kal evropskih prvakov

nedvn^nimiveiše večanje kola bo 
V Am^erdamu, kjer se

vi teir • zmagovalec srečal v pr
vem T' z uemškim prvakom Ba- 
ron^to J£LX je že dalj časa na ev- 
rali rJU Jrhu’ Peroci pa bodo mo- 
speKp^0^®' na klubski ravni u- 
ce M»SV°,le državne reprezentan- 
zil vf.ars*kateri izvedenec je izra- 
ga . .s' da bo to pravi finale te-

TnHm0VanJa-
Oliva 1 Tosta*a srečanja bodo zani- 
Uinečr-Van^us Ima v madžarskem 
oika u-U jpedno težkega nasprot- 
Pravn 1 bi morda lahko tudi pri- 
gomef presenečenje. Italijanski no- 
džar^-1,6 nedvomno v krizi, ma- 
»zpenia Pn- Se P° daljšem premoru 
izkusi ■vaamo bo v Kijevu Pre
da n »,^1'duost Reala iz Madri- 
saii h Spanc*k so že večkrat zapi
tem!, a f° v zatonu, so pa kljub 
konee ifak° leto med najboljšimi: 
Stefani °nCev so favoriti dvojnega
ški DeJrhv0nu- Ist° velja za angle‘ 
vrha FDyi - slcer ne predstavlja 
tak a!jg‘eškega nogometa. Špar- 
b0 kZ Trnave pa verjetno le ne 

kos svojemu nasprotniku.
0 al pokalnih prvakov 

ir^w„/animanj.e. je y glavnem
^‘lanu. J,,®..-----   :--- v škot.

isprot-
na iK„i voc“1 Ker sami niso v
bodo 5!iarfonni- Upati je le' da
kazat' t 1 V mednarodni areni po
letne *to’ kar v svojem prvenstvu 
^ se niso pokazali, 

lan 'r posel bi moral imeti Mi
lanska £i£en£"0. fnajbolj.ša ita‘ začpi; eiclPa* Sovjeti pa se niso
jeea „S sp°mladanskim delom svo- 
n0 .Prvenstva. Leeds je nedvom- 
BUka„V-flt v tekmi z Rapidom iz 
ŠPartn-’r. med Schalkejem in
Predvia12 ?.rage pa res ni mogoče 

^»videvati zmagovalca.
Pokal UEFA

gatem*tabj?n°v ni več, kljub bo- 
jugosin začetnemu zastopstvu. Od jugoslovanskih «!,,•„ ;___A, ~

- ~ ''Ulil
l£t(*no na tekmi Hajduka in 
skem a,',. dugoslovani imajo 
nik® timerninanu težkega nas 

Predvsem ker

REZULTATI
Polfinale:

Fiorentina — Grystal Palače 1:0; 
Bologna — Steaua 6:5 (2:2 po po

daljških).
Finale za tretje mesto:

Steaua — Crystal Palače 2:0 (0:0).
Finale za 1. mesto:

Fioremtina — Bologna 1:0 (0:0
0:0, 0:0).

NOGOMETNA D LIGA 
Pro Gorizia — Legnago 1:0

S to zmago so se Goričani ne
koliko dvignili na lestvici in bodo 
v prihodnjih tekmah morali ob
držati isto razdaljo nad ekipami, 
ki so nižje na lestvici, če hoče
jo prihodnje leto še nastopati v 
tej ligi. O tekmi moramo reči, da 
igra ni bila preveč kakovostna in 
je to razumljivo, če pomislimo, 
kako pomembno je bilo srečanje. 
Edini gol tekme ga je dosegel 
Momesso.

Premagal ,Je J Prejšnjih kolih 
stal a,,* ce!° Feyenoord in po
tov. Tau0rnial'dno eden »d favori- 
gim . rat se bo pomeril z dru- 
kor ,Tzozeroskim moštvom. Koli- 
T\venti _vetj&li logični sklepi, bi
ke 0v: ne smel predstavljati tež- 
svojPrr,re za beograjčane, ki so v 
ko zrn Prvenstvu startali z viso- 
bodo ai?i°rnac* Olimpijo. Nemci se 
Miinph„ , med sabo: Borussia 
Pravih n^ adbach bi morala od- 
tnaio \Kutsersiautern. Angleži i- 
delo zLar dva zastopnika. Lažje 
iz iwaKa baverpool proti Dinamu 
ham !ae.na- medtem ko bo Totten- 
ki ie Pretorio iz Setubala,

rzlocila Fiorentino in Inter.

ladinski turnir v Viareggiu

Fiorentina, 2. Bologna
vanjuRfG?10, 6- — Po pričako- 
01610! r letošnji mladinski nogo- 
Fa^ntbTlrwV- Vi8reggiU osvojila 
stavo v \ *kl.Je nastopala s po- 
dov 'nrJ3® je bilo precej čla- 
Je v dan bga®ke ekipe. Fiorentina 
Sala Bn,asnP finalni tekmi prema- 
ki Ka ° ogt'° s Pičlim 1:0, z golom 
minuti do8egel R(*i šele v 6. 
mesto ie nECga, Podaljška. Tretje 
®teauaJ k?svo.',da romunska ekipa 
PalaCe’ Je. odpravila Grystal 
rečemo rif-™ 2:0- sPloh lahko 
zanimiva blla Steaua najbolj 
^ zaradi f5a-lUrnirja in » sa- 
y Polfinalu ^a:,strnetrovk podlegla 
^go za5l„-?i0l0gm’ čeprav bi si 
moštvo s a, ' a' rpucb ,bi edino to 
!?bko niiriii^0'10 Prece-i zrelo igro 
flnd> ki kliuh °dPQT Fioren-
kazala tii? koncm zmagi ni po- 
mi moštvi j^P^dnosti nad ostali-

KOŠARKARSKA B LIGA 
Ivlas Vigevano — Spliigenbrau 

73 ; 72
V nedeljo sta se v Vigevanu 

srečah tamkajšnji Ivlas in gori- 
ški Spliigen, ki sta drugi, oziro
ma prvi na lestvici. Srečanje je 
balo do zadnjega trenutka napeto 
in končna zmaga domačinov to 
potrjuje. Zmagal je Ivlas s 73:72, 
potem ko je v zadnjih trenutkih 
igre Pierič zgrešil oba prošta me
ta. Na lestvici vodi še vedno go- 
riška ekipa š 4 točkami predno
sti pred Ivlasom.

NAMIZNI TENIS
17. marca v Firencah

Miličeva bo igrala 
tudi proti Belgiji

Trener namiznoteniške državne re
prezentance Ugo Luccio je potrdil, da 
bo na mednarodnem srečanju Italija- 
Boigarija, 17. t. m. v Firencah, na
stopila tudi Sonja Miličeva. Poleg nje 
bodo igrali še Bosi, Maiesci in Gion- 
tella. * * *

V soboto je bil v Trstu pokrajinski 
namiznoteniški turnir za tretjekategor- 
nice, mladinke in naraščajnice, kate
rega so se udeležile tudi naše igral
ke. Med tretjekategornicami je bila 
prva Darja Kobalova, ki je v finalu 
premagala Vesnav«-jevo in se! ji's 
tem oddolžila za poraz na deželnem 
prvenstvu. V polfinalu pa je Včsna- 
verjeva odpravila Badinijevo, ki velja?1 
za najboljšo tretjekategornico v naši 
deželi.

V tekmovanju mladink je Kras od
nesel vsa prva tri mesta. Prva je 
bila namreč Vesnaverjeva, druga Bla- 
žinova, tretja pa Rebulova. Podobno 
je bilo tudi med naraščajnicami, kjer 
je Vesnaverjeva zopet zmagala pred 
Rebulovo in Žigonovo.

Ti rezultati potrjujejo premoč slo
venskih igralk v naši pokrajini. Tur
nirji, kakršen je bil sobotni, pa so 
predvsem propagandnega značaja in 
zato o njih ni kaj več povedati ra
zen to, da je bila tudi tokrat orga
nizacija precej šibka.

S. J.

KOŠARKA
EVROPSKI POKALI

Danfis povratne tekme
Danes bodo na sporedu povratna 

srečanja polfinalnega dela evrop
skih košarkarskih pokalov. Če ne 
bo izrednih presenečenj, bi lah
ko samo v dveh tekmah prišlo 
do preobrata izidov prvih srečanj: 
v Milanu bo Mobilquattro skušal 
nadoknaditi 15 točk zaostanka pro
ti Jugoplastiki, praška Sparta pa 
ima še nekaj možnosti, da se uvr
sti v finale ženskega pokala po
kalov. Pari današnjih srečanj so 
naslednji (v oklepaju rezultati pr
ve tekme):

POKAL EVROPSKIH PRVAKOV
Ignis — Simmenthal (97:72)
CSKA — Crvena zvezda (98:90) 

POKAL EVROPSKIH PRVAKINJ 
Clermont F. — GEAS (63:56) 
Daugawa — Šparta (62:40)

POKAL POKALNIH PRVAKOV 
Mobilquattro - Jugoplastika (81:96) 
Juventud — Spartak L. (64:95) 

POKAL POKALNIH PRVAKINJ 
Slavija — Levski (78:90)
Spartak L. — Crvena zv. (104:68)

V preteklih dneh so tudi v dolinski občim ustanovili žensko nogometno 
ekipo, ki se je možato postavila pred objektiv našega fotoreporterja. 

Ustanovni občni zbor je bil na pustni torek...
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KOŠARKA MLADINSKA PRVENSTVA

Borovcem ušla zmaga 
za samo tri točke

Med dečki «plavi» proti močnemu Interju brez moči
MLADINCI 

Ferroviario — Bor 63:60
BOR: Barazutti 6, Francia 16, 

Klobas 14, Kapič 2, Valter Hrva
tič 12, Vatovec 6, Ražem, Kravos.

Borovi košarkarji so zamudili še 
eno priložnost za osvojitev prvih 
točk v tem prvenstvu. Ferroviario 
je namreč na predzadnjem mestu 
lestvice in vse je kazalo, da bodo 
«plavi» le ugnali nasprotnike. Žal, 
pa so naši košarkarji zelo slabo 
začeli. To so seveda izkoristili na
sprotniki, ki so takoj povedb s 
16:6. Borovci so nato s protinapa
dom zmanjšali zaostanek na 26:29.

Tudi v začetku drugega polčasa 
so «plavi» igrali prepočasno, kar 
jih je tudi drago stalo. Proti kon
cu so sicer zmanjšali razliko na 
tri koše, a še vedno premalo, da 
bi lahko upali na zmago. Gostje 
so zasluženo zmagali, borovci pa 
so ponovno ostali praznih rok in 
vse kaže, da bodo v tem prvenstvu 
ostali brez točk na dnu lestvice. 
Med posamezniki je zelo dobro i- 
gral Mauro Francia.

MINIBASKET
Sokol — Bor ui oj j 1 61:55

SOKOL: Tomaž Caharija, Darko 
Pahor 4, Boris Gruden. 26, David 
Velussi, Andrej Punis. Darko Bri- 
šček 4, Dario Pertot i(S? Dario Zi
darič 4, Ivan Vogrič 2, Marko Del- 
la Schiava 6, Fabio Catonar 4, Pe
ter Kuk, Mitja Terčon 1, Ivan Vi- 
sintin.

BOR: David Poljšak, Štefan
Schillani 2, Kajetan Kravos 3, An
drej Lokar 2, Igor Cej 2, Igor 
Škerlj, Dario Švara, Livio Švagelj, 
Fulvio Dougan 39, Peter Gerdol, 
Marjan Slepčevič 7, Andrej Merku.

V razburljivi tekmi v Nabrežini 
je domači Sokol premagal borovce 
s šestimi točkami razlike. Kot izid 
zgovorno kaže, je bila tekma ize
načena in na zadovoljivi tehnični 
ravni. Med posamezniki pa sta bi

la najboljša Gruden, ki je dosegel 
26 točk in borovec Dougan, ki je 
zbral kar 39 pik.

DEČKI
Inter 1904 — Bor 77:21

BOR: Mazzucca 10, Pegan, Čok, 
Bruno Furlan 5, Daneu, Lozej, Re
nato Furlan 6, Valli, Tomažič.

PROSTI METT 1:10.
Proti najmočnejši ekipi v tem 

prvenstvu, proti Interju 1904, so 
bili Borovi dečki brez moči. če še 
omenimo, da so naleteli na čudne
ga sodnika Dal Fona, ki o košar
ki res ne ve dosti, pa si lahko 
razlagamo tako visok poraz. Pri
znati pa je treba, da so gostje 
predvajali hitro in učinkovito igro. 
S to so popolnoma zmedli borov
ce, ki nasprotniku niso mogli do 
živega.

Med posamezniki so se dobro iz
kazali Mazzucca in brata Furlan.

b. 1.

OBVESTILA
SPDT obvešča, da se bo v nede

ljo, 11. marca redno nadaljeval smu
čarski tečaj pri Sv. Antonu. Zju
traj bo smučarski test za podelitev 
sposohnosTnih zvezdic (značka sta
nc 500 lir). Kdor se namerava u- 
deležiti tečaja, “ naj se prijavi do 
četrtka zjutraj v Ul...Geppa. Ker 
to nedeljo društvo ne bo priredilo 
avtobusnega izleta, morajo tečajni
ki sami poskrbeti za prevoz.

SPDT obvešča tekmovalce, ki so 
se prijavili za Trofejo Tommasini, 
da bo tekmovanje na progi Monte 
Siera nad Cimo Sappado. Za dostop 
do proge se je treba poslužiti naj
prej sedežnice, nato pa vlečnice, ki 
pelje skoraj do startnega mesta. 
Startne številke bodo razdeljevali 
predstavniki društva ob vlečnici. Za 
vsako neoddano številko odgovarja 
posameznik (globa 2000 lir). Jutri 
ob 19. uri bo sestanek tekmovalcev 
v Ul. Geppa.

KOLESARSTVO
Letos 9. junija

Uradno potrjeno: cilj 
«Gira» 1973 bo v Trstu

RIM, 6. — Včeraj so uradno pred
stavili letošnjo kolesarsko dirko 
«Giro d'Italia», ki bo vodila skozi 
vrsto evropskih držav: Francijo, 
Nemčijo, Luksemburg, Nizozemsko, 
Belgijo, Švico in Italijo. Proga bo 
merila skupno 3.777 km in bo raz
deljena v 20 etap. Cilj zadnje eta
pe bo v Trstu, kar so sprejeli v 
tržaških športnih krogih in drugih 
krogih nasploh z velikim zadovolj
stvom. Posebno zadovoljstvo je iz
razil deželni odbornik za šport Ro
mano, ki je poudaril, da je izbira 
Trsta za sedež poslednje etape te 
dirke ponovno potrdila mednarodno 
vlogo mostu med posameznimi na
rodi, ki pripada našemu mestu.

NOGOMET, MLADINSKE LIGAŠKE TEKME

Tudi v drugem srečanju z Edero 
naraščajniki Brega položili orožje
V mladinskem poprvenstvenem turnirju nezaslužen poraz Uniona

SODNIK: Korošec. STRELEC:
Stocovaz.

Kaže, da dela Edera Brežanom 
največje preglavice, saj je edina 
enajsterica, ki jih je do sedaj pre
magala. Edera je solidna ekipa, 
z dobro sredino igrišča Brežani 
so tokrat zaigrali zelo slabo. Ho
teli so se oddolžiti za poraz, ki so 
ga doživeli v prvenstvu za pokal 
«Pacco», a jim to ni uspelo. Že od 
začetka so se pognali v napad, a 
razvidno je bilo, da ne bodo imeli 
naši predstavniki lahke naloge. 
Napadali so ves prvi polčas, a 
brezuspešno.

V drugem delu igre so domačini 
zaigrali lepše in so prevladovali 
na sredini igrišča, kjer je bil naj
boljši Mozzon. Večkrat so le za 
las zgrešili gol in enkrat je vrat
nica rešila vratarja Oto. Nekaj 
minut kasneje pa je Ederi uspelo 
priti do zadetka po zamotani ak
ciji s Stocovazem. Brežani so bi
li preveč «napeti» in niso imeli 
dovolj moči, da bi reagirali, na
kar je bilo tekme praktično konec. 
Med domačini je bil najboljši Moz
zon, med Brežani pa nihče ne 
zasluži pohvale.

Jolo

Rosandra — Vesna 0:0
ROSANDRA: Codan, Feruglio,

Bonazza, Sestan, Cerova, Zuceheri, 
Zanzarelli, Lattanzio, Anastasi, 
Clai, Cattaruzza.

VESNA: Eva, Alessio, L. Švab, 
Tence, Zuliani, Lonza, Košuta, Žer
jal, Zucca, Sodomaco, Biagi, 12 
N. Švab, 13 Ferluga.

SODNIK: Pipan. KOTI 5:3. GLE
DALCEV: 20.

Križani so zasluženo remizirali, 
saj so odigrali svojo najboljšo tek-
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NARAŠČAJNIKI 
Inter SS — Gaja 1:1 (0:0)

INTER SS: De Mattia, Zugan, De- 
grassi, De Marchi, Valentino, Bounes, 
Buffa, Milani, D'Aquino in Bertoni.

GAJA: Škabar, Stojkovič, L. in D. 
Milkovič, Kalc, D. in B. Grgič, M. 
in D. Kralj, V. Milkovič, Razen, 12 
Gezzo in 13 Križmančič.

STRELCA: Milani (I) v 2. min. d.p. 
in Darko Kralj (G) v 27. min. d. p. 
Gledalci: 30. Sodnik: Marconi (TS). 
Koti: 6-4 za Ga jo.

Gaja je pri Sv. Sergiju odigrala 
svojo doslej najboljšo tekmo. Nasto
pila je s popolno postavo in je zlasti 
v prvem polčasu prikazala lep nogo
met. S hitrimi kombinacijami je po
tisnila nasprotnika v obrambo.

Začetek tekme se je odvijal ugod
neje za Tržačane, toda obramba Ga
je, ki je merila na remi, je bila s 
svojim odličnim vratarjem Škabar
jem vred vedno na mestu. Proti kon
cu pa so gajevci šli celo v proti
napad in so z M. Kraljem resno 
ogrožali obrambo domačinov.

V d. p. so Tržačani nepričakovano 
povedli že v 3. min., zaradi hude na
pake prostega branilca. Gajevci pa se 
niso vdali v usodo, ampak so še o- 
streje pritisnili. Odlični tržaški vratar 
je sijajno branil in se je moral vda
ti šele tri minute pred koncem, ko 
je Darko Kralj z lepo kombinacijo 
našel žogi pot do mreže.

Darko Grgič

Edera — Breg 1:0
EDERA: Basez, Ienco, Starac, 

Zorn, Starace, Campagnolo, Mina- 
telli, Mozzon, Lanteri, Loss, Sto
covaz, 12 Bruni, 13 Gratton.

BREG: Ota, Novello, Zobec, Lov- 
riha P., Žafran, Košuta, Bržan, 
Kraljič, Lovriha M., Strnad, Jež, 
12 Giacomini, 13 Klun.

ODBOJKA V 1. ZENSKI DIVIZIJI

\ štirih prvenstvenih tekmah 
borovke odigrale dvajset setov

mo in bi lahko odnesli tudi ves 
izkupiček, če bi bili napadalci bolj 
borbeni in točni.

V prvem polčasu so imeli pobudo 
stalno v rokah domačini, a odlič
na kriška obramba, z Alessiom na 
čelu, je vse njihove napade za
vračala.

V drugem polčasu se je položaj 
bistveno spremenil v korist Kri
žanov, ki so na sredini igrišča 
povsem nadigrali nasprotnike, to
da v napadu so bili netočni. In 
prav to jih je stalo točko.

Pri Vesni je tokrat odlično za
igrala vsa obrambna vrsta, pred
vsem pa srednja branilca Zulia
ni in Tence sta bila nepremaglji
va. Med napadalci lahko omeni
mo le Sodomaca, ki pa sam ni 
mogel kljubovati nasprotnikovi o- 
brambi.

Vsekakor pa je bil nedeljski na
stop Križanov pozitiven. Le upaj
mo, da bo trener Sedmak našel v 
najkrajšem času «zdravilno sred- 
stvo» tudi za njihov napad.

Sandor
MLADINCI

Union — Lib. Sv. Marko 1:2
UNION: Vedana, Mosca, Glion- 

na, Biondini, Searpa, Babuder, 
Koc, Sunigoj, Suber, Lapi, Susic, 
13 Loredan.

LIBERTAS SV. MARKO: Cana- 
rutto, Apollonio, Marchesan, Cos- 
sutta, Laurini, Volari, Marchesan, 
Stradi, Gomni, Ravenna, Bursich.

STRELCI: v 50. min. Sunigoj, v 
63. min. Marchesan, v 68. min. 
Bursich.

Mladinci Uniona so morali polo
žiti orožje bolj zaradi smole kot 
pa zaradi slabe igre. Podlonjerci 
so predvajali dober nogomet, če- 

j prav so nastopali brez nekaterih 
! najboljših igralcev, ki so dobili 
I mesto v prvi članski ekipi. Vse

eno pa so se fantje potrudili in 
I so skušali braniti rezultat, saj so 
I prvi polčas zaključili brez golov, 
j nato pa so prišli celo prvi v vod- 
; stvo. Še prej pa je Libertas zgre- 
i šil enajstmetrovko zaradi roke 
j Babudra v kazenskem prostoru. 
| Sunigoj je povedel za «rumenomo- 
! dre», toda dva offsida četrt ure 
j kasneje sta bila dovolj, da so gost- 
| je pretresli dvakrat podlonjersko

1

Padričah organizirala turnir v briškoli in trešete. zmagovalci tega tekmovanja

Dl i ... ^ . . . , | mrežo in zapečatili ves trud do-«riave» so v vseh dosedanjih srečanjih dosegle izid 3:2 i mačmov. škoda, saj je imei po-

Torriana 
7:15, 15:17,

— Bor
,«ii :>!

2:3
i-i ,tel l
(15:8,

15:10, 10:15)
TORRIANA: Turos, Valori, Coiro, 

Muschiut, Muccbino, Pecorari, Ziral- 
do, Cecchini, Zuppion, Possi, Tomasi 
in Olivieri.

BOR: Pahor, Rauber, Cunja, La
pornik, Prašelj, Kalan, Božič, Bizjak.

SODNIK: Grosso; stranski: Bennot: 
zapisnikar: Paron.

Tudi v letošnji četrti prvenstveni 
tekmi so mlade zastopnice Bora igra
le pet setov. Vse skupaj postaja za
nimivo, ker so res redki primeri, da 
ena ekipa odigra v štirih tekmah 20 
setov in trikrat zmaga ter enkrat 
prepusti izkupiček nasprotnicam. Pre
teklo nedeljo v Gradišču pa res ni 
bilo treba igrati tradicionalnih pet 
setov. Tekma bi se lahko končala s 
3:1, če bi bile Tržačanke nekoliko 
bolj pazljive v četrtem delu igre.

Gostje se v majhni in nizki telo
vadnici v Gradišču niso znašle. Po
leg tega pa jih je motilo še sonce, 
ki je sijalo skozi šipe veznima igral
kama točno v oči. V prvem setu 
tolkačice na prvem tolkaškem mestu 
so bile praktično neizkoriščene. Prav 
temu lahko v največji meri pripišemo 
razmeroma gladko zmago Torriane v 
prvem nizu. Borovke se v drugem 
setu niso pustile več presenetiti. Tret- 
tji del pa je bil najlepši in ogorčen. 
V naslednjem setu so gostje vodile že 
z 10:5, a jim ni bila zadostna niti 
ta prednost. V nadaljevanju so doma
činke zadele v črno še desetkrat, bo
rovke pa niti enkrat. V zadnjem in 
obenem odločilnem delu igre se je 
uravnovešena igra nadaljevala vse do 
zadnjega izenačenja pri desetici. Do
ber napad Tržačank je skoraj vedno 
naletel na odlično obrambo domačink, 
ki so lovile tudi nemogoče žoge. Dva

, , -/ 1 p 1
uspešna servisa Rauberjeve in trije I niso bili več zmožni .nuditi tako kr- 
odlični bloki Prašljeve pa so dokonč- X vitega odpora gostujoči šesterki. 
w! i» ~ ,Po „tem. .spodrsljaju JCraj še ni

budo stalno v svojih rokah Union,

nd le prinesli tretjo zaporedno zmago.
G. F.

V moški odbojkarski C ligi

V poslovilni tekmi 
Kras zgubil doma

Kras — Libertas Trst 1:3 
(8:15, 15:19, 15:17, 9:15)

KRAS: Milič, I. in L. Budin, 
Franko, Paškulin, Ušaj, Vesnaver, 
Zadnik in Živec.

LIBERTAS: Donatelli, A. in G. 
Frison, Giacomelli, Marsich. Mi- 
cslli, Morwaj, Puzzi in Ražman 

SODNIK: Mauri; zapisnikarja: PL 
mazzoni in Zacchigna.

V poslovilni tekmi pred domačimi 
gledalci letošnjega prvenstva so 
Zgoničani ostali praznih rok Kljub 
temu, da v tem spopadu ni bilo 
mogoče računati na točke, je sa
ma tekma nudila domačim odboj
karjem drugačen, bolj prijeten ko
nec. Kraševci so bili to pot resnič
no enakovreden nasprotnik tržaški 
ekipi, ki je na samem vrhu lestvi
ce. V tretjem nizu so bili že na 
robu druge delne zmage, a so. žal, 
zapravili kar pet set žog pri izdat
nem vodstvu 14:9.

Začetek tekme je bil izenačen. 
Po poslednjem izenačenju pri 6:6 
so gostje prikazali bolj zanesljivo 
in učinkovito igro. ki jim je pri
nesla tudi zasluženo prvo deino 
zmago, že v drugem nizu pa so jim 
Kraševci vrnili milo za drago. Raz
plet dogodkov v tretjem nizu smo 
že omenili. Ta neuspeh je Zgoniča- 
ne potrl in v zadnjem delu igre

ki je neprestano pritiskal na vra
ta Libertasa, ni pa znal izrabiti 
svoje terenske premoči. Če upo
števamo, da je nasprotniku šel na 
roko tudi sodnik, ki ni bil kos ni
ti mladinski tekmi, potem si lah 

morajo v Gorici premagati ekipo ko predstavljamo kakšno je bilo 
IHini ki k. V n™, taki srečanje. Lepo tekmo, ki je slo

nela na borbenosti, je v glavnem

zapravil vseh upov na obstanek v 
tretji ligi. Odločilno pa bo zadnje 
kolo v soboto v Gorici. Zgoničani

gasilcev Caldini, ki je v prav taki 
nevarnosti kot oni.

G. F.

V ženski odbo!karski C ligi

Slaba kondicija Sokola

pokvaril prav sodnik, ki je oviral 
igro s svojim nenehnim piskanjem. 
Gola so igralci Libertasa dosegli 
iz offsida, ko je vsa Unionova 

j obramba stala in čakala na žvižg, 
katerega ni bilo od nikoder. Vsi

DMA — Sokol 3:0 nadaljnji napadi, da bi vsaj izena-
(16• 14 ■<5• 12 15-6) ' 1 čili. potem ko so imeli zmago že

' ' " ‘ ' ' jv žepu, niso podlonjercem nič po-
Sokolova ženska odbojkarska eki- magali in ponoven poraz je bi! ne- 

pa je zopet poražena zapustila igri- • izbežen.
šče. Kot običajno so nabrežinska Radi
dekleta zaigrala dobro v prvem se
tu in v začetku drugega, kasneje pa 
so popustile. j

O tekmi sami ni kaj povedati. |
Lahko rečemo, da je bila to vrsta j 
zamujenih priložnosti, saj so Na- j 
brežinke vse tri sete vztrajale z j 
obrambo ob mreži, ki je bila to 
krat popolnoma neučinkovita, na- 
sprotnicp pa šo pošiljale žoge v 
sredino igrišča, ki je bila brez 
kritja To se je ponavljalo vse tri 
sete in igra se je spremenila le 
v tistih trenutkih, ko ie Sokol po
prijel in postal enakovreden Trža
čankam. Tu mislimo predvsem na 
sredo prvega seta, ko so naše i- 
gralke vodile in bile na tem, da 
osvojijo niz (14:11). Tu pa se jim 
je zataknilo in OMA je osvojila pet 
zaporednih točk. Sokol je bi) v vod
stvu tudi v drugem setu vse do 
9:6, ko je, podobno kot v prvem 
delu igre, popolnoma odpovedal.

S. J.

Športno združenje Dom če
stita novoporočencema 

MAGDI PRINČIČ 
in

EVGENU FERFOLJI 
ter jima želi veliko sreče v 
skupnem življenju.

SPDT se toplo zahvaljuje vsem, 
ki so na katerikoli način sodelo
vali pri realizaciji letošnjih zim
skih športnih iger, zlasti pa Ediju 
Boletu, Jožetu Cesarju, Iztoku 
Furlanu, Borutu Kodriču, Bogda
nu Miliču, Peganu, Aleksu Pe- 
roši, Vojku Slavcu, Pinotu Ru- 
dežu, Mariju in Lidiji Šušteršič, 
žarkotu Vekjetu in Marici Vi
tezovi.

Odbor

Dr.
^JeJcsancfer
^a/e - Peter

Partizanski 
vTr___zdravnik 8

~-i!^°satega, pa tudi težkega življenja partizanskega zdravnika

h^jenosti1' nT ™Sem m°gel pomiriti in prav zaradi prevelike 
in razmvu^i mogel naspati. Le poležaval sem po po- 

bab. Od nekodS ° vse™’ kar sem doživel. Zunaj je bil lep 
fdsem zdržal m86 ,^e sbšaIa harmonika in glasno govorjenje, 

kateri še niso 0ru- sern ven’ moral sem si ogledata Sodražico, 
Sodražic m °l1’ ^ predvsem videti našo vojsko. 

h?61? se mnJ!, Čeden .kraj, pa tudi ljudje so bili prijazni, 
r^tizanov ki'^ S° nekam veseli in navdušeni nad zmago 

hišami in ? pr?šnR dan po boju zasedli kraj. Na cesti 
v, s® bili vsak niSab kRo videti polno partizanov. Oble- 
2®° imeli na po. SV0Je, nekateri so imeli na glavi klobuke, 
irt°‘ ^ruei s_ .Ji111 strani slovensko trobojnico z rdečo zve- 
g tdečo zvezdo t& 1 ^ glavl triglavke prav tako s trobojnico 
Sn JUŠ°slovansko r . ki so bili oblečeni v vojaške obleke biv- 

samo <sniw--‘ Rekateri’ očigledno starejši partizani, 
t^ridriikov italiinr, J1C ala h;ače Pa celo uniformo različnih 

tu,J? °Pasani z vsa^ v^ske' Vsi s° bRi oboroženi s puška- 
'^ttofjo. J P° dvema in več bombami in redendki z

r.iK^rice, ki . de večinoma italijanske karabinke ali pa
itlke Pa so r f poskrili ob razpadu Jugoslavije. Ka- 
Gibal seS okupatorskim vojakom.

pisano množico in z nepotešenim zani

manjem opazoval vrvež. To sem storil toliko laže, ker se za
me ni nihče zanimal. Pomečkana obleka, posušena na peči, 
me je izdajala, da sem eden od njih. Bil sem brez orožja in 
sem se sam sebi zdel, kot da nisem pravi partizan.

V pekami sredi trga se je pekel kruh za partizane. Tudi 
drugo prebivalstvo je lahko svobodno kupovalo kruh, ki je 
bil takrat sicer že na karte. Tako se je kar trlo ljudi okoli 
pekarne, saj je vsak želel izkoristiti to redko priložnost.

Pri Fajdigovih na vrtu je stal avtobus, pripravljen, da 
vsak trenutek odpelje partizane naprej. Živahnost se je še 
stopnjevala popoldne, ko je bil miting na prostoru v središču

Politkomisar Notranjskega odreda III. grupe odredov narodni heroj 
Janez Hribar govori na zborovanju v osvobojeni Sodražici 30. maja 1942

Sodražice. Na trgu pred Fajdigovo hišo se je trlo ljudi. Vsi 
so hoteli slišati tovariša Hribarja. Govoril je z okrašenega 
balkona v prvem nadstropju. V govoru je poudaril uspehe par
tizanske vojske in pokazal neuspehe fašističnih armad. Govoril 
je tako, da se mi je zdelo, da bi moralo biti vojskte do zi
me konec.

Toda na žalost ni bilo tako. O tem, kaj bo, nihče ni pre
več razmišljal. Čemu bi kvaril sebi in drugim razpoloženje, ko 
pa je bilo tako lepo in toliko navdušenja, sem si mislil. Svo
jih dvomov o hitrem koncu vojne nisem nikomur zaupal. Sto
ril sem prav. Kasneje sem še mnogokrat doživel, da so besede 
takega «malodušja» vzbudile negodovanje pri partizanih, kot 
bi dregnil v sršenje gnezdo. Spričo vsakdanjih težav so bile 
besede o hitrem koncu vojne pravi balzam na dušo izmučene
ga partizana.

Fantje iz Rakovške čete, že tedaj dobro znani pevci, so 
zapeli in njihovo ubrano petje je lepo dopolnjevalo splošno 
razpoloženje.

Med množico partizanov sem opazil nekaj že dobro zna
nih partizanov. Tu je bil tov. Stjenka, stasist in nežnega ob
raza, oblečen v črn vetemi jopič. Tudi on me je opazil. Strela 
je bil tudi tu. Bil je vesel in razigran, kot je znal bita samo 
on. Poznal sem ga še iz fakultete, saj je bil študent medicine. 
Pozdravila sva se, vendar z njim nisem kaj več govoril, čeprav 
bi rad. Vsem se je nekam mudilo. Nihče ni utegnil, da bi se 
s kom še posebej ukvarjal.

Tisti dan sem imel še precej dela. Popoldne so pripeljali 
s konji ranjenega Vinka, ki smo ga čez noč pustili v gozdu. 
Izgubil je mnogo krvi, vendar v šoku ni bil, vsaj ne v tež
kem. Prevezal ga nisem več, ker je bil prvi zavoj kar dobro 
postavljen. Odpeljali so ga nekam naprej, rekli so, da v par
tizansko bolnišnico. Za katero partizansko bolnišnico gre, mi 
ni znal nihče povedati.

Popoldne sva s Strelo obiskala ordinacijo dr. Tičarja, ki

je zapustil Sodražico in se umaknil v Ljubljano. Dovolili so 
mi, da si izberem in vzamem vsa zdravila in tudi drugo opre
mo, kolikor mislim, da bi jo lahko uporabil. Ker je zdravnik 
odšel, smo imeli vsi pravico vzeti, kar bi nam lahko koristilo, 
sicer bi to lahko prišlo okupatorju v roke. Ker sem že imel 
dobro opremljeno zdravniško torbo, ni pa bilo nikogar, ki bi 
mi jo pomagal nositi, sem si izbral samo nekaj najnujnejših 
zdravil.

Proti koncu popoldneva me je poiskal eden od tovarišev, s 
katerim sem prišel v Sodražico, in mi povedal, da bo proti 
večeru po mitingu premik. Zglasim naj se v 1. četi II. bata
ljona Notranjskega odreda.

Po končanem mitingu smo se naložili na avtobus in od
peljala proti vasi Studenec. Odlično, sem si mislil, partizanska 
vojska ima celo svoje vozilo. Toda veselje je bilo kratko. Kma
lu smo se ustavili. Zdelo se mi je, da se še dobro usedel ni
sem. «Vsd iz avtobusa!« je zadonelo povelje. Že smo izpraznili 
avtobus. Bilo mi ga je žal, še posebno, ko sem zvedel, da bo
mo poslej hodili peš in to strmo v hrib proti bloškim Ravnam-

Pot je bila res strma in težko prehodna. Začelo je rositi. 
Kolona, ki je bila maloprej razigrana, se je umirila. Molče 
smo se dvigali vkreber, vsak pod svojim tovorom. Nosil sem 
svojo zdravniško torbo in s kožuhom podloženi zimski površ
nik. Nespočit od prestanih naporov in številnih vtisov tega 
dne sem le počasi sopihal v hrib. Za menoj je hodil tovariš, 
oprtan z izredno velikim nahrbtnikom; globoko sklonjen je 
stoično koračil v hrib in pot mu je lil s čela. Zdelo se mi 
je, da ne more biti še dolgo v partizanih, zato sem ga želel 
spoznati. Bil je Brkin, kasnejši komandant in general. Bil je 
zelo redkobeseden in čeprav je bilo videti, da ga tovor močno 
obremenjuje, se ni pritoževal. Vprašal sem ga, kam gremo. 
«Na Križno goro,» je dejal. Vendar tudi sam ni vedel kaj več 
povedati o Križni gori.

(Nadaljevanje sledi)
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Uredništvo TRST Ul. Montecchi 6/11 PP 559 Telefon 793 808 794 638 
Podružnica GORICA Ul. 24 Maggio 1/1 Telefon 83 382
uPrava TRST Ul. Montecchi 6/11 Telefon 795 823
Oglasni oddelek TRST Ul. Montecchi 6/111 Telefon 761 470
Naročnina
Mesečno 1.350 lir — vnaprej: polletna 7.500 lir, celoletna 13.500 lir.
Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ posamezna številka 1.— dinar, za zasebnike mesečno 18.— 
letno 180,— din za organizacije in podjetja mesečno 22,— letno 220,— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 7. marca 1973

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 501-3-270/1 
«ADIT» - DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. *Mali oglasi* 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P-I*
Glavni urednik Stanislav Renko
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT • Trst

PO IZJAVAH PREDSEDNIKA ITALIJANSKEGA ZDRUŽENJA DETEKTIVOV ADI

Tom Ponzi naj bi bil vpleten 
v mednarodno mrežo vohunov
ADI obtožuje Ponzija treh poskusov umora ■ Rimski pretor zaslišal tehnika Mattiolija

MILAN, 6. — Kdo je Tom Ponzi? 
Vsi ga verjetno poznajo kot detek
tiva, ki ima največjo detektivsko or
ganizacijo v Italiji, ki je tesno po
vezan z desničarskimi krogi, ki ga 
je rimski pretor dr. Infelisi obtožil 
protizakonitega vohunskega prisluško
vanja. S tem pa je Ponzijeva oseb
nost le delno osvetljena. Za prikaz 
ostalih dejavnosti znanega detektiva 
je poskrbel danes predsednik itali
janskega združenja detektivov ADI 
na tiskovni konferenci v Milanu.

V pogovoru s časnikarji je pred
sednik organizacije ADI Pietro Da
vide Tavazzi izjavil, da imajo detek
tivi «utemeljen sum, da je bil Ponzi 
večkrat vpleten v politično vohunje- 
nje». «čudni so se nam zdeli — je 
nadaljeval — sestanki med predstav
niki neke italijanske desničarske stran
ke, katerim je bil Ponzi telesna stra
ža in visokimi ameriškimi nevojaški
mi funkcionarji. Znano je tudi med 
drugim, da je Ponzi v letih ’50 or
ganiziral in vodil skupine provokator
jev, ki so povzročale incidente med 
stavkami in manifestacijami ter tako 
izzivale poseg policije*.

Na tiskovni konferenci je Tavazzi 
prebral dokument združenja detekti
vov o protizakonitem delovanju Pon
zija. Časnikarji so opozorili predsed
nika združenja detektivov, da si s 
takimi obtožbami lahko nakopa ob
tožbo zaradi obrekovanja. «Upam — 
je dejal Tavazzi — da me bo Ponzi 
tožil, ker bom pred sodniki lahko 
povedal še vse kar znam. Imam pa 
dovolj dokazov za svoje trditve, da 
lahko zagotovim, da me sodniki ne 
bodo obsodili*.

Tavazzi je razdelil časnikarjem fo
tografski posnetek Ponzijevega kazen
skega lista, v katerem so navedene 
vse obsodbe znanega detektiva. Leta 
1948 je bil obsojen na poldrugo leto 
zapora zaradi tatvine, leta 1949 na 
devet mesecev zapora zaradi žalitve 
osvobodilnih sil, leta 1951 na dva me
seca zapora zaradi pretepa, leto poz
neje na 1.500 lir globe, ker je izdal 
nepokrit ček, leta 1953 na dva me
seca zapora zaradi goljufije. Poleg 
tega pa ga je rimska pretura obso
dila na devet mesecev zapora in 200 
tisoč lir globe, ker je kršil člen 134 
zakona o javni varnosti.

Takoj nato je Tavazzi prebral do
kument, v katerem združenje ADI po
udarja, da je že dolgo let skušalo 
doseči od pristojnih organov naj iz
vajajo zakonska določila proti Tom 
Ponziju, vendar brez uspeha. «Za ADI

ZAMENJAVA
Nenavadna odločitev dveh a- 

meriških igralcev bezbola, da 
si izmenjata ženi, sinove in ce
lo pse, je vzbudila radovednost 
prebivalcev Floride. Gre za 
Fritza Petersona in Mikeja Ke- 
kicha, ki igrata v ekipi «Yan- 
kees» v Nem Yorku. Pred pe
timi meseci sta kot poskus od
ločila, da bosta zamenjala dru
žini.

Kekich in Petersonova žena 
Marylyn sta se ločila po krat
kem življenju v dvoje, Peter- 
son in Kekicheva žena pa sta 
se tako dobro razumela, da 
se bosta v kratkem ločila od 
zakonitih soprogov in oktobra 
se bosta poročila. Vprašanje 
pa, ki predvsem zanima rado
vedneže, je kako pa bo s pso
ma. Se bosta mar Kekich in 
Petersonov pes tudi ločila, Pe- 
terson in Kekichev pes pa «po- 
ročila»?

VIDEZ
«Obleka še ne naredi meni- 

ha» pravi italijanski pregovor 
in prav na ta rek nas spomi
nja dogodek v Rhode Islandu. 
V zapuščeni in skrajno umaza
ni hiši dveh starcev, ki sta u- 
mrla pred približno enim ted
nom, so policijski agenti našli 
nevnovčene čeke v skupni vre
dnosti 200 tisoč dolarjev (okrog 
110 milijonov lir). Najprej so 
policisti našli moževo truplo. 
Preden so prišli do njega so si 
morali izkopati pot (ali bolje 
rov) med odpadki in umaza
nijo. ki je včasih segala tudi 
do stropa. Naslednjega dne ko 
so se vrnili, da bi preiskali 
hišo, so odkrili še ženskim 
truplo.
Gre za stara zakonca Raymon- 
da in Mario Stickner, ki sta u- 
mrla naravne smrti eden za 
drugim, čeke so našli občinski 
uslužbenci, katerim je policija 
dala nalogo, naj očistijo hišo. 
Po večdnevnem delu so namreč 
odpeljali smeti in odpadkov za 
pet velikih tovornjakov. Vpra
šanje, ki si ga postavljajo pre
iskovalci je, zakaj sta zakon
ca živela v tako veliki bedi in 
umazaniji, ko sta bila tako bo
gata.

ben notranji minister ni podpisal no
benega ukrepa proti njemu in tako 
podpiral govorice na njegov račun.

Poleg drugih podobnih obtožb zdru
ženje detektivov obtožuje Ponzija, tu
di poskusa umora. «Vem, da se te 
obtožbe zdijo neutemeljene, je dejal 
Tavazzi in povedal, da je pred ča
som nekdo pokvaril zaviralni sistem 
njegovega avtomobila. Dodal je tudi, 
da ni le slučajna prometna nesreča, 
ki se je pripetila tehniku telefonske 
službe SIP Nicozziju po znanih pri
čevanjih o telefonskem prisluškova
nju. Tavazzi je nadalje še govoril 
o dogodku, s katerim se je ukvarjal 
pred kakimi desetimi leti. šlo je za 
atentat proti neki ženski, kateri je 
pripadal dober del kapitala neke del
niške družbe. Kaže, da je nekdo na
sul v rezervoar ženskinega avtomo
bila sladkor, da bi povzročil okvaro 
na motorju, ki bi bile lahko nevar
ne, če bi ženska vozila zelo hitro. 
Predsednik združenja detektivov je 
poudaril, da je izročil rezultate svo
jega dela policiji, ki pa jih ni vzela 
v poštev, «čeprav so manjkale le ne
katere podrobnosti, da bi lahko ugo
tovili Ponzijevo odgovornost v aten
tatu*.

Vse kaže, da je rimski pretor In
felisi, ki vodi preiskavo o protiza
konitem telefonskem prisluškovanju, 
dosegel včeraj druge vidne rezultate. 
Sodnik je namreč zaslišal Toma Pon
zija in tehnika Bruna Mattiolija. Go
vori se, da sta oba obtoženca po
trdila, da so bili pod nadzorstvom 
telefoni vidnih predstavnikov italijan
skega političnega in gospodarskega

življenja. Tehnik je med drugim de
jal, da je do pred kratkim delovala 
v Rimu prisluškovalna centrala, s ka
tero so nadzorovali telefonske pogo
vore nekega znanega politika. Mattio- 
li je tudi potrdil vse obtožbe proti 
bivšemu poveljniku milanske «Crimi- 
nalpol* Walterju Benefortiju, s kate
rim je sodeloval več let. Po govo
ricah, ki se širijo v rimskih sodnih 
krogih, naj bi tehnik dokazal tesno 
povezavo med rimskimi in milanskimi 
«prisluškovalci».

Tudi Ponzi je do pičice potrdil iz
jave, ki jih je pred kratkim dal čas
nikarju tednika «L’Espresso». Med 
drugim pa naj bi navedel pretorju 
tudi vrsto imen nadzorovanih in nad- 
zorovalcev. Kaže, da gre za «eksplo- 
zivna* imena, ki so zaradi tajnosti 
preiskovalnega postopka ostala «v In- 
felisijevem predalu*.

REKA, 6. — Pevec Zdravko Co- 
lic je s pesmijo «Gori vatra* osvo
jil prvo mesto na festivalu jugoslo
vanske popevke. Mladi pevec, ki 
je prvič nastopil na festivalu, bo 
z isto pesmijo branil jugoslovanske 
barve na prihodnjem evrovizijskem 
festivalu popevke v Luksemburgu.

Nivo letošnjih popevk je bil na 
splošno dober, čeprav je žirija iz
ključila iz finala nekatere zelo do
bre motive. Znani jugoslovanski pe
vec Ivo Robič je na primer izpadel 
iz tekmovanja že prvi večer, če
prav so izvedenci mnenja, da je 
bila njegova najboljša melodična 
popevka.

TEDEN DNI PO ZASEDBI WOUNDED KNEEJA

Indijanci zahtevajo sestanek 
z Nixonovim svetovalcem

Manifestanti so zavrnili kot nesprejemljiv 
predlog washingtonske vlade za rešitev spora
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NA DAN REFERENDUMA V ULSTRU

Heath in Cosgrave: 
pogovori v Londonu

Južnoirski premier se bo jutri pogovarjal o 
angleški «beli knjigi» - Gverila v razmahu

— nadaljuje dokument — je Tom 
Ponzi: 1. tisti, ki se je približno 20 
let proglašal za detektiva, čeprav ni 
imel ustreznega vladnega dovoljenja: 
2. tisti, ki je pred kratkim — vsaj 
tako se govori — dobil omenjeno 
dovoljenje, čeprav je bil večkrat ob
sojen; 3. tisti, ki si je vedno delal 
reklamo detektiva in se ni bal pra
vice, kljub temu, da ni imel dovo
ljenja za detektivsko delo; res pa 
je, da dokler ni izbruhnil škandal o 
protizakonitem telefonskem prisluško
vanju se Ponzi utemeljeno ni bal, saj 
je znano, da ga za okrog dvajset 
let noben prefekt, noben kvestor, no-

LONDON, 6. — Prvi minister 
irske republike Liam Cosgrave se 
bo pojutrišnjem prvič pogovarjal 
v Londonu z britanskim premie- 
rom Edwardom Heathom o ulstr
skem vprašanju. Vest so sporočili 
danes iz urada angleškega premie
ra v Downing Streetu št.' 10.

Razgovori med angleško in irsko 
vlado trajajo že več časa. Obe 
vladi sta nadaljevali to sodelova
nje, kljub težkim razmeram, ker 
sta obe prepričani, da je mogoč 
politični sporazum. Do sedaj je te 
pogovore s strani južnoirske vlade 
vodil Jack Lynch, ki je pa na zad
njih volitvah pogorel. Nasledil mu 
je Liam Cosgrave, za katerega pa 
se še ne ve, kakšno bo njegovo do
končno stališče glede vprašanja re
šitve ulstrskega problema.

Angleški, in seveda tudi ulstrski 
in južnoirski krogi posvečajo dolo
čeno pozornost referendumu, ki bo 
pojutrišnjem v Severni Irski. Na 
tem referendumu bodo morali vo
livci povedati, če so za združitev 
z Južnoirsko republiko (EIRE), ali 
pa za ohranitev «statusa quo», to 
je nadaljnjo povezavo z Združe
nim kraljestvom. Glede referendu
ma praktično ni možen noben 
dvom. protestanti v Ulstru so veči
na, katoličani pa manjšina. Prote
stantske politične organizacije bo
do popeljale svoje volivce na re
ferendum z zelo določenim name
nom: vsi protestanti, od delavcev 
do na j višjih slojev meščanstva, 
morajo glasovati za nadaljevanje 
povezave z Veliko Britanijo. S tem 
je rezultat referenduma že popol
noma gotov, saj bo večina ulstr
skega prebivalstva izrazila svojo 
voljo v smislu nadaljevanja tesne 
povezave z Anglijo. Prav zaradi 
tega so predstavniki političnih sil 
«katoliškega» dela prebivalstva že 
v preteklosti izjavili, da bodo sa
botirali referendum, se pravi, da 
katoličani ne bodo prišli na volit
ve. To stališče «katoliškega» dela 
prebivalstva zgleda nekoliko ana
hronistično, toda res pa je, da je 
sama angleška vlada priznala vse- 
irski pomen sedanjega političnega 
boja v Ulstru ter s to svojo od
ločitvijo priznala dublinski vladi 
določeno pravico, da se vmešava 
v severnoirske zadeve. Gre torej 
za vprašanje celovitosti nekega o- 
toka, kjer je prebivalstvo poveza
no z določenimi trdnimi gospodar
skimi, socialnimi in drugimi vez
mi in kjer verska vprašanja igra
jo le postransko vlogo.

Poleg referenduma je treba še 
upoštevati bližnjo objavo angleške 
«bele knjige* o ulstrskem vpraša
nju. Gradivo za to knjigo je pri
pravil angleški minister za ulstrske 
zadeve lord Whitelaw s svojimi 
pogovori z raznimi ulstrskimi po 
litičnimi strankami in gibanji, ta
ko večine kot manjšine. Zelo ver
jetno se bosta Cosgrave in Heath 
pogovarjala prav o tem vprašanju. 
Zabeležiti je treba pri tem, da se 
je prav danes v Belfastu lord Whi- 
telaw sestal z delegacijo protestant 
skega ekstremističnega gibanja 
«Vanguard», ki ga vodi William 
Craig. «Vanguard» je organizacija, 
ki ima vodilno vlogo v protestant
skem «Loyalist Councilu*. Sreča
nje je zahteval sam Craig, da bi

se s predsednikom londonske vla 
de pogovarjal o splošnih vpraša
njih javnega reda in potem še o_ 
«beli knjigi*. Pogovor je trajal več1 
kot eno uro.

Vest, da se bosta pojutrišnjem 
in potem v petek srečala Cosgrave 
in Heath, je vzbudila v Londonu 
določeno začudenje, ker bo Cos
grave prejel šele v sredo, 14. t.m. 
vladna pooblastila od južnoirske- 
ga parlamenta. Ko se bo torej po
jutrišnjem srečal s Heathom, u- 
stavno še ne bo predsednik vlade. 
Večina opazovalcev meni, da bo 
prišlo do tega predčasnega sestan
ka zaradi nujnosti, da se dokonč
no izoblikujejo glavne poteze an
gleške «bele knjige*.

Mestna gverila je medtem v pol
nem razmahu. Trije mladinci in 
neko dekle, ki so bili vsi oboro
ženi, so vdrli davi v neko veiiko 
trgovino s pohištvom v osrednji 
ulici Dublin Road. Navzočim so 
sporočili, da bo čez 40 minut eks
plodirala bomba, kar se je res 
zgodilo. Veletrgovina je bila hudo 
poškodovana.

Enajsti angleški vojak v letošnjem 
letu je padel pod streli ulstrskih gve
rilcev, ko je neka patrulja preisko
vala neko belfaško četrt. Pri preiska
vi neke vile je nenadna eksplozija 
hudo ranila tri angleške vojake.

WOUNDED KNEE. 6. — Pred
stavniki Indijancev plemena Oga- 
la Sioux, ki so pred enim tednom 
zasedli vasico Wounded Knee, da 
bi protestirali proti nevzdržnemu 
življenju rdečepoltih ljudi v rezer
vatih, so zavrnili ponudbo kompro
misa predstavnikov vvashingtonske 
vlade. Zahtevah so sestanek z viš
jim in opolnomočenim vladnim funk
cionarjem kot je minister za notra
nje zadeve Rogerjem Mortonom ali 
pa z Nixonovim svetovalcem Kis- 
singerjem.

Predstavniki zvezne vlade so po
nudili manifestaatom možnost, da 
lahko mimo zapustijo vasico brez 
nikakršnih posledic, če izročijo o- 
roeje in se legitimirajo pri vodite
lju agentov zvezne pohcije preden 
odidejo. Sioux so seveda zavrnili ta 
ke pogoje. Po stari navadi so za
žgali listino, na kateri so bili pre
dlogi vvashingtonske vlade za po
ravnavo spora in so vrnili skrbno 
spravljen pepel funkcionarjem, če 
bi sprejeli pogoje, ki jih je posta
vila zvezna vlada, bi se sicer re
šili morebitnih posledic svoje pro
testne manifestacije, stanje v re
zervatih pa bi ostalo nespremenje
no. Poleg tega, je izjavil predstav
nik Indijancev, so «bledoličneži» z 
istim sistemom pred 83 leti zajeli 
velikega sakema «Debelo nogo*.

Kljub zavrnitvi njihovih predlo
gov pa so predstavniki zvezne vla
de optimisti za rešitev problema 
upornih Indijancev. Kot pozitivno 
tolmačijo tudi dejstvo, da Indijanci 
od sobote niso več streljali. V tej 
zvezi so manifestanti pojasnili čas
nikarjem, ki so prišli v stik z nji
mi, da so zelo dobro oboroženi. 
Poleg lovskih pušk imajo s seboj 
nekaj ročnih bomb in dinamita ter 
težko strojnico. S tem orožjem bi 
lahko zdržali vsak napad, problem 
bi bila le prehrana. V znak dobre 
volje pa so agenti zvezne policije 
dovolili Indijancem, ki se niso ude
ležili protesta, da oskrbujejo svoje 
tovariše z živežem.

Med današnjim srečanjem je e- 
den izmed odvetnikov, ki zastopa 
manifestante, dejal, da je skrajni 
čas nadaljevati pogajanja z viso
kim funkcionarjem vvashingtonske 
vlade, ki lahko do neke mere sam 
bdloča." V tej zvteži ‘je predlagal 
ministra za notranje zadeve Roger- 
sa Mortona ah posebnega predsed
nikovega svetovalca Henryja Kissin- 
gerja. Predstavnik manifestantov je 
pozneje dejal časnikarjem, da zah
teva, naj pogajanja vodi dr. Kis- 
singer, ni bila le neslana šala. 
«Saj je Nixonov osebni svetova
lec — je dejal — šel do Severnega 
Vietnama, da bi rešil nekaj stotin 
ameriških državljanov. Zakaj ne bi 
prišel tudi v Južno Dakoto, da bi 
preprečil oborožen spopad med na
mi in zveznimi agenti, snopad, ki 
bi terjal veliko število žrtev.

Kot smo že dejali, so Indijanci 
zavrnili predloge predstavnikov a- 
meriške vlade. Njihov upepeljen do
kument so jim vrnili v šotoru, kjer 
vodijo pogajanja. Gre za tradicio
nalen indijanski šotor tepee, tak 
kot smo ga verjetno vsi vsaj enkrat 
že videli v filmu. V šotoru «kra- 
ijuje* bizonova lobanja, ki «brani» 
vsa indijanska plemena. Gre za 
simbol iz starih časov, ko je bizon 
predstavljal eno izmed glavnih 
prehrambenih virov vseh rdečepol
tih plemen. Ko niso mogli drugače, 
so Američani osvojili indijansko 
zemljo tako, da so pokončali bizo
ne in tako uničili glavni vir pre
hrane rdečepoltega prebivalstva.

V Kranju razstava 
o kmečkih puntih 
na Gorenjskem

KRANJ, 6. — V gorenjskem muze
ju v kranjski mestni hiši so sino
či slovesno odprli razstavo, ki s 
številnimi upodobitvami in listina
mi prikazuje upornost kmetov na 
Gorenjskem in se tako pridružili 
proslavljanju 400-letnice hrvaško - 
slovenskega kmečkega upora in 500 
- letnice kmečkih uporov na Slo
venskem.

Gorenjska je bila samo leta 
1515 vključena v vseslovenski kmeč
ki upor. žarišči pa sta bili Radov
ljica in Škofja Loka. Za to podro
čje pa so sicer značilna številna 
krajevna kmečka gibanja, ki so 
večkrat zamrla in se spet pojavila.

Razstava je s svojim gradivom 
največ posegla na področje Radov
ljice Škofje Loke, Smlednika in Br
da pri Kranju, kjer je bila kmeč
ka upornost v času od 15. do 18. 
stoletja doslej najbolj raziskana.

TRŽAŠKI DNEVNIK
PUST SE JE NA VELIKO ŽALOST VSEH KONČAL

Brezskrbno in veselo razpoloženje 
na zadnji dan «presnetega» pusta
Maske so osvojile mestno središče 

vanja v vsej okolici - Pust
- Ogromna množica po škedenjskih ulicah - Prazno* 
so praznovali tudi v psihiatrični bolnišnici

AMAN, 6. — V odgovor na pis
mo kuvajtskega šejka je jordan
ski kralj Husein izrekel svojo pri
pravljenost pomilostiti voditelja pa
lestinskih gverilcev Abu Dauda, če 
bodo Palestinci prenehali s svojimi 
sovražnimi dejanji proti Jordaniji.

Včeraj je bilo veselo ludi v Prebenegu, kjer ni manjkalo ne jajc, še manj pa vina

Že več let je kazalo, da je pred
vsem v mestnem središču pust zamrl; 
da smo ga pozabili pod pritiskom vsa
kodnevnih opravkov, prometne gužve, 
vedno hitrejšega in živčnega tempa 
sodobnega življenja, ki nam ne do

pušča, da bi niti za eno popoldne 
pozabili na vse probleme, ki nas ta
rejo in da bi se veselo zasmejali. 
Včeraj pa se je na pustni torek sre
dišče mesta razživelo. Skupine bolj 
ali manj šegavih in lepih mask so
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NA SEJI SVETA NARODOV IN GOSPODARSKEGA SVETA SFRJ

Sirotkovič se je zavzel za krepitev 
gospodarskih vezi z deželami v razvoju
Zvezni tajnik za finance Janko Smole pojasnil razloge za razvrednotenje dinarja

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 6. — Zvezni- tajnik 

za finance Janko Smole je na da
našnji skupni seji sveta narodov 
in gospodarskega sveta, katere so 
se udeležili tudi poslanci družbe
nopolitičnega sveta zvezne skup
ščine, obvestil poslance o razlogih 
razvrednotenja dinarja. Na tej se
ji je podpredsednik zveznega izvrš
nega sveta dr. Sirotkovič govoril 
o osnovnih problemih izvajanja le
tošnje gospodarske politike.

Smale je poudaril da je bil od
ločilni razlog za razvrednotenje 
dinarja želja, da se zadrži sedanji 
položaj jugoslovanskega izvoza na 
svetovnem trgu. Devalvacija je to
rej ohranitev lanskoletnega kon
kurenčnega položaja jugoslovan
skega gospodarstva na svetovnem 
trgu. Po Smoletovih besedah je 64 
odstotkov jugoslovanskega izvoza 
na konvertibilno področje usmerje
no na države, ki so razvrednotile 
svoje valute. Razvrednotenje pa je 
narekovala ne le potreba, da se 
obdrži sedanji trend izvoza, tem
več tudi tista, ki zadeva storitve, 
posebno na področju turizma.

Da bi se zmanjšali negativni li
činki mednarodne monetarne krize 
na jugoslovansko gospodarstvo so 
bili potrebni po mišljenju Smole
ta dolgoročni gospodarski ukrepi, 
predvsem ukrepi za hitrejši razvoj 
energetike, proizvodnje surovin in 
kmetijske proizvodnje, ker bi se s
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PO MNENJU ZDRUŽENJA FRANCOSKIH PILOTOV

Neizkušenost nadzornikov letalskega prometa 
domneven vzrok trčenja pri Nantesu
Ves francoski letalski promet nadzorujejo vojaški strokovnjaki za
radi stavke civilnega osebja - Za las preprečeni dve drugi trčenji

PARIZ, 6. — Letalski promet na 
vseh francoskih letališčih je danes 
praktično ustavljen po odločitvi pi
lotov treh francoskih letalskih družb 
«Air France*, «Air Inter* in «UT 
A», da stavkajo dokler ne bo ci
vilno osebje spet prevzelo nadzor
stva nad letalskim prometom. Ose
bje treh družb,ki nadzoruje letalski 
promet, stavka namreč že dva ted
na, da bi doseglo izboljšanje delov
nih pogojev in predvsem pravico do 
stavke, ministrstvo za prevoze pa 
je nadomestilo stavkajoče z vojaš
kimi strokovnjaki.

Združenje francoskih pilotov in 
tudi mednarodno združenje pilotov 
meni, da je treba letalsko nesrečo, 
ki se je pripetila včeraj pri Nante
su in v kateri je izgubilo življe
nje 68 oseb, pripisati napaki nad
zornega vojaškega osebja. «Vojaški 
strokovnjaki — je dejal predstavnik 
francoskih pilotov — so dobro pri
pravljeni, a nimajo dovolj izkušnje 
za nadzorstvo tako intenzivnega pro
meta kot je civilni*.

Španska preiskovalna komisija je 
medtem dopotovala v Nantes, da 
bi sodelovala pri preiskavi o vzro
kih včerajšnjega trčenja med fran
coskim - «DC - 9 in španskim. «coro-.

nadom». Uradna verzija francoskih [ Časnikarji luksemburške radijske 
oblasti o vzrokih nesreče pripisuje postaje so uvedli majhno anketo 
pilotu španskega letala odgovor- med piloti, da bi ugotovili, če so
nost za nesrečo. Pilot coronada* 
naj bi namreč priletel nad Nantes 
6 minut pred predvidenim časom, 
čeprav bi mu osebje kontrolnega 
stolpa ukazalo, naj zmanjša hitrost. 
To verzijo je na današnji tiskovni 
konferenci potrdil tudi minister za 
prevoz Galley.

Vse kaže pa, da mednarodne le
talske družbe ne verjamejo tej u- 
radni verziji o vzroku nesreče, šte
vilne družbe, med katerimi špan
ska, finska, izraelska, britanska in 
belgijska, so odpovedale vse polete 
v Pariz in so dale ukaz svojim 
pilotom, naj ne preletijo francoske
ga ozemlja, dokler ne bo točno u- 
gotovljen vzrok nesreče pri Nan
tesu. V tej zvezi je združenje fran
coskih pilotov odločno zavrnilo u- 
radno tezo francoske vlade o vzro
ku trčenja. «Nadzorniki — trdijo 
piloti — bi morali opozoriti povelj
nika španskega letala kako neva
ren je lahko njegov manever. Tak 
nasvet pa lahko narekuje le ve
lika izkušenost, ki si je vojaški 
strokovnjaki ne morejo pridobiti 
kar čez noč.»

poleti nad francoskim ozemljem var
ni ali pa ne. Eden od pilotov je 
izjavil, da odkar je letalski pro
met pod nadzorstvom vojaških stro
kovnjakov, bi se bilo lahko že pri
petilo veliko hudih nesreč. «Izve- 
del sem — je dejal letalec — da 
včeraj nista nad Neversom (v sred
nji Franciji) za las trčili dve le
tali. Križali sta se v razdalji 100 
metrov, kar pomeni pri hitrosti 
900 km na uro le tretjino sekunde. 
Z drugimi besedami le čudež je 
preprečil trčenje*.

O podobnem dogodku je poročal 
tudi pilot nekega švedskega leta
la, ki se je za las izognil trčenju 
z drugim zrakoplovom. Letalec je 
izjavil, da je letel nad Abbeville 
(v severni Franciji) in je vprašal 
kontrolni stolp za navodila. «Po- 
vedali so mi, da je vse v redu. Ne
kaj trenutkov pozneje pa sem opa
zil letalo, ki je letelo naravnost 
proti meni. Ko sem obvestil kon
trolni stolp o dogodku, so mi od
govorili, da so razumeli*, je ogor
čeno zaključil švedski pilot.

tem občutno zmanjšala potreba u- 
voza. Poleg tega. , bi bilo potrebno 
usmerjati zunanjo trgovino na šir
še področje. Sedaj, na primer, od
pade 40 odstotkov celokupne trgo
vinske izmenjave z evropskimi dr
žavami samo na Zahodno Nemčijo 
in Italijo. Posebno je potrebno, po 
mišljenju Smoleta, posvetiti večjo 
pozornost usmerjanju gospodarskih 
obiskov, razširjanju gospodarskih 
odnosov z državami v razvoju.

Podpredsednik zveznega izvršnega 
sveta dr. Sirotkovič je v svojem po
ročilu o osnovnih problemih izva
janja gospodarske politike v teko
čem letu posebno poudaril dolžnost 
vseh družbeno političnih skupnosti 
organov zveze, da se borijo proti 
monopolizmu trga, proti špekulaci
jam in drugim oblikam obogatitve. 
Prav tako se mora napraviti konec 
politiki, ki je posebno prišla do iz
raza v drug', polovici lanskega leta, 
da se z obremenovanjem delov
nih organizacij in meščanov zbira
jo neobhodna sredstva, ki so potreb
na družbeno - političnim skupnostim 
za kritje njihovih obveznosti. Res 
je nastal problem v začetku tega 
leta s povečanjem cen v januarju 
in februarju, kar je pričelo ogro
žati ne le standard delovnih ljudi, 
temveč tudi izvajanje osnovnih 
ciljev gospodarske politike. Zato je 
zvezni izvršni svet bil prisiljen iz
dati začasni odlok o zamrznitvi cen 
izdelkov in storitev na stopnji 31. 
decembra lani. To je začasen odlok, 
ki bo v veljavi dokler se republike 
in pokrajine ne bodo dogovorile o 
izvajanju politike cen v tekočem le
tu. Ukrepi, ki jih je zvezni izvršni 
svet sprejel doslej za uresničenje 
programa stabilizacije in odstrani
tev nelikvidnosti, so po besedah Si- 
rot.koviča, samo prvi odločilni ko
rak pri izvajanju gospodarske sta
bilizacije, ki so že dali začetne re
zultate.

B. B.

Za visoko starost
(Nadaljevanje s 4. strani)

pri življenju le s pomočjo zdra
vil.

Za razliko od teh pa običajno 
opravljajo kmetje iz Vicabambe 
svoje posle do konca življenja. 
Najpogosteje umirajo od gripe, 
ki so jo v dolino prinesli tujci, 
ali zaradi kake nesreče. Bolezni, 
kot so prehlad, vnetje slepiča 
itd., ki so v večini dežel popol
noma vsakdanja stvar, tu sploh 
ne poznajo. Zelo redko je sreča
ti tu človeka s povišanim tla
kom, srčnega bolnika ali koga, 
ki bi obolel za rakom.

Kaj je, kar tem ljudem omo
goča, da so tako dolgo zdravi in 
dosegajo tako visoke starosti? E- 
den od razlogov je gotovo ta, 
da ti ljudje ne žive v stalni psi
hični napetosti. Strokovnjaki so 
tudi analizirali rečno vodo, ki jo 
pijejo, da bi morda v njej na
šli kake posebne snovi, ki lju
dem omogočajo, da tako dolgo 
žive. Nekateri od prebivalcev Vi
cabambe zatrjujejo, da se za to i- 
majo zahvaliti nekemu posebne
mu rastlinskemu čaju. Vendarle 
je med dejstvi, ki s tem v zvezi 
najbolj padajo v oči, najpomemb

nejši način, kako se ti ljudje hra
nijo.,. Njihova prehrana se zelo 
razlikuje od one v industrializira
ni^, družbah. Ti kmetje so izrec
ni vegetarijanci, dnevno pa po- 
užijejo hrane, da njena kalorič
na vrednost ne znaša več kot 
1700 kalorij, kar je manj od po
lovice poprečja v visoko razvi
tih deželah. Njihovi obroki so 
zmerni, sestavljajo jih žitna ka
ša, zelenjava in sveže sadje. Me
sa použijejo kakih 30 gramov te
densko. V hrani je običajno ze
lo malo maščob, mleko pa v glav
nem predelajo v sir. Razen tega 
popijejo dnevno nekaj kozarcev 
neprečiščenega ruma. Nekateri po- 
kade od 40 do 60 cigaret na 
dan. Tobak pridelujejo sami, 
zvijajo ga v koruzne liste, ker 
papirčkov ne dobe.

Čeprav strokovnjaki niso mogli 
določiti zanesljivih razlogov za 
dolgo življenje teh kmetov, se 
vendarle zdi, da je eden najpo
membnejših prehrana, ki vsebuje 
majhno število kalorij. Ta hra
na jim podaljšuje življenjsko do
bo. Spričo tega stoje strokovnja
ki in znanstveniki na stališču, da 
bi si mladi ljudje v kateri si 
bodi deželi ali predelu lahko znat
no podaljšali svojo življenjsko do
bo ter se ognili marsikateri bo
lezni, , če bi enostavno zmanjšali 
količino kalorij, ki jih použijejo s 
hrano. Neka študija iz 1. 1965 je 
pokazala, da žive najstarejši ljud
je na Madžarskem v nekaterih 
vaških zaselkih, kjer se prebi
valstvo hrani pretežno z rastlin
sko hrano. Ko so ti ljudje začeli 
uživati tudi meso, so se med nji
mi pojavile srčne bolezni in rak.

Toda tudi v Vicabambi zunanji 
vplivi že načenjajo tamkajšnje 
običaje in navade. ' Mladi ljudje 
opuščajo stari način naravne pre
hrane, ki so se ga držali njihovi 
starši in dedje, obračajo se k 
novemu. S tem pa, kot bi izhaja
lo iz vsega, pa si tudi zmanjšu
jejo možnosti, da bodo dosegli 
starost, ki v prejšnjih rodovih 
sploh ni bila nenavadna.

se polastile Korza, Drevoreda in u' 
Carducci od zelenjadnega trga do T°r 
tičev. Že zgodaj popoldne se je n® 
pločnikih in na cestišču zgrnila n*?” 
žica mlajših in... bolj priletnih otrok- 
v pričakovanju «dogodkov».

In res, spočetka skoro boječe 
sramežljivo so privrele iz stransk® 
ulic maske: čudovite «lepotice* s kos^ 
matimi nogami, «dojenčki», ki so f 
kali iz velikanskih dud pristno žganFl 
razcapana in prebarvana otročad. 
je brcala žogo ali se v šali pretep®1 
kar med avtomobili in avtobusi. ' . 
selje je v kratkem zajelo vse, tu 
dober del tistih ubogih avtomobilistu; 
ki so morali presedeti pol ure 
celo več v pričakovanju, da jim b°U“ 
dovolili nrehod.

Pojavile so se tudi povsem n°ve 
in neobičajne maske in predvsem 
liko belo oblečenih «drugov* po zž> 
du «supemasilnežev» iz filma «0**^ 
ge Colckwork». Nasilnežev pa je h* 
tudi drugih vrst, kot na primer ne<r 
skupinica vojaško ustrojenih zna®1 
fašističnih pretepačev, ki so strUI1!L 
korakali za dvorezno sekiro, si®0®, 
lom neke skrajno desničarske ot6 
nizacije. Sicer pa pust je pust 
resne stvari se rešuje ob drugih P 
ložnostih...

Pust so seveda praznovali tudi 
okolici, verjetno s še večjim nav® 
šenjem. «Epicenter pustnega potreff 
je bil kot običajno v ozkih škedenjsk^ 
ulicah, koder se je od popoldneva 
pozne noči pretakala prava reka 
dovednežev, veseljakov, godb na P . 
la, mask in pustnih voz iz Skeč11-1 ! 
Opčin in Kolonje. Tudi ostale va 
niso zaostale: v Boljuncu je že , 
poldne obhodila vas godba na "■ 
hala, na čelu katere so stopala . 
brhka dekleta in so nabirala. ^ 
po navadi, vino, žganje, jajc® ( 
klobase, ki so jih pod večer ves 
spravili v lačne in žejne želodce'

dil>Zvečer so v Skednju nagraL. 
najlepšo masko in vozove. 

vo nagrado za najlepšo masko ; 
dobil Karlič Sancin, ki se je ot>^0 
kel v Brazilca prvo 
za vozove pa je odnesla dorn^' 
škedenjska uprizoritev črnskega P ^ 
mena «Trinca». Openska «riba» , 
je morala zadovoljiti z drugo nas ^ 
do, «fin che la barca va» pa s 
nižjo nagrado.

Ni mogoče, da bi naštevali. 
kar se je dogajalo po ostalih kr ^ 
na Tržaškem, pa brez zamere- .
koncu naj omenimo samo še P°se i« . .... ..____  ... • . •. i..’er 1

------------------------------------- —

dvorani so do večera bolni in z® $ 
bolničarji in zdravniki, sorodnik1 ^ 
radovedneži plesali in se zabavah 
duhovitih skečih in zvokih ansa111 ^ 
«1 Neurni*. Vsaj en popoldan 
tudi bolniki sproščeno posmejali, ^ 
omejitev in zaprek, ki jih l°cUJ
od zunanjega sveta.

Tistega sveta, ki si na žalost ,, 
privoščiti samo enkrat na leto P ,a 
no, skorajda otroško nedolžno za 
— pust.

pustno praznovanje v . kraju, kjef, 
navadno veselja bolj malo: v Ps 
trični bolnišnici. V veliki gleda--

Boljuncu nabirale

.


